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σελ. 13

σελ. 2

Ο ΟΣΙΟΜΑΡΤΥΡΑΣ π. ΘΕΟΛΟΓΟΣ
Μητροπολίτης λαρίςης πλαταΜώνος καί τυρναβου

Ένας εκ των 
12 διωχθέντων

27ο μέρος

ΑΥΤΑ ΤΑ ΞΕΡΑΤΕ ;;;
(Είναι μια στήλη που θα γράφει σύντομα 
διάφορα επίκαιρα θέματα, που οι άλλοι 
δεν τα γράφουν… για να τα μαθαίνετε)

Α) ΑΡΧΑΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΑ 
ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΑ ΓΙΑΤΙ ΟΙ ΗΠΑ 

ΤΑ ΕΠΙΣΤΡΕΦΕΙ ΣΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΑ;
Β) ΒΟΗΘΕΙΑ – ΒΟΗΘΕΙΑ, 

ΧΑΝΟΜΑΣΤΕ, ΑΚΟΥΕΙ ΚΑΝΕΙ….Σ !!!
Γ) ΤΟ ΧΡΕΟΣ ΜΑΣ ΣΗΜΕΡΑ… 

είναι ΒΙΩΣΙΜΟ;

σελ. 15

ΜΙΑ ΕΞΑΜΒΛΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΔΟΣΗ στο καταρρυπωμένο από ψεύδη βιβλίο
«ΤΟ ΖΗΤΗΜΑ ΤΩΝ “12”»

σελ. 6

ψαλτικα
 ΗΡΘΕ ΠΑΛΙ ΤΟΥΤΟΣ…!

 ΕΙΠΑ – ΞΕΙΠΑ
ΑΠΟ ΤΟ ΘΑ!... ΣΤΟ ΤΙΠΟΤΑ!

Η  κατάργηση 
των θρησκευτικών

«ΧΡΙΣΤΟΥΓΕΝΝΑ» 
‘‘ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΤΗΣ ΕΟΡΤΗΣ’’
(Ανήμερα Χριστουγέννων)     

ΤΟ ΕΘΙΜΟ ΤΗΣ ΒΑΣΙΛΟΠΙΤΑΣ 
ΚΑΙ Ο ΜΕΓΑΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ 

σελ. 5

σελ. 13

σελ. 5

Ο ΑΠΟΧΡΙΣΤΙΑΝΙΣΜΟΣ   
ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΗΣ

σελ. 7

ΘΕΟΦΑΝΕΙΑ 
και η ανθρώπινη αφάνεια

 Μια απορία, ένα γιατί, 
ένας προβληματισμός    

σελ. 16

σελ. 6

ΑΠΟΚΑΛΥΨΙΣ ΤΟΥ ΙΩΑΝΝΗ

σελ. 14

Δε με εξέ-
πληξε το αί-
τημα κάποιων 
κύκλων να 
καταργηθεί το 

μάθημα των Θρησκευτικών από τα Δη-
μοτικά και τα Γυμνάσια. 

Από τις 24 
του Δεκέμβρη 
μέχρι τις 6 του 
Γενάρη είναι 
δώδεκα μέρες, 
γνωστές σαν 
Δωδεκαήμερο 

ή Δωδεκάμερο. Σ` αυτό το χρονικό διά-

-  Γ -
Ο Joseph Puder (Κοι-

νωνιολόγος-συγγρα-
φέας)  αρχίζει, ως εξής, 
ένα άρθρο του με τίτλο 

 “Τί σοί ἐστι, θάλασσα, 
ὅτι ἔφυγες; καί σύ, Ἰορδάνη, 
ὅτι ἐστράφης εἰς τά ὀπίσω;”

Ψαλ. 113,5

ΟΡΘΟΔΟΞΟΣ ΔΟΓΜΑΤΙΚΗ

σελ. 14

ΓΑΜΟΣ --- ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ
(Άνδρας—γυναίκα & παιδιά)       (∆ύο άνδρες & ένας σκύλος)

«Γάµος εστίν 
ανδρός και γυναικός 
συνάφεια, σύγκλησις 

του βίου παντός, 
θείου τε και 
ανθρωπίνου 

δικαίου κοινωνία». 
(Μοδεστίνος, 3ος αι. μ.χ.)

Κατά την Αγία Γραφή είναι «Μέγα Μυστήριο» (απ. Παύλος)

(Μοδεστίνος, 3ος αι. μ.χ.)

ΤΑ ∆ΑΚΡΥΑ ΤΩΝ 
ΗΤΤΗΜΕΝΩΝ

Αντιγράφω από το 
βιβλίο «Μια μεγά-
λη Ελληνίδα, Ελένη 
Γλύκατζη-Άρβελερ», 
του Θανάση Λάλα, 
εκδόσεις Αρμός-4η 
έκδοση, σελ. 69:

«Ο Ιουστινιανός 
έχει μεγάλη πολεμική 

(Συνέχεια από το 
φύλλο του μηνός

Σεπτεμβρίου)
ΑΝΤΕΧΕΙ ΣΤΗ ΛΟΓΙΚΗ 

ΟΤΙ ΤΟ ΠΡΟΒΛΗΜΑ ΔΗ-
ΜΙΟΥΡΓΗΘΗΚΕ ΤΟ 1967;

Κύριε Ανδρεόπουλε, είστε 
καθηγητής και σύγχρονος 
και διδάκτωρ της Εκκλησι-
αστικής ιστορίας, ερευνη-
τής πολιτικής και εκκλη-
σιαστικής ιστοριογραφίας, 

μέλος στο Εκκλησιαστικό 
και Κανονικό Δίκαιο και σε 
κάμποσα ακόμα, θα περί-
μενα μετά το αποτυχημένο 
(αλλά βραβευμένο για τους 
λόγους που γνωρίζουν οι 

σελ. 7, 8

Στίς 26 Δεκεμβρίου ἡ 
ἁγία μας Ἐκκλησία ἑορ-
τάζει τή σύναξη τῆς ὑπε-
ραγίας Θεοτόκου, ἡ ὁποία 
ὑπηρέτησε τό Μυστήριο 
τῆς Ἐνανθρωπίσεως τοῦ 
Θεοῦ Λόγου. Δοξάζει καί 
ἀνυμνεῖ μέ ὕμνους εὐχα-
ριστηριακούς τήν Ὑπεραγία Θεοτόκο, ἡ 
ὁποία γέννησε τόν Κύριό μας καί Σωτήρα 
τοῦ κόσμου, Ἰησοῦ Χριστό.

Εἶναι δύσκολο νά περι-
γράψει ἡ ἀνθρώπινη γλώσ-
σα τό μεγαλεῖο τῆς ἁγνότη-
τος τῆς Παναγίας μας. Οἱ 
θεοφόροι Πατέρες ἀλλά καί 
oἱ ὑμνογράφοι τῆς Ἐκκλησί-
ας μένουν ἐκστατικοί μπρός 
στό μεγάλο θαῦμα πού συ-

ντελέστηκε στήν Ἀειπάρθενο Θεοτόκο. Μέ 
ποιά ἐγκώμια νά στεφανώσουμε τό ἱερό καί 
δοξασμένο πρόσωπό της; Πῶς νά μιλήσουμε 

Η ΠΑΝΑΓΙΑ  
 «Πως έσται μοι τούτο, 

επεί άνδρα ου γινώσκω;»

σελ. 12, 13

(Συνέχεια από το 
προηγούμενο φύλλο)

Η εγκύκλιος αυτή απα-
γορεύτηκε από την ΕΣΑ 
να διαβαστεί στους ναούς. 
Εν Λαρίση τη 13 Ιουλίου 1974
ΙΕΡΑ ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΣ

ΛΑΡΙΣΗΣ-ΠΛΑΤΑΜΩΝΟΣ
Αριθμ. Πρωτ. 921
ΕΓΚΥΚΛΙΟΣ Αριθμ. 147
Τέκνα εν Κυρίω αγαπητά,
Κατά την ιεράν και επίσημον 

ταύτην στιγμήν της μετά φόβου 
και εν ειρήνη προσφοράς μας της 

Αγίας Αναφοράς εις τον εν Τριάδι 
Θεόν, αισθάνομαι την ανάγκην 
να καταστήσω υμάς κοινωνούς 
των σκέψεών μου και της βαθείας 
προς υμάς αγάπης μου. Η επιτα-
κτική αύτη ανάγκη οφείλεται εις 
το γεγονός της εσπευσμένης και 

σελ. 4

ENAΣ ∆ΙΑΛΟΓΟΣ 

σελ. 9, 10, 11
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συνέχεια από τη σελ. 1
Ο ΟΣΙΟΜΑΡΤΥΡΑΣ π. ΘΕΟΛΟΓΟΣ
Μητροπολίτης λαρίςης πλαταΜώνος καί τυρναβου

Ένας εκ των 
12 διωχθέντων

27ο μέρος

αδικαιολογήτου, τη αληθεία, εκθρονίσεώς μου 
εκ του ιστορικού θρόνου της Ιεράς ταύτης Μη-
τροπόλεως, την οποίαν επληροφορήθην, όπως 
και υμείς από τον ημερήσιον τύπον.

Επιθυμώ κατ’ αρχήν να διαβεβαιώσω υμάς, 
ότι ουδέποτε επεδίωξα και ενήργησα, δια 
να γίνω Επίσκοπος. Προ της εις Επίσκοπον 
χειροτονίας μου κύριον έργον μου ήτο η Θεία 
Λειτουργία, το κήρυγμα, η κατήχησις των νέων 
και η ιερά εξομολόγησις. Όλα δε αυτά επλήρουν 
απολύτως την ψυχήν μου και παρείχον νόημα 
και αξίαν εις την ζωήν μου.

Αλλ,’ όταν τον Μάιον του 1968 παρητήθη 
ο Σεβασμιώτατος προκάτοχός μου, τόσον ο 
αείμνηστος γέρων μου μακαριστός Διονύσιος, 
ο οποίος είχεν ορισθή ως τοποτηρητής της 
Ιεράς ταύτης Μητροπόλεως, όσον και πάντα 
τα μέλη της τότε Ιεράς Συνόδου εστράφησαν 
προς εμέ, αναζητούντες εις το πρόσωπόν μου 
τον νέον Μητροπολίτην Λαρίσης, Πλαταμώνος 
και Τυρνάβου. Ακόμη και ο προκάτοχός μου 
εξέφρασεν εις εμέ την ευχήν να τον διαδεχθώ.

Όταν λοιπόν επληροφορήθην τας σκέψεις 
των εν λόγω Σεβασμιωτάτων Αρχιερέων αντέ-
δρασα με ολόκληρον την δύναμιν της ψυχής 
μου, δια να μη εκλεγώ Επίσκοπος δια τους εξής 
λόγους: πρώτον, διότι δεν εθεώρουν τον εαυτόν 
μου ικανόν δια τόσον υψηλήν κλήσιν. Δεύτερον, 
διότι η υγεία μου δεν επέτρεπε περισσότερα και 
βαρύτερα καθήκοντα, και τρίτον, διότι το έργον 
του πρεσβυτέρου και ιεροκήρυκος ικανοποίει εξ 
ολοκλήρου την ψυχήν μου. Αλλ’ αι παρακλή-
σεις, αι αντιρρήσεις, ακόμη δε και αι προσευχαί 
μου δεν εισηκούσθηκαν. Η Ιερά Σύνοδος με 
εξέλεξεν  Επίσκοπον παρά την θέλησίν μου. 
Δεν ηδυνάμην πλέον να πράξω άλλο τι, ει μη 
να υπακούσω εις την φωνήν της Εκκλησίας.

Ούτω την 30ην Ιουνίου 1968 εχειροτονήθην 
εις τον Μητροπολιτικόν Ναόν Αθηνών υπό του 
Μακαριωτάτου πρώην Αθηνών κ. Ιερωνύμου, 
συλλειτουργούντων επτά ετέρων Αρχιερέων, 
Μητροπολίτης της Ιεράς ταύτης Μητροπόλεως, 
την δε 11ην Ιουλίου 1968 εγένετο η επίσημος 
ενθρόνισίς μου.

Οποία έκτοτε υπήρξεν η πολιτεία μου ως 
Επισκόπου είναι εις πάντας υμάς γνωστή. 
Κύριαι επιδιώξεις μου ήσαν η εν πνεύματι και 
αληθεία λατρεία του Θεού, η οργάνωσις του κη-
ρύγματος εις ολόκληρον την Μητροπολιτικήν 
Περιφέρειαν, η οργάνωσις της φιλανθρωπίας, 
ο πνευματικός καταρτισμός των ιερέων, τας 
οποίας εθεώρουν ως συνεργάτας μου εις τον 
αμπελώνα του Κυρίου, η εξομολόγησις και η 
κατά Χριστόν διαπαιδαγώγησις της νεότητος 
δια των Κατηχητικών Σχολείων.

Η έκπτωσίς μου αφήνει το έργον τούτο ημι-
τελές. Αλλά δεν ανησυχούμεν, διότι το έργον 
δεν είναι ιδικόν μου, αλλά του Θεού: “Ούτε 
ο φυτεύων εστί τι ούτε ο ποτίζων, αλλ’ ο 
αυξάνων Θεός”. Ευχαριστώ τον Θεόν, διότι 
με κατέστησε συνεργόν του εις το “γεώργιον” 
τούτο και την “οικοδομήν” ταύτην επί μίαν 
εξαετίαν.

Αντιπαρέρχομαι τας αδίκους κατηγορίας, αι 
οποίαι διετυπώθησαν καθ’ ημών των εν σπου-
δή εκθρονισθέντων κατά τας ημέρας αυτάς 
Αρχιερέων. Ουδεμία σκοτεινή δύναμις εκίνησεν 
ημάς εις την διακονίαν ταύτην. Αντιθέτως, 
ως σας είναι γνωστόν ημείς εκινήθημεν μετά 
θάρρους και σταθερότητος κατά των σκοτεινών 
δυνάμεωιν, αι οποίαι απειλούν την Εκκλησίαν 
και το Έθνος. Ουδενός ανθρώπου υπήρξαμεν 
όργανα. Του Θεού μόνον όργανα και σκεύη 

εκλογής προσεπαθήσαμεν να καταστήσωμεν 
εαυτούς. Ό,τι εκίνει εμέ καθ’ όλην την διάρκειαν 
της Αρχιερατείας μου ήτο η αγάπη του Χριστού 
και η αγάπη προς υμάς. Η δόξα του Θεού και η 
Σωτηρία των ανθρώπων ήτο η μοναδική μου 
επιδίωξις και ο υψηλός στόχος μου.

Είμαι ευτυχής, διότι εύρον πλήρη κατανόησιν 
τόσον εκ μέρους των αιδεσιμωτάτων ιερέων, 
όσον και εκ μέρους πάντων υμών, οι οποίο 
αποτελείτε τον εκλεκτόν Λαόν του Θεού. Σας 
ευχαριστώ ολοψύχως.

“Και τα νυν παρατίθεμαι υμάς, αδελφοί, 
τω Θεώ και τω λόγω της χάριτος αυτού τω 
δυναμένω εποικοδομήσαι και δούναι υμίν 
κληρονομίαν εν τοις ηγιασμένοις πάσιν”. Τα 
συμβαίνοντα εις την Εκκλησίαν μας σήμερον 
είναι μεν συγκλονιστικά, αλλ’ ας μη κλονίσουν 
την πίστιν σας εις τον Θεόν. Οι άνθρωποι και 
αι μικρότητές των παρέρχονται και παραδί-
δονται εις την λήθην, αλλ’ η Εκκλησία λάμπει 
υπέρ τον ήλιον. Εάν ο Χριστός είναι μαζί μας, 
ποίον έχομεν να φοβηθώμεν; Και αν κύματα 
εγερθούν εναντίον μας και ολόκληρα πελάγη 
και αρχόντων θυμοί, δι’ ημάς όλα αυτά είναι 
ευτελέστερα και από αράχνην.

Έχετε λοιπόν τον νουν σας διαρκώς εστραμ-
μένον προς τον Θεόν. Ζητείτε πάντοτε τα άνω 
και φρονείτε τα άνω.

Ο Θεός μεθ’ υμών.    
Δόξα τω Θεώ πάντων ένεκεν.

Αμήν
Ο Μητροπολίτης

Ο Λαρίσης Πλαταμώνος και Τυρνάβου 
ΘΕΟΛΟΓΟΣ  

Ο κόσμος θορυβήθηκε και αναστατώθηκε, 
η πληροφορία έτρεξε ως αστραπή από το ένα 
άκρο στο άλλο άκρο της Μητρόπολης και πέραν 
αυτής. Την Τρίτη το απόγευμα παραμονή της 
Αγ. Μαρίνας (17-7-1974) ο π. Θεολόγος χορο-
στάτησε στον Εσπερινό της αγίας Μαρίνας στο 
εξωκκλήσι που βρίσκεται στα βορειοανατολικά 
της Λάρισας. Εδώ κατέφθασε η Λάρισα, οργή 
και αγανάκτηση κυριαρχούσε στον κόσμο, οι 
στιγμές συγκλονιστικές, διότι πολλοί νόμιζαν 
ότι ήταν η τελευταία ημέρα στη Λάρισα. Ο ίδιος 
στο Δεσποτικό παρέμεινε ήρεμος και περνού-
σαν οι πιστοί, να πάρουν την ευλογία, ήταν ο 
πιο μακρόσυρτος εσπερινός, κράτησε πέραν τις 
3 ώρες. Το κλίμα ήταν πολύ φορτισμένο. Την 
Κυριακή 21 Ιουλίου ο π. Θεολόγος τελεί την 
τελευταία Θεία Λειτουργία στο Μητροπολιτι-
κό ναό του Αγίου Αχιλλείου. Ο Ναός από το 
άνοιγμά του είχε γεμίσει ασφυκτικά, η συρροή 
του κόσμου ήταν τόσο μεγάλη και γέμισαν οι 
πέριξ δρόμοι, τα δε πάρκα ήταν αδιαπέραστα.

ΣΤΙΓΜΕΣ ΑΓΩΝΙΑΣ
Η ατμόσφαιρα καταθλιπτική, με μάτια δα-

κρυσμένα, με κεφάλια σκυμμένα, μία οργή 
και αγανάκτηση κυριαρχούσε στον κόσμο. 
Ο π. Θεολόγος με καταπληκτική ψυχραιμία 
ιερουργούσε, λες και ήταν η τελευταία Θεία 
Λειτουργία, πριν από τη μεγαλειώδη πτώση 
της Βασιλεύουσας. Μέσα σ’ αυτό το βαρύ κλίμα 
την ώρα του Κοινωνικού ξεπρόβαλε στο σολέα, 
ο π. Ιγνάτιος Μαδενλίδης και άρχισε την ανά-
γνωση της αποχαιρετιστήριας εγκυκλίου  προς 
το ευσεβές πλήρωμα της μητροπόλεως του π. 
Θεολόγου. Ο κόσμος ξέσπασε σε λυγμούς, ήταν 
ένα ξέσπασμα μετά τη φοβερή σιωπή του, ακού-
στηκαν και φωνές. Όλα αυτά ήταν η απάντηση 
στον άδικο διωγμό του αγίου επισκόπου. 

Ο π. Ιγνάτιος μέσα σ’ αυτή τη φόρτιση, ήρεμος 

διάβασε τον αποχαιρετισμό του δοκιμαζόμενου 
ποιμενάρχου που έλεγε:

«Δια ποιμαντορικής εγκυκλίου ημών 
από 13.7.74 απ’ Εκκλησίαις, εξέθεσα δι’ 
ολίγων τα συγκλονιστικά γεγονότα των 
τελευταίων ημερών, τα συμβαίνοντα εις 
την Εκκλησίαν μας, δια των οποίων εγέ-
νετο εκθρόνισις 12 αγίων Αρχιερέων κη-
ρυχθέντος εν χηρεία, μεταξύ των οποίων 
και ο Αρχιερατικός θρόνος της Λαρίσης, 
προς ενημέρωσίν σας και τα έντονα ερω-
τηματικά σας.

Εν πρώτοις μιμνήσκομαι Κυρίου του 
Θεού μου, προς την άκραν αγάπην του 
οποίου εκφράζω τας απείρους μου ευχα-
ριστίας διότι με κατέστησε Ποιμενάρχην 
σας επί μίαν ολόκληρον εξαετία (Ιούλιος 
1968 – Ιούλιος 1974).

Εκ δευτέρου, να απευθύνω προς όλους 
σας, τέκνα μου αγαπητά και περιπόθητα, 
τον ασπασμόν της πατρικής μου αγάπης, 
από μέσης συντετριμμένης καρδίας, 
δια τον τοιούτον βίαιον, αυθαίρετον και 
αντικανονικόν απορφανισμόν σας εκ του 
Ποιμενάρχου σας, με τας συνοδεύουσας 
τούτον, πατρικάς μου παραινέσεις:

Να έχετε αναλλοίωτον και αμετάθετον 
πίστιν προς τον Θεόν αρχηγόν, πατέρα 
των φώτων και Δομήτορα της Εκκλησίας, 
Λυτρωτήν και Κριτήν απάντων εν εκείνη 
τη ημέρα τη μεγάλη και επιφανή.

Να δεικνύετε αγάπη και προθυμίαν εις 
την εφαρμογήν του Νόμου του εις την εν 
γένει ζωήν σας.

Να δίδετε συγγνώμην και συγχώρησιν 
από καρδίας εις τους θλίβοντάς αδίκως, 
ίνα έχετε την παρ’ Εκείνου έφεσιν και των 
ιδικών σας αναποφεύκτων αμαρτιών.

Και εκ τρίτου, απευθύνω πλουσίας τας 
από μέσης καρδίας μου Πατρικάς ευχάς 
και ευλογίας εις τας ψυχάς όλων σας κατά 
την επιτέλεσιν του ιερού πνευματικού σας 
αγώνος, εις τα έργα σας δια τον έντιμον 
βιοπορισμόν σας και εις τους αγώνας σας 
δια την πρόοδον των τέκνων σας και των 
οικογενειών σας ως και δια πάσαν προ-
κοπήν, βίαν και πίστεως και συνέσεως 
πνευματικής.

Τέλος, δεν δύναμαι, τελευτών τον απο-
χαιρετιστήριον λόγον να μη απευθυνθώ 
όλως ιδιαιτέρως προς την σπουδάζουσαν 
την μαθητιώσαν και την εργαζομένων 
Νεολαίαν της Μητροπόλεως, προς την 
οποίαν εστράφη αμέριστος η προσοχή, και 
η επαγρύπνησίς μου και προς την παιδι-
κήν αθωότητα που ήλκυσε την πατρική 
μου αγάπην, εν τη πεποιθήσει ότι η Νεότης 
εν των συνόλω της, αποτελεί την χρυσήν 
ελπίδα του Έθνους και της Εκκλησίας…

Και νυν αποχωρών, ουχί οικειοθελώς, 
αλλ’ αναγκαστικώς εκ της ιστορικής ταύ-
της και πεφιλημένης μοι Ιεράς Μητροπό-
λεως, απευθύνω προς όλους τον εγκάρδιον 
χαιρετισμόν μου και καταθέτω εις την 
αγάπη σας ότι, «σώματι και ου καρδία 
απών», θα παραμείνω ισοβίως εστραμμέ-
νω προς υμάς δεόμενος του Κυρίου όπως 
ευλογή σκέπη και αγιάζη πάντας υμάς και 
τα έργα υμών. Με την βαθυτάτην παρά-
κλησιν όπως και υμείς δέεσθε υπέρ εμού 
προς Κυρίον».

(Η εγκύκλιος αυτή δε δημοσιεύτηκε στον Το-
πικό Τύπο – ως συνήθως γίνεται – την επομένη, 
αλλά μετά από οκτώ ημέρες και αυτό έγινε, διότι 

υπήρχε η στρατιωτική διαταγή, όπως αναφέρα-
με πιο πάνω. Μετά δύο ημέρες (23-7-1974) η 
Δικτατορία σωριάστηκε σαν χάρτινος πύργος, 
η απαγόρευση δημοσίευσης εκκλησιαστικών 
ειδήσεων αυτόματα καταργήθηκε και πάλι οι 
ιδιοκτήτες των εφημερίδων μανουβράριζαν το 
κείμενο για πέντε ημέρες (28-7-1974), για να 
μην υπάρξει καμιά ανατροπή).

Οι στιγμές δραματικές, τα γεγονότα συγκλο-
νιστικά και ο π. Θεολόγος ήρεμος αντιμετώπιζε 
την κατάσταση με καταπληκτική ψυχραιμία. 
Στο σολέα ο Σεβασμιώτατος μοίραζε ο ίδιος 
αντίδωρο στους χιλιάδες εκκλησιαζόμενους 
που με σφιγμένη καρδιά και δακρυσμένα μάτια 
περνούσαν, φιλούσαν με σπαραγμό ψυχής το 
χέρι, έπαιρναν το αντίδωρο και την τελευταία 
ευλογία, εκείνος με πολλή γλυκύτητα τους 
παρηγορούσε γαληνεύοντάς τους με την 
προσωπική του γαλήνη που απέρρεε από τη 
βαθιά πίστη στον Εσταυρωμένο και Αναστάντα 
Χριστό.

ΣΤΙΓΜΕΣ ΧΑΡΑΓΜΕΝΕΣ 
ΣΤΗΝ ΜΝΗΜΗ
       Από τότε πέρασε μισός αιώνας (49 χρόνια) 

οι σκηνές είναι βαθιά χαραγμένες στη μνήμη 
μου. Ενώ η Θεία Λειτουργία τελείωσε στις 10 
π.μ. οι τελευταίοι που τον ασπάσθηκαν, ήταν 
κοντά στις 12 το μεσημέρι.

Μια μικρή ομάδα εννέα ατόμων κατευθυν-
θήκαμε μαζί με το Σεβασμιώτατο με τα πόδια 
στο επισκοπείο, να βοηθήσουμε στην προετοι-
μασία για την αναχώρησή του, νομίζοντας ότι 
έχει αρκετά πράγματα για συσκευασία. Εδώ 
ήταν η αδελφή του και ο π. Ιγνάτιος και μια 
βαλίτσα στην πόρτα, τα πάντα μας είπαν, είναι 
έτοιμα, τα ελάχιστα υπάρχοντά του έχουν μπει 
στη βαλίτσα και ήταν έτοιμοι προς αναχώρηση. 
Για αρκετή ώρα υπήρξε μια αδράνεια, ο χρόνος 
κυλούσε σχεδόν χωρίς λόγο, η απορία μας 
άρχισε να κορυφώνεται!

Γιατί, αφού όλα είναι έτοιμα, δεν αναχωρεί; 
Αναρωτιόμασταν! Όπου άξαφνα εμφανίστηκε 
ο μακαρίτης τώρα, γιατρός του Γιάννης Αργυ-
ρούλης, κάτι του έβαλε στο χέρι του και έφυγε 
(την επομένη ημέρα μάθαμε ότι η καθυστέρηση 
οφείλονταν, διότι ο π. Θεολόγος δεν είχε χρή-
ματα για τα δύο εισιτήρια και τα δανείστηκε 
από το γιατρό). Αμέσως άρχισε η αναχώρηση, 
παρακάλεσε να μην τον ακολουθήσει κανείς 
και κατηφόρισε στο κέντρο της πόλης στο 
πρακτορείο του ΚΤΕΛ που τότε στεγάζονταν 
στη γωνία Ρούσβελτ και Πατρόκλου απέναντι 
από το σημερινό Στρατοδικείο, για να πάρει το 
λεωφορείο της συγκοινωνίας για Αθήνα.

Οι τρεις από την ομάδα των εννέα, πήγαμε 
στον ΟΤΕ και στείλαμε στο “νεοχειροτονηθέντα” 
για Λαρίσης Σεραφείμ Ορφανό ένα σύντομο 
τηλεγράφημα:

“Προς τον χειροτονηθέντα επίσκοπο Λαρίσης, 
Σεραφείμ Ορφανό, Μαραθώνα Αττικής”

«ΣΕΒΑΣΜΙΩΤΑΤΕ. Η ΛΑΡΙΣΑ ΕΧΕΙ 
ΕΠΙΣΚΟΠΟ ΤΟΝ Π. ΘΕΟΛΟΓΟ, STOP. 
Η ΕΚΛΟΓΗ ΣΑΣ ΓΙΑ ΤΗ ΜΗΤΡΟΠΟΛΗ 
ΛΑΡΙΣΗΣ ΗΤΑΝ ΛΑΘΟΣ ΣΑΣ, STOP. Ο 
ΕΡΧΟΜΟΣ ΣΑΣ ΣΤΗ ΛΑΡΙΣΑ ΘΑ ΕΧΕΙ 
ΠΡΟΒΛΗΜΑ, STOP. ΟΙ ΛΑΡΙΣΑΙΟΙ ΠΙΣ-
ΤΟΙ ΧΡΙΣΤΙΑΝΟΙ ΘΑ ΑΝΤΙΔΡΑΣΟΥΝ, 
STOP». – Ευελπιστούμε να ακουστούμε. Με 
σεβασμό οκτώ Λαρισαίοι (και έπονται οι υπο-
γραφές).

Οι υπόλοιποι πήγαν στα σπίτια τους και ο 
π. Ιγνάτιος κλείδωσε το επισκοπείο και ανα-
χώρησε.

ΔΙΑΤΑΓΜΑ ΝΤΡΟΠΗΣ
ΣΥΝΕΧΊΖΕΤΑΙ



 ΑΓΩΝΑΣ 3ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 2023 ΑΥΤΑ ΤΑ ΞΕΡΑΤΕ !!!
A) ΑΡΧΑΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΑ 
ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΑ ΓΙΑΤΙ ΟΙ ΗΠΑ 
ΤΑ ΕΠΙΣΤΡΕΦΕΙ ΣΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΑ;

Η Αμερική επέστρεψε στην Τουρκία 41 αρ-
χαία ιστορικά αντικείμενα ελληνικά αριστουρ-
γήματα ως και ένα κράνος του στρατού του Μ. 
Αλεξάνδρου, για τα οποία δε γνωρίζουμε πώς 
βρέθηκαν σε μουσεία της Αμερικής.

Τα αρχαία αυτά έγιναν δεκτά με κάθε επιση-
μότητα από τις τουρκικές αρχές, αυτά, όπως 
και πολλά παλαιότερα, τα παρουσιάζουν, είτε 
ως απλά αρχαία, είτε ως κατασκευάσματα των 
λαών της Ανατολής.

Δεν είναι πρώτη φορά που οι Τούρκοι 
οικειοποιούνται αρχαία ελληνικά, που δημι-
ούργησαν οι ένδοξοι πρόγονοι μας σ’ αυτή 
τη γη, διότι η Ελλάδα δεν είναι μόνο, ό,τι 
περικλείεται στα στενά γεωγραφικά όρια του 
σημερινού κράτους, αλλά συμπεριλαμβάνει 
πολύ μεγαλύτερες γεωγραφικές εκτάσεις και 
εκατομμύρια ανθρώπους σε όλο τον κόσμο, 
αυτό δεν πρέπει να το λησμονούμε.

Ο ελληνικός Πόντος είναι γεμάτος από 
ελληνικά αρχαία στολίδια. Πριν κάποιο δι-
άστημα στη Σαμψούντα και στην επαρχία 
της περιοχής Canikli βρέθηκε ταφικό μνημείο 
2.300 χρόνων της ελληνιστικής εποχής με 
την ανάσκοπη κατασκευή ενός εργοστασίου.

Η Σαμψούντα (γνωστή και ως Αμισό), 
κατοικούνταν από το 760-750 π.Χ. από Μι-
λήσιους κατοίκους, οι οποίοι με το εμπόριό 
τους οδήγησαν την πόλη τους σε μεγάλη 
ακμή, κατασκευάζοντας τα αριστουργήματα 

αυτά έργα τέχνης.
Στην Αλικαρνασσό που οι Τούρκοι την 

αποκαλούν Μποντρούμ και στην περιοχή 
Μίλα της αρχαίας Ευρώμου, η αρχαιολογική 
σκαπάνη έφερε στο φως δύο ανεκτίμητης αξί-
ας Κούρους. Όπως ανακοίνωσε το τουρκικό 
υπουργείο Τουρισμού και Πολιτισμού, πρό-
κειται για δύο αρχαϊκής περιόδου, περίπου 
2.500 χρόνων, αγάλματα που έχουν μέγεθος 
1 μέτρο και 10 εκατοστά και θα εκτεθούν στο 
μουσείο της Μίλας.

Βορειοδυτικά της Μίλας και σε απόσταση 
12 χλμ υπάρχει η επαρχία Hugla που χτίστηκε 
από τον Εύρωμο για τον Ίδρη. Εδώ υπάρχουν 
πολλά ενδιαφέροντα κτίρια, το πιο σημαντικό 
είναι ο ναός του Δία Λεψίνου από τη Βασιλεία 
του αυτοκράτορα Ανδριανού. Από τα ευρή-
ματα των αρχαιολόγων ο ναός τοποθετείται 
από τον 6ο αιώνα π.Χ. Είναι ένας από τους 
καλύτερα διατηρημένους κλασικούς ναούς 
στην Τουρκία.

Στους περισσότερους από τους δεκαέξι 
στύλους που παραμένουν όρθιοι, είναι χαραγ-
μένοι προς τιμή του κατασκευαστή.

Τα τουρκικά μουσεία σφύζουν από αρχαία 
ελληνικά αγάλματα και αντικείμενα, δικά 
τους δεν έχουν τίποτα. Μήπως θα πρέπει το 
Υπουργείο Πολιτισμού να ζητήσει και από την 
Τουρκία, μετά τη Βρετανία να επιστραφούν 
στην κοιτίδα που τα δημιούργησε;

Αυτό, αλλού σιγοψιθυρίζουν και αλλού 
βροντοφωνάζουν, ΧΑΝΟΜΑΣΤΕ. Μια 
καταγραφή που έγινε από την Art Traces 
στην περιοχή του Έβρου, έδειξε στοιχεία 
σοκαριστικά. Στο χωριό Ορμένιο του Έβρου 
στα σύνορα Ελλάδας, Τουρκίας και Βουλγα-
ρίας με 450 κατοίκους ο απολογισμός είναι 
τρομακτικός.

Στα τελευταία επτά (7) χρόνια – όπως τα 
περιγράφει ο ιερέας π. Αλέξανδρος- είχε ένα 
γάμο, δύο βαπτίσεις και 350 κηδείες. Δηλα-
δή μέσα σε επτά χρόνια χάθηκε πληθυσμός 
που ισοδυναμεί στο 77% στο σύνολο των κα-
τοίκων που ζουν σήμερα στο χωριό Ορμένιο.

Θλιβερό το φαινόμενο – λέει ο ιερέας – να 
συνοδεύεις τους συγχωριανούς σου μόνο 
στο θάνατο, το εκκλησίασμα να λιγοστεύει 
μέρα με τη μέρα και ο κύκλος της ζωής 
να σβήνει στα γερασμένα χωριά. Σπίτια 
ερήμωσαν, επιχειρήσεις έκλεισαν, αγροτικά 
μηχανήματα σκουριασμένα, χωράφια εγκα-
ταλελειμμένα.

Άνθρωποι που πονούσαν τον τόπο τους 
πολλοί πέθαναν και άλλοι φεύγουν, διότι 
δε βλέπουν φως. 

Η τραγική αυτή κατάσταση δεν είναι μόνο 
στο χωριό Ορμένιο, αλλά σε ολόκληρο το 
νομό του Έβρου, αλλά και σε όλα σχεδόν τα 
χωριά των νομών της χώρας, το ισοζύγιο 
γεννήσεων/θανάτων είναι νούμερα εφιαλ-
τικά που δείχνει ότι ο ελληνισμός πεθαίνει 
με πολύ επιταχυνόμενο ρυθμό.

Το κράτος αντί να ενισχύσει την πολύτε-
κνη οικογένεια, να ενθαρρύνει τους νέους 
για οικογένεια, αυτή ψηφίζει νόμους αντί-
θετους και πως θα διαλύσουν μια οικογένεια 
πιο γρήγορα, και πώς θα προστατέψουν 
ομόφυλα “ζευγάρια” που δεν κάνουν παιδιά.

Η συρρίκνωση του πληθυσμού έχει ξεκά-
θαρα πλέον χαρακτηριστικά γενοκτονίας. 
Χρόνια ακούμε από κυβερνήσεις λόγια-λό-
για χωρίς κάποιο οικονομικό μέτρο.

Οι άνθρωποι φωνάζουν Βοήθεια – Βοή-
θεια, χανόμαστε. Ακούει κανείς!!!

Ένα βουνό έχει γίνει το ελληνικό χρέος, 
Δημόσιο και Ιδιωτικό έχει ξεπεράσει τα 657 
δισ. ευρώ και αντιπροσωπεύει το 305,8% του 
Α.Ε.Π. Το υπέρογκο αυτό ποσό αφορά το 64% 
του κρατικού χρέος, ήτοι 422 δισ. ευρώ και 
το υπόλοιπο αν αφαιρέσουμε το κρατικό, το 
ιδιωτικό ανέρχεται στα 235 δισ. ευρώ. Τι είναι 
το ιδιωτικό χρέος; Σύμφωνα με τον ορισμό: 
«Το χρέος του ιδιωτικού τομέα είναι το απόθε-
μα υποχρεώσεων που κατέχουν οι τομείς μη 
χρηματοπιστωτικές εταιρίες, νοικοκυριά και 
μη κερδοσκοπικά ιδρύματα που εξυπηρετούν 
νοικοκυριά».

Ποιο είναι και από πού προέρχεται το 
ιδιωτικό χρέος: Νοικοκυριά και επιχειρήσεις 

χρωστούν 152,26 δισ. ευρώ στα ασφαλι-
στικά ταμεία και στην ΑΑΔΕ (Ανεξάρτητη 
Αρχή Δημοσίων Εσόδων). Σύμφωνα με τα 
τελευταία στοιχεία του ΚΕΑΟ (Κέντρο Εί-
σπραξης Ασφαλιστικών Οφειλών) στα 
τέλη Σεπτεμβρίου 2023 το συνολικό χρέος 
ανήλθε στα 47,16 δισ. ευρώ.

Το χρέος των τραπεζών ανέρχεται σε 27 
δισ. ευρώ ή 43,1% ως ποσοστό του ΑΕΠ 
το α΄ τρίμηνο του 2021.

Κατά τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλά-
δος, το υπόλοιπο δανείων στο τέλος του 2022 
έφταναν στα 115 δισ. ευρώ, από αυτά τα 
72 δισ. ήταν επιχειρηματικά, τα 29,38 δισ. 

ήταν στεγαστικά, περί τα 8,6 είναι κατανα-
λωτικά και 12-15 δισ. είναι τα «κόκκινα» 
δάνεια εντός των τραπεζών.

Ο Κώστας Καραμανλής παρέλαβε ένα χρέ-
ος “επίσημο” το 2004 από την κυβέρνηση κ. 
Σημίτη στο ύψος των 183,2 δισ. ευρώ και 
το παρέδωσε στο τέλος του 2009 στα 299,5 
δισ. (βρέθηκε χρέος Σημίτη κρυφό με την 
παράδοση) και τότε το χρέος χαρακτηρίστηκε 
ως μη βιώσιμο και μας επέβαλλαν να μπού-
με στο ΔΝΤ και στο Ευρωπαϊκό Σύμφωνο 
Σταθερότητας.

Σήμερα το χρέος είναι πάνω από το διπλά-
σιο, θα μας πει κάποιος αρμόδιος το χρέος 
πώς είναι τώρα να είναι βιώσιμο; (!!!)

B) ΒΟΗΘΕΙΑ – ΒΟΗΘΕΙΑ, 
ΧΑΝΟΜΑΣΤΕ, ΑΚΟΥΕΙ ΚΑΝΕΙ….Σ !!!

Γ) ΤΟ ΧΡΕΟΣ ΜΑΣ ΣΗΜΕΡΑ… είναι ΒΙΩΣΙΜΟ;



4 ΑΓΩΝΑΣ ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 2023ΕΚΚΛΗΣΙΑΖΕΣΑΙ, ή… πώς ΕΚΚΛΗΣΙΑΖΕΣΑΙ ;
28ον μέρος    (για να μάθουμε πως πρέπει να είναι η παρουσία μας μέσα στο ναό) ΕΝΑΣ ΔΙΑΛΟΓΟΣ…!

Γράφει ο Γεώργιος 
ν. βλαχογιάννης, 

θεολόγος

Λέγοντας αυτή την εκφώνηση ο Ιερέας λαμβάνει το Άγιο 
Ευαγγέλιο και αφού κάνει το σημείο του σταυρού επάνω στο 
Αντιμήνσιο, το τοποθετεί επάνω και με κάλυμμα το σκεπάζει.

Πριν από την απόλυση ο λειτουργός ιερέας, δίνει πολλές 
ευχές και ευλογίες προς όλους τους πιστούς που πασχίζει 
η Εκκλησία να τους φυλάγει, ώστε να γίνονται πιο δυνατοί 
και ωφελημένοι. Ο ιερέας τώρα απευθύνεται προς εκκλησι-
αζόμενους με το: «Εν ειρήνη προέλθωμεν. Του Κυρίου 
δεηθώμεν». (Με ειρήνη ας αποχωρήσουμε. Ας παρακαλέσουμε 
τον Κύριο), και οι ψάλτες απαντούν: «Κύριε ελέησον (τρις). 
Πάτερ άγιε ευλόγησον».

 Ο ιερέας βγαίνει από το Ιερό Βήμα και από της Ωραίας 
Πύλης, έμπροσθεν της εικόνος του Χριστού διαβάζει μεγαλο-
φώνως την Οπισθάμβωνον ευχήν (λέγεται έτσι, διότι στην 
αρχαία Εκκλησία, ο άμβωνας ήταν στο μέσον του Ναού και ο 
ιερέας την έλεγε πίσω από τον άμβωνα, στην πορεία ο άμβω-
νας άλλαξε θέση και τώρα λέγεται μπροστά στην εικόνα του 
Χριστού. Η ευχή αυτή αποτελεί σφραγίδα και ανακεφαλαίωση 
όλων των αιτημάτων της Θείας Λειτουργίας).

Ιερέας: «Ο ευλογών τους ευλογούντάς σε, Κύριε, και 
αγιάζων τους επί σοι πεποιθότας, σώσον τον λαόν σου, 
και ευλόγησον την κληρονομίαν σου. Το πλήρωμα της 
Εκκλησίας σου φύλαξον∙ αγίασον τους αγαπώντας την 
ευπρέπειαν του οίκου σου. Συ αυτούς αντιδόξασον τη 
θεϊκή σου δύναμει, και μη εγκαταλίπης ημάς τους ελ-
πίζοντας επί σε. Ειρήνην τω κόσμω σου δώρησαι, ταις 
Εκκλησίαις σου, τοις ιερεύσι, τοις άρχουσιν ημών, τω 
στρατώ και παντί τω λαώ σου∙ ότι πάσα δόσις αγαθή, και 
παν δώρημα τέλειον άνωθέν εστι  καταβαίνον εκ σου του 
Πατρός των φώτων∙ και σοι την δόξαν και ευχαριστίαν 
και προσκύνησιν αναπέμπομεν, τω Πατρί και τω Υιώ 
και τω Αγίω Πνεύματι, νυν και αεί και εις τους αιώνας 
των αιώνων».

(Εσύ Κύριε, που ευλογείς εκείνους που σε δοξολογούν και 
αγιάζεις αυτούς που έχουν την εμπιστοσύνη τους σε σένα, 
σώσε το λαό σου και ευλόγησε την κληρονομιά σου. Τα μέλη 
της Εκκλησίας σου φύλαξε. Αγίασε εκείνους που αγαπούν 
την ευπρέπεια του Ναού σου. Εσύ, με τη θεϊκή σου δύναμη 
αντιδόξασέ τους και μη εγκαταλείψεις εμάς, που ελπίζουμε 
σε σένα. Ειρήνη στον κόσμο σου δώρησε, στις Εκκλησίες σου, 
στους ιερείς, στους άρχοντες, στο στρατό και σ’ όλο το λαό σου, 
γιατί κάθε ευλογημένο χάρισμα και κάθε τέλειο δώρο είναι από 
ψηλά και κατεβαίνει από σένα, τον Πατέρα των φώτων. Γι’ αυτό 
απευθύνουμε τη δοξολογία, την ευχαριστία και την προσκύνηση 
σε σένα, τον Πατέρα και τον Υιό και το Άγιο Πνεύμα, τώρα και 
πάντοτε και στους αιώνες των αιώνων).

(Μέχρι τον 8ο αιώνα η ευχή αυτή, ήταν ευχή απολύσεως 
και ευλογίας των εκκλησιαζόμενων και με το “Είη το όνομα 
Κυρίου…” τελείωνε η Θεία Λειτουργία. Αργότερα σταμάτησε 
ως ευχή απολύσεως και μπήκε το “Ευλογία Κυρίου…” και 
λίγο αργότερα καθιερώθηκε η σημερινή απόλυση «Χριστός 
ο αληθινός…»).

Οι ψάλτες (λαός) ψάλλουν τη δοξολογική αναφορά του 
Δίκαιου Ιώβ προς το Θεό: «Είη το όνομα Κυρίου ευλογη-
μένον από του νυν και έως του αιώνος (γ΄)».

(Ας είναι ευλογημένο το όνομα του Κυρίου από τώρα και για 
πάντα).  Αυτό μας θυμίζει ό,τι όσες θλίψεις, πειρασμοί, καταιγί-
δες και αν μας βρίσκουν, να υμνούμε και να δοξολογούμε το 
Θεό, όπως ο Ιώβ που ποτέ δε γόγγυσε κατά του Θεού, όταν η 
περιουσία του καταστράφηκε, τα παιδιά του δέκα τον αριθμό 
πέθαναν, το σπίτι του δυνατός αέρας (διαβολικός “ανεμοστρό-
βιλος”) το εξαφάνισε… και ο ίδιος υμνούσε το Θεό! “Ο Κύριος 
έδωκε τα δώρα του, ο Κύριος τα αφαίρεσε… ας είναι 
δοξασμένο το όνομα του Κυρίου…”.

Καθ’ ον χρόνο οι ψάλτες μέλπουν τον Ιώβειον ύμνον ο 
ιερέας εισέρχεται στο Ιερό Βήμα, πηγαίνει στην ιερά πρόθεση 
που  βρίσκεται το Άγιο Δισκοπότηρο και διαβάζει χαμηλόφωνα 
την ευχή: «Το πλήρωμα του Νόμου και των Προφητών 
αυτός υπάρχων, Χριστέ ο Θεός ημών, ο πληρώσας πά-
σαν την πατρικήν οικονομίαν, πλήρωσον χαράς και 
ευφροσύνης τας καρδίας ημών πάντοτε, νυν και αεί 
και εις τους αιώνας των αιώνων. Αμήν».

(Εσύ που είσαι η συμπλήρωσις του Μωσαϊκού Νόμου και η 
εκπλήρωσις του κηρύγματος των Προφητών, Χριστέ και Θεέ 

μας, εσύ που πραγματοποίησες όλο το σχέδιο του Πατέρα Σου 
για τη σωτηρία του κόσμου, γέμισε με χαρά και ευφροσύνη 
της καρδιές μας και στον παρόντα κόσμο και στο μέλλοντα και 
στους ατελεύτητους αιώνες των αιώνων. Αμήν).

Και αμέσως εξέρχεται του Θυσιαστηρίου και αφού σταθεί 
στην Ωραία Πύλη μπροστά, προσκαλεί για τελευταία φορά τους 
εκκλησιαζόμενους σε προσευχή με: «Του Κυρίου δεηθώμεν» 
και συνεχίζει: «Ευλογία Κυρίου και έλεος αυτού έλθοι εφ’ 
υμάς, τη Αυτού Θεία Χάριτι και φιλανθρωπία πάντοτε, 
νυν και αεί και εις τους αιώνας των αιώνων» (Ο Κύριος 
να μας ελεήση, για να σωθούμε, γιατί τίποτα δικό μας δεν 
έχουμε να παρουσιάσουμε, που να είναι άξιο σωτηρίας, αλλά 
αποβλέπουμε αποκλειστικά και μόνο στη φιλανθρωπία Του, 
την μόνη που μπορεί να μας σώση…).

Και προχωρά στη δοξολογία: «Δόξα Σοι, Χριστέ ο Θεός, 
η ελπίς ημών, δόξα Σοι…, Χριστός ο αληθινός ο Θεός 
ημών, ταις πρεσβείαις της Παναχράντου Δεσποίνης 
ημών Θεοτόκου και Αειπαρθένου Μαρίας, Δυνάμει του 
Τιμίου και Ζωοποιού Σταυρού Προστασίας των τιμίων 
επουρανίων Δυνάμεων Ασώματων, ικεσίαις του τιμίου 
ενδόξου προφήτου Προδρόμου και βαπτιστού Ιωάν-
νου…» και συνεχίζει με την ευχή της απόλυσης και κλείνει 
όλη η ιερουργία με το: «Δι’ ευχών των Αγίων Πατέρων 
ημών, Κύριε Ιησού Χριστέ, ο Θεός ημών, ελέησον και 
σώσον ημάς».

  (Με τις ευχές των αγίων Πατέρων μας, Κύριε Ιησού Χριστέ 
και Θεέ μας, ελέησέ μας).

Με το «Αμήν» από τους ψάλτες συνοδευόμενο με το σημείο 
του Σταυρού, επιστραγίζει και κλείνει ολόκληρη η Θεία Ευχαρι-
στία. Και αρχίζει από τον Ιερέα η διανομή του αντίδωρου που 
προσφέρει στους εκκλησιαζόμενους με την ευχή: «Ευλογία 
Κυρίου και έλεος Αυτού έλθοι εφ’ υμάς».

(Η ευλογία του Κυρίου και το έλεός Του να έρθει σ’ εσάς).
Το “αντίδωρο” είναι αντί του δώρου, και δίδεται στους πι-

στούς που κωλύονται να κοινωνήσουν (δεν υποκαθιστά όμως 
με τίποτα τη Θεία Κοινωνία) και για να μην απογοητεύονται 
οι έχοντες κώλυμα, τους προσφέρεται ως μικρή ευλογία ένα 
κομμάτι υψωθέντος άρτου. Γι’ αυτό πρέπει να το παίρνουμε 
από το χέρι του Ιερέως, για να λαμβάνουμε και την “Ευλογία…”.

Ο αγ. Νικόλαος Καβάσιλας περί του Αντίδωρου, γράφει:
«Είτα και τον προσενεχθέντα άρτον, εξ ού τον ιερόν 

απέτεμεν άρτον, εις πολλά διελών, διαδίδωσι τοις πι-
στοίς ως άγιον γενόμενον αυτώ τω ανατεθήναι Θεώ 
και προσενεχθήναι, οι δε σην ευλαβεία πάση δέχονται 
και καταφιλούσι την δεξιάν, ως και τον εκείθεν αγια-
σμόν και δεξαμένην, και μεταδιδόναι τοις ψαύσουσι 
πιστευομένην».

(Έπειτα και τον άρτο που τον έφεραν και από τον οποίο ο 
ιερέας έκοψε τον Άρτο, δηλαδή τον Αμνό, τον κόβει σε πολλά 
κομμάτια και τον μοιράζει στους πιστούς, επειδή και αυτός έχει 
γίνει άγιος με το ότι αφιερώθηκε στο Θεό και προσφέρθηκε. 
Αυτοί δε, με κάθε ευλάβεια, τον δέχονται και καταφιλούν το 
δεξί χέρι του λειτουργού, γιατί και αυτό πήρε τον αγιασμό από 
εκεί και γιατί πιστεύεται ότι τον μεταδίνει σε κείνους που το 
εγγίζουν).

Ως επιστέγασμα θα συνοψίσωμεν την όλην προσπάθειαν, 
με τις επόμενες λίγες γραμμές από την ακολουθία της Θείας 
Ευχαριστίας:

«Ευχαριστούμέν σοι, Δέσποτα φιάνθρωπε, ευεργέτα 
των ψυχών ημών, ότι και τη παρούση ημέρα κατηξίω-
σας ημάς των επουρανίων σου και αθανάτων Μυστη-
ρίων. Ορθοτόμησον ημών την οδόν, στήριξον ημάς εν 
τω φόβω σου τους πάντας, φρούρησον ημών την ζωήν, 
ασφάλισαι ημών τα διαβήματα, ευχαίς και ικεσίαις 
της ενδόξου Θεοτόκου και αειπαρθένου Μαρίας, και 
πάντων των αγίων σου».

(Σ’ ευχαριστούμε, φιλάνθρωπε Δέσποτα, που είσαι ευεργέτης 
των ψυχών μας, γιατί και κατά τη μέρα αυτή μας αξίωσες να 
δεχτούμε τα επουράνια κι αθάνατα Μυστήριά Σου. Βάλε μας σε 
ίσιο δρόμο. Στήριξέ μας όλους στο σεβασμό προς το πρόσωπό 
Σου. Φρούρησε τη ζωή μας. Ασφάλισε το περπάτημά μας. Κι 
αυτά όλα με τις προσευχές και τις ικεσίες της ένδοξης Θεοτόκου 
κι αειπάρθενης Μαρίας κι όλων των αγίων Σου. Αμήν).

   ΣΥΝΕΧΊΖΕΤΑΙ

Ένας Διάλογος απαράδεκτος 
ή και ασεβής – μεταξύ θεολόγου 
και εκπροσώπων του Ιδιαιτέ-
ρου Γραφείου Αρχιεπισκόπου 
Αθηνών και πάσης Ελλάδος κ. 
Ιερώνυμου.

Θεολόγος – μέσω τηλεφώνου 
–: Πάτερ την ευχή σας.

Εκπρόσωπος του Κυρίου: Τι 
θα θέλατε;

Θεολόγος: Πάτερ, εξ αρχής 
δηλώνω την ταυτότητά μου. 
Ονομάζομαι Γεώργιος Βλαχο-
γιάννης, θεολόγος και η διεύ-
θυνσή μου είναι Λακωνίας 17, 
Άλιμος.

Εκπρόσωπος: Σας ακούω.
1. Θεολόγος: Με αυτό το 

τηλεφώνημα θα μου επιτρέψετε 
να εκφράσω τη λύπη μου και 
την αγανάκτησή μου για το 
σήριαλ που παίζεται από το κα-
νάλι ALPHA με τίτλο: «Φόνοι 
στο καμπαναριό» με το οποίο 
εμπαίζεται και συκοφαντείται 
ο μοναχισμός και γενικότερα η 
Ορθόδοξος Εκκλησία.

Εκδότης: Το έχετε δει αυτό το 
σήριαλ;

Θεολόγος: Όχι, δεν το έχω 
δει αλλά – με διακόπτει – λέγο-
ντάς με: Τότε δεν 
μπορούμε να μι-
λήσουμε, ήταν η 
απάντησή του.

Πάτερ μου, το 
σήριαλ δεν το είδα, 
αλλά είδα τη διαφήμισή του, την 
καταγγελία ενώπιον του «Εθνι-
κού Συμβουλίου Ραδιοτηλεόρα-
σης» της «Εστίας Πατερικών Με-
λετών» και άλλων εφημερίδων.

Πάτερ μου, το ερώτημά μου 
είναι: Γιατί η Διοικούσα Εκκλη-
σία με τη δύναμη που διαθέτει, 
δεν απευθύνεται στις αρμόδιες 
αρχές, για να διακοπεί αυτό το 
σήριαλ και να μη σκανδαλίζεται 
ο πιστός λαός;

Εκδότης: Η Εκκλησία δεν έχει 
καμία δύναμη, άλλωστε τι κα-
τάφερε και ο Αυγουστίνος Κα-
ντιώτης με τις διαμαρτυρίες; Και 
έκλεισε το τηλέφωνο.

Σχόλιο του θεολόγου: Η απά-
ντηση του εκπροσώπου με λύ-
πησε βαθύτατα απ’ ό,τι με λύπησε 
το σήριαλ «Φόνοι στο καμπα-
ναριό».

Με λύπησε, γιατί ο εκπρό-
σωπος του Μακαριωτάτου δε 
διάβασε το Ευαγγέλιο που λέει: 
Ο Χριστός είναι Παντοδύναμος 
και Παντοκράτωρ. Ο Χριστός δεν 
είπε για την εκκλησία Του «και 
πύλαι άδου ου καταισχύσου-
σιν αυτή;»; Ματθ. 16, 12.

Ο Χριστός δεν είναι «η κεφα-
λή της Εκκλησίας»; (Εφεσ. 1, 
22-23) «καθώς και το Πνεύμα 
το Άγιον έθετο επισκόπους 
ποιμαίνειν την Εκκλησίαν του 
Κυρίου και Θεού, ην περιεποι-

ήσατο δια του ιδίου αίματος»; 
(Πράξ. 20, 28).

Ο Χριστός δεν είναι αυτός που 
«εξήλθεν νικών και ίνα νική-
ση»; (Αποκ. 6, 2).

Με τη δύναμη του Χριστού οι 
απόστολοι δε θαυματουργούσαν 
και δεν εκήρυξαν το Ευαγγέλιο 
σ’ όλη την οικουμένη και ίδρυ-
σαν το κράτος του Θεού, την 
εκκλησίαν;

Ο δε Ιωάννης ο Χρυσόστομος 
λέει για την εκκλησία: «Τοι-
ούτον έχει μέγεθος η Εκ-
κλησία, πολεμουμένη νικά, 
επιβουλευομένη περιγίγνε-
ται, υβριζομένη λαμπροτέρα 
καθίσταται, κλυδωνίζεται 
αλλ’ ου καταποντίζεται». Mig. 
Putrogial 52, 397-398.

Αυτά για το εάν έχει η όχι δύ-
ναμη η Εκκλησία.

2. Για το τι κατάφερε ο μακαρι-
στός Μητροπολίτης Φλωρίνης π. 
Αυγουστίνος Καντιώτης, επειδή 
«επιλείψει γαρ με ο χρόνος» 
(Εβρ. 11, 32) εξιστορών όλα 
όσα κατάφερε ο αγωνιστής και 
ομολογητής π. Αυγουστίνος, θα 
αναφέρω μόνο τρεις επιτυχίες:

Πρώτη επιτυχία: Το έτος 1949 
εξεδόθη βασιλικό δι-
άταγμα, με το οποίον 
η Μασονία χαρα-
κτηριζόταν ως φι-
λανθρωπικό ίδρυμα 
και ως εκ τούτου θα 

έπρεπε να δέχεται εισφορές εκ 
μέρους των Ι. Ναών και Μονα-
στηρίων.

Τότε ο π. Αυγουστίνος ως στρα-
τιωτικός Ιερεύς στην Κοζάνη με 
τα κηρύγματά του απ’ άμβωνος 
και με το περιοδικό «Σπίθα» 
ήλεγξε σφόδρα αυτό το διάταγμα 
με αποτέλεσμα να ανακληθεί 
(«Σπίθα», Οκτώβριος 1949, αρ. 
φύλλου 99).

Δεύτερη επιτυχία: Το 1962 σε 
συλλαλητήρια με τη συμμετοχή 
χιλιάδων λαού και με την προ-
τροπή του π. Αυγουστίνου και 
άλλων Χριστιανικών Σωματείων, 
ο προ ολίγου εκλεγείς Αρχιε-
πίσκοπος Αθηνών και πάσης 
Ελλάδος Ιάκωβος Βαβανάτσος 
αναγκάσθηκε να παραιτηθεί 
μέσα σε δώδεκα ημέρες, για λό-
γους ηθικής φύσεως.

Τρίτη επιτυχία: Όταν σε κι-
νηματογράφους των Αθηνών 
επαίζοντο έργα που προσέβαλον 
το πρόσωπο του Ιησού Χριστού, 
με πρωτοβουλία και καθοδήγηση 
του π. Αυγουστίνου, λαός πολύς 
εισέβαλε στους κινηματογράφους 
και ματαίωσε τις παραστάσεις.

Ύστερα από τα παραπάνω, ο 
πιστός λαός ας βγάλει τα συμπε-
ράσματά του για τους σημερι-
νούς ποιμένας της Εκκλησίας 
της Ελλάδος, εκτός ελαχίστων 
εξαιρέσεων.
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στημα γιορτάζουμε τρεις μεγάλες γιορτές: Τα 
Χριστούγεννα, την Πρωτοχρονιά και τα Θεοφά-
νεια ή Φώτα. Εάν το Πάσχα είναι η λαμπρότερη 
γιορτή του Χριστιανισμού, τα Χριστούγεννα 
είναι η πιο γλυκιά και συγκινητική. Στην Καινή 
Διαθήκη αναφέρεται ότι η ημέρα της Γέννη-
σης ήταν ένα εξαιρετικά χαρμόσυνο γεγονός, 
αφού γεννήθηκε ως άνθρωπος ο Σωτήρας του 
κόσμου. Η χαρά αυτή, στα ιερά κείμενα, εκδη-
λώνεται με ύμνους. Ο Γρηγόριος ο Ναζιανζηνός 
δίνει στα γενέθλια του Χριστού την έννοια 
των Θεοφανείων και τονίζει ότι δεν πρέπει να 
συγχέονται τα γενέθλια του Κυρίου με τα γενέ-
θλια οποιουδήποτε άλλου ανθρώπου, αφού ο 
Θεός έρχεται στη γη «δια της γεννήσεώς Του». 
Ο εορτασμός των Χριστουγέννων αποτελεί 
κατ`εξοχήν την ανάμνηση του γεγονότος της 
ενσάρκωσης του Χριστού. Ιστορική αναδρομή. 
Οι Ιουδαίοι εκείνη την εποχή, απέρριπταν 
εορτές που σχετίζονταν με γενέθλια, καθώς 
τις θεωρούσαν παγανιστικές συνήθειες. Αυ-
τήν τη στάση αργότερα ακολούθησαν και οι 
Χριστιανοί, κατά τους δύο πρώτους αιώνες 
της χριστιανικής εκκλησίας. Επίσης, σύμφωνα 
με αφηγήσεις στην Καινή Διαθήκη, τόσο ο 
Ιησούς, όσο και οι μαθητές του, δε γιόρταζαν 
γενέθλια ανθρώπων. Ο ίδιος ζητούσε ρητά από 
τους ανθρώπους να τηρούν την ανάμνηση 
του θυσιαστικού θανάτου. Η Πρώτη Εκκλησία, 
μέχρι την εξομάλυνση των σχέσεών της με το 
Ρωμαϊκό κράτος, δε γνώριζε άλλες 
εορτές εκτός από τα Πάθη της Μ. 
Εβδομάδας, την Ανάσταση και την 
Πεντηκοστή, που αποτελούσαν 
μια ενότητα. Η μνήμη διαφόρων 
μαρτύρων, εορταζόταν την ημέρα 
του θανάτου τους. Είναι σαφές ότι η Εκκλησία, 
των δύο πρώτων αιώνων, δεν τηρούσε επίσημα 
κάποιο εορτασμό της γέννησης του Χριστού. 
Η καθιέρωση της εορτής των Χριστουγέννων 
ακολούθησε μια πολύπλοκη διαδρομή. Ακόμη 
και μετά την επικράτηση του Χριστιανισμού 
το ρωμαϊκό κράτος δεν αναγνώριζε την εορτή. 
Στην Κωνσταντινούπολη φαίνεται ότι τα Χρι-
στούγεννα εορτάσθηκαν, για πρώτη φορά, το 
379 ή 380. Ούτε στην Π. Διαθήκη, ούτε στην 
Καινή, αναφέρεται ποιο μήνα ή μέρα γεννήθηκε 
ο Χριστός. Έτσι, τους πρώτους χριστιανικούς 
αιώνες, η Γέννησή του δεν αποτελούσε ιδι-
αίτερη γιορτή. Οι χριστιανοί γιόρταζαν μαζί 
γέννηση και βάπτιση στις 6 του Γενάρη. Πότε 
καθιερώθηκε η γιορτή της Γέννησης; Το 354 
μ.Χ. ύστερα από πολλές συζητήσεις και αντιρ-
ρήσεις, ορίστηκε στη Ρώμη σαν μέρα γιορτής 
της γέννησης η 25η Δεκεμβρίου. Η ημέρα αυτή 
ήταν καθιερωμένη, από τους Ρωμαίους, ως 
ημέρα γέννησης του Περσικού θεού Μίθρα, 
του «αήττητου θεού ήλιου». Είναι γνωστό πως 
οι Ρωμαίοι, επιστρέφοντας από τους πολέμους 
της Ανατολής, έφεραν μαζί τους τη λατρεία πολ-
λών θεών της. Από τους πιο δημοφιλείς ήταν 
ο Μίθρας, γιατί ήταν ο θεός του φωτός, ήταν ο 
Ήλιος που μάχεται  και διώχνει το σκοτάδι. Το 
Γενέθλιό του, (η μέρα δηλαδή που γεννήθηκε), 
είχε συνδυαστεί με τη  χειμερινή τροπή του 
ήλιου, που γύρω στις 25 Δεκεμβρίου αρχίζει 
να κερδίζει έδαφος και να στέκεται περισσότερο 
στο ουράνιο στερέωμα. Η μέρα αυτή, για τους 

Ρωμαίους, ήταν ημέρα ευφροσύνης. Έφευγαν 
τα σκοτάδια, ερχόταν το φως. Τη γιόρταζαν, 
λοιπόν, με μεγάλη λαμπρότητα και πολλά 
ξεφαντώματα. Ήταν τόσο αγαπητή γιορτή και 
τόσο διαδεδομένη, ώστε καμιά συμβουλή, καμιά 
προτροπή και καμιά απειλή των πατέρων της 
εκκλησίας δε στάθηκε ικανή να την εξαφανίσει 
ή τουλάχιστον να ελαττώσει τη συμμετοχή των 
πρώτων χριστιανών. Σαν τέτοιο, οι πατέρες 
της εκκλησίας, βρήκαν ένα δοκιμασμένο μέσο, 
την υποκατάσταση. Όρισαν δηλαδή την 25η 
Δεκεμβρίου σαν ημέρα γέννησης του Χριστού, 
του νέου Ήλιου, που έδιωξε τα σκοτάδια της 
ειδωλολατρίας απ` τις ψυχές των ανθρώπων, 
και τις πλημμύρισε με χριστιανικό φως. Έτσι, 
ο ένας Ήλιος υποκατέστησε τον άλλο και να 
που στις 25 Δεκεμβρίου γιορτάζουμε πια τη 
γέννηση του Χριστού, τα Χριστούγεννα. Συνε-
ορτασμός Γέννησης και Θεοφανείων. Το ότι η 
βάπτιση του Ιησού απορρόφησε τη γέννηση, 
δεν αποτελεί έκπληξη. Ήδη, από τους αποστο-
λικούς χρόνους το βάπτισμα αποτελούσε την 
προϋπόθεση για την είσοδο στη χριστιανική 
κοινότητα. Το βάπτισμα είναι η αναγέννηση 
του πιστού που οδηγεί στη μετάβασή του από 
τον κόσμο του σκότους στο φως. Κατά τα τέλη 
του 19ου αιώνα, έγινε γνωστό, από παπυρο-
λογικό εύρημα της Αιγύπτου, λειτουργικό 
κείμενο αναγόμενο στις αρχές του 4ου αιώνα. 
Ο ύμνος έχει το παρακάτω περιεχόμενο: «Ο 

γεννηθείς εν Βηθλεέμ και ανα-
τραφείς εν Ναζαρέτ και οικήσας 
εν τη Γαλιλαία. Είδαμε σημείο 
εξ ουρανού αστέρος φανέντος. 
Ποιμένες αγραυλούντες εθαύμα-
σαν ουν, γονυπεσούντες έλεγαν: 
Δόξα τω πατρί, δόξα τω υιώ και 

τω αγίω πνεύματι, αλληλούια, αλληλούια, 
αλληλούια». Ο ύμνος αυτός προοριζόταν για 
την εορτή των Θεοφανείων, αλλά περιείχε όλα 
τα χαρακτηριστικά των Χριστουγέννων και 
κυρίως τον αστέρα της Βηθλεέμ. Στη Ανατολή, 
ο εορτασμός των Χριστουγέννων γινόταν 
κατά την ημέρα των Επιφανίων, (η ημέρα που 
ο Θεός εμφανίζεται στους ανθρώπους). Πριν 
την ημέρα αυτή γινόταν αγρυπνία, κατά τη 
διάρκεια της οποίας υμνείτο η Γέννηση, με την 
εμφάνιση του αστέρα και την προσκύνηση των 
τριών μάγων, αλλά και η βάπτιση στον Ιορδάνη. 
Η γέννηση, 13 ημέρες μετά το ηλιοστάσιο δη-
λαδή μεταξύ 5 και 6 Ιανουαρίου, εμφανίζεται 
και σε άλλα έργα της ίδιας εποχής. Επί Πάπα 
Ιουλίου Α` (336-332), τα Χριστούγεννα στα-
μάτησαν να γιορτάζονται μαζί με τα Θεοφάνεια 
και θεσπίστηκε ως επέτειος η 25η Δεκεμβρίου. 
Γύρω στο 376 ο εορτασμός της Γέννησης, στις 
25 Δεκεμβρίου, πέρασε και στην Ανατολή. Με 
την πάροδο του χρόνου επικράτησε σε όλο 
το χριστιανικό κόσμο, εκτός της Αρμενικής 
Εκκλησίας που συνεχίζει το συνεορτασμό με 
τα Θεοφάνεια. Κλείνοντας, με το Κοντάκιο για 
τα Χριστούγεννα του υμνογράφου Ρωμανού 
του Μελωδού. «Η Παρθένος σήμερον τον 
υπερούσιον τίκτει και η γη το σπήλαιον τω 
απροσίτω προσάγει, άγγελοι μετά ποιμέ-
νων Δοξολογούσι, Μάγοι δε μετά αστέρος 
οδοιπορούσιν δι ημάς γαρ εγεννήθη παι-
δίον νέον, ο προ αιώνων Θεός». 

 Καλά Χριστούγεννα 

συνέχεια από τη σελ. 1

«ΧΡΙΣΤΟΥΓΕΝΝΑ» 
‘‘ΙΣΤΟΡΙΚΟ ΤΗΣ ΕΟΡΤΗΣ’’ (Ανήμερα Χριστουγέννων)

Πρόσφατα, λίγο πριν τα Χριστούγεν-
να του 2023,Ιερές Μονές του Αγίου 
Όρους καθώς και άλλες στην υπόλοιπη 
Ελλάδα, υπέγραψαν μια γενναία ανα-
κοίνωση που αφορούσε τις ηλεκτρο-
νικές ταυτότητες και τον προσωπικό 
αριθμό του πολίτη, στηριγμένη στην 
Πατερική διδασκαλία της Εκκλησίας 
μας. Μια στάση και θέση αντίθετη από 
εκείνη του αρχιεπισκόπου που δήλωσε 
: <>,παρά τις προηγούμενες αποφάσεις 
της Ιεραρχίας που δεν ανακλήθηκαν 
και άρα ισχύουν, και παρά τις θέσεις 
των συγχρόνων Αγίων, Παϊσίου και 
Πορφυρίου και τις πρόσφατες μεμονω-
μένες δηλώσεις επισκόπων, οι οποίοι 
και επικαλούνται και τις αποφάσεις 
της Ιεραρχίας, όπως και τις θέσεις των 
παραπάνω αγίων και που είναι φυσικά 
αντίθετες με τη θέση και στάση του 
Αρχιεπισκόπου. Οι περισ-
σότερες όμως Ι. Μονές του 
Αγίου Όρους όσο και εδώ 
στον κόσμο, δεν παίρνουν 
κάποια θέση. Γι αυτό προ-
βληματίζομαι και εκφράζω την απορία 
μου και απευθύνω προς αυτές ένα για-
τί; Δεν ενημερώθηκαν ή μήπως έχουν 
σοβαρούς λόγους, που τους υποχρεώ-
νουν να διαφοροποιηθούν, τηρώντας 
στάση σιωπής; Στην περίπτωση αυτή 
δε θα έπρεπε με κείμενο, με δική τους 
ανακοίνωση να ενημερώσουν σχετικά 
τους πιστούς; Κι αν δεν το κάνουν δε 
θα σημαίνει αυτό αδιαφορία για την 
ορθή πνευματική πορεία των πιστών 
που τρέφουν βαθιά ευλάβεια στις Ιε-
ρές Μονές και αγαπούν ειλικρινά τα 
πρόσωπα των μοναστικών αδελφο-
τήτων; Δεν αποτελεί αυτό παράλειψη 
καθήκοντος; Η σιωπή, στην προκειμένη 
περίπτωση, θα θεωρηθεί και δικαίως, 
υποτίμηση απαράδεκτη της νοημοσύ-
νης των πιστών χριστιανών, με κίνδυνο 
να προσαφθεί σ αυτούς η κατηγορία ότι 
τους θεωρούν ́ ΄κοπάδι΄΄, που πρέπει 
να τους ακολουθεί, χωρίς να έχουν το 
δικαίωμα να γνωρίζουν το γιατί και 
να ενημερώνονται για το πρακτέο; 
Αν όμως σιωπούν από αδιαφορία ή 
δεν έχουν την απαιτούμενη για την 
περίπτωση τόλμη και το απαραίτητο 
σθένος, να έρθουν σε αντίθεση με 
συμφέροντα και καταστάσεις ασύμβα-
τες με τη διδασκαλία του Ευαγγελίου, 
ή είναι για κάποιο λόγο δεσμευμένοι 
σε κάποιους και για κάποιους λόγους, 
ας αναλογισθούν τα δεινά που ανα-
φέρονται στην Ιστορία από ανάλογες 
τακτικές, που αποδείχτηκαν εκ των 
υστέρων ότι ήταν λαθεμένες και ήταν 
αποτέλεσμα πλάνης. Πόσο πρέπει να 
μας τρομάζει η ιδέα αυτή! Και το παρά-
δοξο είναι πως, ενώ η Εκκλησία εύχεται 
‘’υπέρ της των πάντων ενώσεως’’, 
φαίνεται να μην έχει ούτε μεταξύ των 
μελών της την απαιτούμενη ενότητα. 
Το αντίθεο πνεύμα με την τακτική του 

‘’διαίρει και βασίλευε’’ πετυχαίνει 
το σκοπό του που δεν είναι άλλος από 
τη διάσπαση του σώματος των πιστών. 
Πόσα αλήθεια σχέδια και προγράμματα 
δε χάθηκαν λόγω της έλλειψης της 
ενότητας ! Και πόσες φορές δεν είδαμε, 
η ατολμία να γίνεται ο τάφος υπέρο-
χων αποφάσεων και συνακόλουθα 
αιτία για την επικράτηση συστημά-
των διεφθαρμένων και την επιτυχία 
αντίθεων καταστάσεων και προδοσία 
ακατάλυτων πνευματικών αξιών! 
Επιβάλλεται , θαρρώ, να πάρουν θέση 
όλες οι Ι. Μονές στο σοβαρό αυτό θέμα. 
‘’Γυμνή τη κεφαλή’’  και‘’πλέον πο-
λεμούν οι εχθροί την Εκκλησία του 
Χριστού.’’ ‘’Θεός το κινδυνευόμενον 
’’! Η εποχή μας είναι εποχή ιδιότυπου 
διωγμού και χρειάζεται τη μαρτυρία 
όλων μας, ιδιαίτερα εκείνων, ‘’των 

κορυφών εφεπόντων’’, 
των ασκούντων διοίκηση. 
Να δηλώσουν ξεκάθαρα: 
Ναι ή Όχι. Αντίθεση στη 
σχεδιαζόμενη από τις σκο-

τεινές δυνάμεις της παγκοσμιοποίησης 
ή υποταγή σε αυτές, και μετά ότι ήθελε 
προκύψει… Τα λόγια του Χριστού: ’’ 
Πυρ ήλθον βαλείν…’’, προτρέπουν, 
ιδιαίτερα τους κληρικούς μας, μιμού-
μενοι Αυτόν, να βάλλουν πυρ, με τα 
πνευματικά όπλα που διαθέτουν, στα 
σαθρά αντίθεα και ολωσδιόλου σατα-
νικά σχέδια που είναι πλέον φανερά. 
Ας αποφασίσουμε επί τέλους, σε ποιόν 
θέλουμε να αρέσουμε, στο Χριστό ή 
στον κόσμο; Σίγουρα δεν μπορούμε 
και στους δυο. Είναι πεποίθηση του 
λαού μας, πως τα Μοναστήρια θα 
χαλάσουν και το μπορούν, τα σχέδια 
των πονηρών ανθρώπων και των 
σκοτεινών δυνάμεων  που κρύβο-
νται πίσω από αυτούς. Αυτά είναι τα 
τελευταία καταφύγια μας. Πιστεύω 
να μη διαψευσθούμε. Ο άγιος στη 
συνείδηση των ορθοδόξων, επίσκοπος 
π. Ιουστίνος Πίρβου που είχαμε την 
ευλογία να τον γνωρίσουμε, έλεγε: 
’’Το να είσαι σήμερα ηγέτης σημαί-
νει να γίνεις μάρτυρας ‘’. Σεβαστοί 
Γέροντες και Γερόντισσες, Μοναχοί 
και Μοναχές, η πίστη των χριστιανών 
στη μέλλουσα ζωή, στην αιωνιότητα 
και όχι στο τώρα, τούς διαφοροποιεί 
από τους υπόλοιπους ανθρώπους. Γι 
αυτό και βρίσκονται σε αντίθεση με 
αυτούς σαν ξένο σώμα και θεωρούνται 
‘’δύσχρηστοι’’ Αν πράγματι είμαστε 
χριστιανοί, δεν έχουμε άλλη επιλογή : 
αντίσταση στην απροκάλυπτη επίθεση 
των πονηρών δυνάμεων, σύμφωνα με 
την προτροπή του Αγίου Ιακώβου του 
Αποστόλου: ‘’αντίστητε τω διαβόλω 
και φεύξεται αφ΄υμών ‘’.Και τούτο, 
γιατί πιστεύουμε ακράδαντα πως ο Χρι-
στός ‘’εξήλθεν νικών και ίνα νικήση 
‘’. Η νίκη θα είναι δική Του, είναι δική 
Του. Και μακάριοι όσοι είναι μαζί Του. 

Γράφει o αντώνιος 
ί. βασιλειάδης 

Θεολόγος

Μια απορία, ένα γιατί, 
ένας προβληματισμός

Γράφει ο Γεώργιος 
ν. Ξενόφος, 

λογοτέχνη, ιστορικός, 
ποιητής, μελετητής
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Δε με εξέπληξε το αίτημα κάποιων κύκλων 
να καταργηθεί το μάθημα των Θρησκευτικών 
από τα Δημοτικά και τα Γυμνάσια. 

Ούτε η αιτιολογία του αιτήματος αυτού, δη-
λαδή η διαμόρφωση από τα παιδιά της διάπλα-
σης ελεύθερης προσωπικότητας. Και 
αυτό, γιατί είναι γνωστή η ιδεολογία 
των περισσοτέρων από αυτούς τους 
κύκλους. Εμπνέονται από ξενόφερτες 
για την Ελλάδα αρχές, τις οποίες και 
θέλουν να εφαρμόσουν. Είναι αρχές και 
αξίες πολύ διαφορετικές από εκείνες, 
στις οποίες η Πατρίδα μας θεμελίωνε 
πάντοτε την ύπαρξή της. Το αίτημά 
τους αποτελεί συνέχιση ενός αγώνα 
τους που δεν ευοδώθηκε κάποια περα-
σμένα χρόνια. Είναι και η προσπάθειά 
τους αυτή μία απόπειρα προσέγγισης 
κάποιων στόχων τους, για τη μετατρο-
πή της Χώρας μας σε μια πολιτεία, που 
οι πολίτες της έχουν μόνο δικαιώματα 
και καμιά υποχρέωση. Που το προσωπικό 
δικαίωμα, όπως εκείνοι το ευνοού ξεπερνά 
και αυτή την ιδέα της πατρίδας, την ιστορία 
της, τη συμβολή σ’ αυτή κάποιων θεσμών, που 
η παρουσία τους συνέβαλε τα μέγιστα στην 
ανάστασή της και στην κοινωνία των αληθινά 
δημοκρατικών χωρών του κόσμου.

Ένας από τους θεσμούς αυτούς είναι η Εκ-
κλησία μας, ο κλήρος μας, οι αρχές και οι αξίες, 
τις οποίες υπηρετεί. Είναι ένας θεσμός που 
έδωσε αμέτρητους κληρικούς στην προσπά-
θειά της να αναστήσει την ελευθερία της και 

να την υπερασπισθεί ενάντια σε γείτονες που 
έμπρακτα την επιβουλεύονταν. Πολλές είναι οι 
εκατοντάδες των λειτουργών της που αντιμε-
τώπισαν απαγχονισμούς, φόνους, εξορίες και 
εξανδραποδισμούς και όλα αυτά και για «… της 

πατρίδας την ελευθερία».
Για όλους αυτούς τους λόγους 

και για άλλους πολλούς η Πολιτεία 
μας της εξασφαλίζει περίοπτη θέση 
στις εκδηλώσεις της. Η ελληνική 
σημαία και στο σώμα της και 
στην κορυφή του ιστού της φέρει 
το σύμβολο του σταυρού του Αρ-
χηγού της Ορθόδοξης Εκκλησίας 
μας. Η διάπλαση της ελεύθερης 
προσωπικότητας των παιδιών, 
εν ονόματι της οποίας ζητείται η 
κατάργηση του μαθήματος, σημαί-
νει αναμφίβολα διαμόρφωση του 
χαρακτήρα των παιδιών, με την 
αποβολή από την καρδιά, του νου 

τους και του θεσμού της Χριστιανικής Πίστης, 
της μη γνώσης της ιστορίας της Χώρας μας ως 
προς την προσφορά στους αγώνες της Ορθόδο-
ξης Χριστιανικής μας Εκκλησίας. Επιδιώκουν 
οι φορείς του αιτήματος αυτού τη διαμόρφωση 
προσωπικοτήτων με άγνοια της γνώσης ενός 
καθοριστικού παράγοντα για την επί αιώνες 
παρουσία της Χώρας μας στον Ελλαδικό χώρο, 
τόσο του ευρισκομένου εντός των  ορίων της 
Πατρίδας μας, όσο και των εκτός Ελλάδας χω-
ρών. Θέλουν να επιτύχουν τη δημιουργία ενός 
κενού στη διαμόρφωση του χαρακτήρα των 
παιδιών, όχι για την ελεύθερη διάπλαση της 

προσωπικότητάς τους, αλλά για την κάλυψη 
του κενού αυτού, σταδιακά και χωρίς πολλούς 
θορύβους, με δικές τους αρχές και αντιλήψεις, 
τις οποίες δεν επέτυχαν να εφαρμόσουν με τη 
βία σε όχι πολύ μακρινές εποχές. Και φαίνεται 
ότι μπορούν να το επιτύχουν, όπως επέτυχαν 
τη διαστρέβλωση της ιστορικής πραγματικό-
τητας με τα γραπτά τους, την παραποίηση της 
ιστορίας και τις πολλές και ποικίλες εκδηλώ-
σεις τους και για μη σοβαρά ακόμη γεγονότα 
και δυστυχώς συνεπεία της ανοχής τους από 
τους υπηρετούντες την ιστορική αλήθεια και 
την αδιαφορία τους για την κακοποίησή τους.

Είναι ίσως καιρός εκείνοι που με αγώνες 
ζωής και θανάτου, με θυσίες απερίγραπτες, 
με αγώνες να ορθοποδήσει η χώρα και να 
διασωθεί από τα βάραθρα, που της ετοίμα-
ζαν οι αντιφρονούντες, να ξυπνήσουν. Να 
αντιληφθούν τα παραπλανητικά συνθήματα 
που εκπέμπονται από μειοψηφικές ομάδες, 
κοπτόμενες για τα δικαιώματα κάποιων, 
αποκρύπτοντας όμως τους δόλιους σκοπούς 
τους και να μην πέσουν στην παγίδα που 
τους στήνουν.

Και αν εκτός των ανωτέρω υπονοούμενων 
υπάρχουν και άλλοι θιασώτες του ίδιου κλί-
ματος να αντιληφθούν κι εκείνοι ότι  μπορεί 
να ζούμε σε μια εποχή αμφισβήτησης των 
πάντων, στην οποία οι υπονομευτές κάποιων 
αξιών θριαμβεύουν, υπάρχουν όπως κάποιοι 
τομείς που πρέπει να μείνουν σταθεροί και 
αταλάντευτοι. Η προϊστορία τους εγγυάται την 
αλήθεια και τη βασιμότητά τους.

Ας το αντιληφθούν οι πάντες ότι η κατάργη-
ση του μαθήματος των θρησκευτικών είναι η 
εναρκτήρια πράξη μιας αντεθνικής πολιτικής 
εκείνων που τους ξενίζει ακόμη και η έννοια 
του Έθνους, που την υποκατέστησαν πονηρά 
και μεθοδικά με την έννοια λαός και αυτή με 
κάποιο επίθετο που δε θέλω να το αναφέρω. 
Και κάτι άλλο, το οποίο θεωρώ πολύ σημα-
ντικό:

Το Ελληνικό Κοινοβούλιο ηγήθηκε μιας 
προσπάθειας ένωσης των Ορθοδόξων βουλευ-
τών όλων των χωρών του κόσμου και ίδρυσε 
τη Γενική Συνέλευση της Ορθοδοξίας. Ήδη 
είναι εγγεγραμμένοι περίπου 2.000 βουλευτές 
από 27 χώρες. Τη Γενική Γραμματεία της ορ-
γάνωσης αυτής την έχει η Ελλάδα και Γενικός 
Γραμματέας είναι ο συμπολίτης μας βουλευτής 
Μάξιμος Χαρακόπουλος που εργάζεται άοκνα 
για την επιτυχία των σκοπών της Οργάνωσης 
και ομολογουμένως με πλήρη ανιδιοτέλεια και 
πέραν των υποχρεώσεών του ως βουλευτής 
της Χώρας μας.

Είμαι βέβαιος ότι στο άκουσμα της κατάργη-
σης των θρησκευτικών από την Ορθόδοξη Ελ-
λάδα όλα τα μέλη της Οργάνωσης θα υποστούν 
έναν κλονισμό της πίστης τους στους σκοπούς 
της με γενικότερες επιπτώσεις στον τομέα 
της υποστήριξης από αυτά των δικαίων της 
πατρίδας μας, που το πράττουν τώρα σοβαρά 
και αθόρυβα, όπως πολύ καλά το γνωρίζω ως 
πρώην Αναπληρωτής Γραμματέας της Γενικής 
Συνέλευσης.
Αναδημοσίευση  από την εφημ. “ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ” 

Η  κατάργηση των θρησκευτικών

του ν. κατσαρού
πρ. αντιπροέδρου 

της βουλής 

Το κόψιμο της Βασιλόπιτας είναι από τα ελάχιστα αρ-
χέγονα έθιμα που επιβιώνουν. Στην πλειοψηφία τους οι 
Έλληνες κόβουν τη Βασιλόπιτα αμέσως μετά την αλλαγή 
του χρόνου. Σε μερικές όμως, περιοχές της Ελλάδας η 
Βασιλόπιτα κόβεται στο μεσημεριανό τραπέζι, ανήμερα 
του Αγίου Βασιλείου, την πρώτη μέρα του χρόνου. Το εθι-
μοτυπικό, εν τούτοις παραμένει το ίδιο. Ο νοικοκύρης την 
σταυρώνει τρεις φορές με ένα μαχαίρι και μετά αρχίζει να 
κόβει τα κομμάτια. Το πρώτο είναι του Χριστού, το δεύτερο 
της Παναγίας, το τρίτο του Αγίου Βασιλείου, το τέταρτο 

του σπιτιού και ακολουθούν τα κομμάτια των μελών της 
οικογένειας με σειρά ηλικίας. Κατόπιν ακολουθεί ένα τε-
λευταίο κομμάτι, αυτό του φτωχού. Σε κάποιες περιοχές, 
κυρίως αγροτικές, κόβονται και δύο κομμάτια επιπλέον. 
Ένα για τα ζώα και ένα για τα σπαρτά. Όποιος βρει στο 
κομμάτι του κρυμμένο φλουρί, θεωρείται ο τυχερός της 
χρονιάς και συνήθως μαζί με το φλουρί ο νοικοκύρης 
του δίνει ένα δώρο ή ένα χρηματικό ποσό. Αν το φλουρί 
πέσει στα κομμάτια του Χριστού, της Παναγίας ή του 
Αγίου Βασιλείου, το ποσό αυτό δίνεται στην Εκκλησία, 
ενώ αν πέσει στο κομμάτι του φτωχού, το ποσό δίνεται 
σε κάποιον ζητιάνο. Σύμφωνα με την ορθόδοξη παρά-
δοση το έθιμο της Βασιλόπιτας εξαπλώθηκε 
από την Καισάρεια της Καππαδοκίας, στη 
Μικρά Ασία. 

Ο Μέγας Βασίλειος ήταν δεσπότης της 
Καισάρειας και ζούσε αρμονικά με τους συ-
νανθρώπους του. Κάποια μέρα όμως, ένας 
στρατηγός-τύραννος της περιοχής, ζήτησε 
να του δοθούν όλοι οι θησαυροί της πόλης της Καισάρει-
ας, αλλιώς θα πολιορκούσε την πόλη, για να την κατακτή-
σει και να τη λεηλατήσει. Ο Μέγας Βασίλειος ολόκληρη τη 
νύχτα προσευχόταν, να σώσει ο Θεός την πόλη. Ξημέρωσε 
η νέα μέρα και ο στρατηγός αποφασισμένος με το στρατό 
του περικύκλωσε αμέσως την Καισάρεια. Ζήτησε να δει το 
Δεσπότη, ο οποίος βρισκόταν στο ναό και προσευχόταν. 
Με θράσος ο αδίστακτος απαίτησε το χρυσάφι και ό,τι 
άλλο πολύτιμο υπήρχε στην πόλη. Ο Μέγας Βασίλειος 
απάντησε ότι οι άνθρωποι της πόλης του δεν είχαν τί-
ποτε άλλο πέρα από πείνα και φτώχια. Ο στρατηγός τότε 
θύμωσε πολύ και άρχισε να απειλεί το Μέγα Βασίλειο ότι 
θα τον εξορίσει μακριά από την πατρίδα του ή κι ακόμη 
μπορεί  να τον σκοτώσει. Οι χριστιανοί της Καισάρειας 
αγαπούσαν πολύ το Δεσπότη τους και γι’ αυτό μάζεψαν 
λοιπόν απ’ τα σπίτια τους ό,τι πολύτιμο είχαν και του 

πρόσφεραν, ώστε δίνοντάς τα στο σκληρό στρατηγό να 
σωθούν. Όμως ο ανικανοποίητος στρατηγός παρά ταύτα 
διέταξε το στρατό  του να επιτεθεί στο φτωχό λαό της 
πόλης. Ο Μέγας Βασίλειος, που ήθελε να προστατέψει 
την πόλη, ξανά προσευχήθηκε κι έδωσε ό,τι χρυσαφικά 
είχε μαζέψει μέσα σ’ ένα σεντούκι. Όταν ο στρατηγός πήγε 
ν’ ανοίξει το σεντούκι και ν’ αρπάξει τους θησαυρούς, με 
το που ακούμπησε τα χέρια του πάνω, έγινε το θαύμα! 
Όλοι οι συγκεντρωμένοι είδαν μια λάμψη κι αμέσως ένα 
λαμπρό καβαλάρη να ορμάει με το στρατό του πάνω στο 
στρατηγό και τους δικούς του και σ’ ελάχιστο χρόνο όλοι 
τους αφανίστηκαν. Ο λαμπρός καβαλάρης ήταν ο Άγιος 

Μερκούριος και στρατιώτες του οι άγγελοι. 
Έτσι σώθηκε η πόλη της Καισάρειας. Ο Μέγας 
Βασίλειος, τότε όμως, βρέθηκε σε δύσκολη 
θέση. θα έπρεπε να μοιράσει τα Χρυσαφικά 
στους κατοίκους της πόλης και η μοιρασιά 
να είναι δίκαιη, δηλαδή να πάρει ο καθένας, 
ότι ήταν δικό του. Αυτό ήταν πολύ δύσκολο. 

Κάλεσε λοιπόν τους διακόνους και τους βοηθούς του και 
τους είπε να ζυμώσουν ψωμάκια, όπου μέσα στο καθένα 
ψωμάκι θα έβαζαν και λίγα χρυσαφικά. Όταν αυτά ετοι-
μάστηκαν, τα μοίρασε σαν ευλογία στους κατοίκους της 
πόλης της Καισάρειας. Στην αρχή όλοι παραξενεύτηκαν, 
μα η έκπληξή τους ήταν ακόμη μεγαλύτερη, όταν κάθε 
οικογένεια έκοβε το ψωμάκι αυτό, έβρισκε μέσα τα 
χρυσαφικά της. Ήταν λοιπόν ένα ξεχωριστό ψωμάκι, η 
Βασιλόπιτα. Έφερνε στους ανθρώπους χαρά κι ευλογία 
μαζί. Από τότε φτιάχνουμε κι εμείς βασιλόπιτα με το 
φλουρί μέσα, την πρώτη μέρα του χρόνου, τη μέρα του 
Αγίου Βασιλείου. Η Βασιλόπιτα, αγιοβασιλιάτικο έθιμο 
πολλών αιώνων, μεταφέρεται από γενιά σε γενιά, για 
να μας θυμίζει την αγάπη και την καλοσύνη αυτού του 
Αγίου ανθρώπου.  

Γράφει ο Γεώργιος 
ν. Ξενόφος, 

λογοτέχνης, ιστορικός, 
ποιητής, μελετητής
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“Αποχριστιανισμένη Ευρώπη” (De-Christianized 
Europe):   “Οπως πορεύονται οι εκκλησίες ,έτσι 
πορεύεται και η Ευρώπη”.         Και συνεχίζει: 

“Σε ένα ταξείδι μου πριν λίγα χρόνια εις την Ιταλία 
εντυπωσιάσθηκα πολύ από την μεγαλοπρέπειαν 
των εκκλησιών, των καθεδρικών και των βασιλικών 
ναών! Ομως συγχρόνως, έμεινα λυπητερά έκπλη-
κτος  από το ‘άδειασμα’ αυτών των απίστευτων 
οικοδομημάτων του Ευρωπαϊκού πολιτισμού.Το 
πλείστον των εκκλησιαζομένων εις τους ναούς 
αυτούς ήσαν γρηές γυναίκες, σπανίως έβλεπες 
ένα νέον άνθρωπον εις αυτούς. Ομως, παρά ταύτα 
η Ιταλία έχει μεγαλύτερον αριθμόν εκκλησιαζομέ-
νων από ότι η Ολλανδία, η Γαλλία, η Γερμανία ή 
το Ηνωμένο Βασίλειον”.Φαντάζεται κανείς...πόσοι 
εκκλησιάζονται σε αυτές!

 Οι δύο Παγκόσμιοι Πόλεμοι τον Εικοστό αιώνα, 
τα εκατομμύρια των θυμάτων νεκρών-τραυματιών-
δυστυχισμένων. Η φρικτή προπαγάνδα η          αντι-
χριστιανική από τους πράκτορες του Αντιχρίστου: 
“Δεξιούς” και   “Αριστερούς”. Η προκλητική ανη-
θικότητα, αισχρότητα, διαφθορά και ιδιοτέλεια των 
εκάστοτε αναξίων πολιτικών ηγετών  σ΄όλα σχεδόν 
τα Εθνη της Ηπείρου μας. Η ανίερη, ανεύθυνη 
και βλάσφημη συμπεριφορά των θρησκευτικών 
ταγών των διαφόρων λεγομένων “Εκκλησιών” 
(ως εάν ο Κύριος Ιησούς  Χριστός ίδρυσε πολλές 
“εκκλησίες” και ΟΧΙ: την “Μίαν Αγίαν Καθολικήν και 
Αποστολικήν Εκκλησίαν”).Ολα αυτά σε συνδυασμό 
με τον επικρατήσαντα  υλιστικόν τρόπον ζωής των 
Ευρωπαϊκών Λαών ωδήγησαν  στην 
αξιοθρήνητο κατάσταση που βιώνει 
σήμερα η Ευρώπη και οι Λαοί της!

Τήν Κοινωνική και Οικονομική 
κατάσταση των Ευρωπαϊκών Λαών λίγο-πολύ 
τη γνωρίζουμε όλοι. Προϊόντος του χρόνου, οι 
πλούσιοι γίνονται πλουσιώτεροι και οι πτωχοί 
πτωχότεροι. Βοράς καλοπερνά και Νότος υποφέρει! 
Η υποβάθμιση της Πίστης, ως ζωτικού στοιχείου 
Ζωής, ακολουθείται ραγδαίως και εμφανώς από 
την υποβάθμιση των θεσμών του “Γάμου και της 
Οικογενείας”, της μεγάλης μέχρις αφανισμού 
υπογεννητικότητος των γυναικών και της κατα-
λύσης των Νόμων της Φύσης, με την πανηγυρική 
“νομοθέτηση.... του σοδομισμού”!

Ισως, πολλοί να μη γνωρίζουν τι σημαίνει στην 
πράξη “Αποχριστιανισμός της Ευρώπης”. Εκτός 
από όσα γενικώς ανέφερε πιό πάνω o J.Puder, 
άλλοι συγγραφείς καταγράφουν με τά μελανώτερα 
χρώματα την ηθική και θρησκευτική κατάπτωση 
της άλλοτε ένδοξης και χριστιανικώς και πνευμα-
τικώς ηγέτιδος Ηπείρου μας. 

Ποία είναι η Πολιτική, Κοινωνική,  Πολιτιστική 
και Πνευματική κατάσταση της Ευρώπης και των 
καθέκαστα Κρατών της τις τελευταίες δεκαετίες; 
Ας ρίξουμε μιά ματιά σε συγκεκριμένα πραγματικά 
στοιχεία.

 α.- Η Πολιτική και Κοινωνική  Κατάσταση.
Δεν υπάρχει ούτε ένας (1) Ευρωπαίος, που να 

πιστεύει και να ελπίζει κάτι, από ανθρώπους της 
ηθικής και πνευματικής υποστάσεως των σημερι-
νών πολιτικών ηγετών των Κρατών της Ευρώπης.                                                                                                                                      

 Εκτός πολύ ευαρίθμων εξαιρέσεων, είναι όλοι 
τους ιδιοτελείς και διαπλεκόμενοι – ανδρείκελα 
των “κοσμοεξουσιαστών πρακτόρων” του άρχοντος 
του κόσμου τούτου. Πειθήνιοι στο να “νομοθετούν” 
ό,τι και   οσα...οι υπάλληλοι των Βρυξελλών τους 
παραγγέλουν. Καταλυτές αιωνοβίων Θεσμών 
και Αξιών (Οικογενειακού Θεσμού-Χριστιανικής 
Παιδείας-ΧριστιανικώνΠαραδόσεων, Ανθρωπίνης 
Οντολογίας, Αδεκάστου Δικαιοσύνης, Ειλικρινούς  
Αγάπης και Αδελφικής  Αλληλεγγύης κ.α.)!

    Στην προσωπική τους ζωή, πολλοί είναι 
αντίχριστοι και άθεοι, πιόνια των Illuminαti και 
Globalists, διαπλέκοντες και διαπλεκόμενοι σε άνο-
μα συμφέροντα, αρκετοί είναι διεζευγμένοι, με δύο 
έως τέσσερεις γάμους και εξωσυζυγικές σχέσεις και 
εξώγαμα παιδιά και πολλοί   ‘ομοφυλόφιλοι’, που 
πρίν από 30-40 χρόνια θα εξω-πετάγονταν από 
κάθε σοβαρόν περιβάλλον , παραδιδόμενοι στην 
κοινή περιφρόνηση! Βέβαια τα πραγματικά αφεντι-
κά τους τους προτιμούν “τέτοιους”, διότι έτσι είναι 
ευκόλως ...χειραγωγήσιμοι!(Ίδε Εφημ.’Το Βήμα’ 
10/9/2006-σελ.Α38 επ.”Σέξ, Ερωτες, Πολιτικοί”).

Τέτοιοι τώρα ‘κυβερνούν’ Ευρωπαϊκά 
Κράτη και Κοινωνίες και συντάσσουν Ευ-
ρωπαϊκόν Σύνταγμα, από το οποίον οι άν-
θρωποι “εξορίζουν” τον Χριστιανισμόν από 
στήριγμα και θεμέλιον του Ευρωπαϊκού 
Πολιτισμού και Ζωής , ερήμην φυσικά των 
Λαών των...!Αναγνωρίζουν μόνον το Ρωμα-
ϊκόν Δίκαιον και την Αρχαίαν Ελληνικήν 
Γραμματείαν!

Αλήθεια, ΠΩΣ να δεχθούν συνειδησιακώς 
την Χριστιανικήν Πίστιν και Ηθικήν,  αυτοί 
που την έχουν “καταπατήσει” χωρίς καμίαν 
αναστολήν και έχουν πωλήσει την ψυχήν 
των εις τον διάβολον; ΠΩΣ είναι δυνατόν να 
δουλεύουν συγχρόνως: 

“Δυσί Κυρίοις -Κυρίω και Μαμωνά” !  Εδιά-
λεξαν το μαμωνά!

Μία απλή σύγκριση των ηγετών εκείνων που 
εσκέφθησαν, απεφάσισαν και τελικά 
ίδρυσαν τη Ευρωπαϊκή Ενωση, μετά 
τους αιματηρούς και καταστροφικούς 
δύο Παγκοσμίους Πολέμους τον 20ον 

αιώνα (τέλος της δεκαετίας του 1940), αφ’ ενός, και 
αφ’ ετέρου, τούτων που συνέταξαν το Ευρωπαϊκόν 
Σύνταγμα (την 29/10/2004 υπεγράφη στη Ρώμη η 
Συνθήκη Θέσπισης του Ευρωπαϊκού Συντάγματος 
από τους εκπροσώπους των 25 Κρατών), μπορεί να 
καταστήσει σαφεστάτη την μεταξύ των  ποιοτικήν 
διαφοράν, εξ απόψεως Χριστιανικού Ευρωπαϊκού 
Ηθους και ευρυτέρας Πνευματικής και Ηθικής 
μόρφωσης!  

Οι πρώτοι ωραματίσθηκαν μία Ευρώπη Ενωμέ-
νη (με την κυρίαν έννοιαν του Ορου), με πνεύμα 
ισότητος και αλληλεγγύης και με σεβασμό προς τις 
αιώνιες αξίες του Χριστιανικού Πολιτισμού και την 
ελευθερία και ιδιοσυστασία του κάθε Κράτους- Μέ-
λους. Οι  ηγέτες της Ε.Ε. των τελευταίων πενήντα 
και πλέον ετών ( γράφε καλλίτερα πράκτορες των 
Illumiati – Globalists) έχουν όχι μόνον περιορίσει 
ανεπιτρέπτως την εθνική κυριαρχία των μικροτέ-
ρων Κρατών Μελών, αλλά ως ωμοί τοκογλύφοι, 
απεινείς οικονομικοί δικτατορίσκοι και ανάλγητοι 
εφαρμοστές δημοσιονομικών πρακτικών και ανη-
θίκων  νόμων  έχουν οδηγήσει στην εξουθένωση 
Λαούς Ευρωπαϊκούς. Αδυσώπητοι απέναντι των 
συμφορών, που οι ίδιοι με τις δήθεν “σοφές” δη-
μοσιονομικές διαταγές τους εδημιούργησαν, έχουν 
οδηγήσει μικρές Χώρες σε προβληματικές ηθικές, 
κοινωνικές και ψυχοπνευματικές καταστάσεις – με 
τη συγκατάθεση αναγκαστική ή εκουσία ανευ-
θύνων ιδιοτελών ή ανικάνων κυβερνητών των 
τελευταίων.

Πολλοί σοβαροί Κοινωνιολόγοι προβλέπουν 
σύντομα τη διάλυση μιάς “τέτοιας Ενωμένης Ευ-
ρώπης”! Από το επόμενο άρθρο θα προσπαθήσουμε 
να προσεγγίσουμε τις ‘πολιτικές και τους πολιτι-
κούς΄ των κυριωτέρων τουλάχιστον Ευρωπαϊκών 
Κρατών.

Η συνέχεια στο επόμενο Δ΄ άρθρο.

Ο ΑΠΟΧΡΙΣΤΙΑΝΙΣΜΟΣ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΗΣ

του Δρ Φιλολάου 
Δημητρίου

συνέχεια από τη σελ. 1

νοήμονες) βιβλίο να σταματή-
σεις τη θεατρική παράσταση του 
μύθου, ώστε να αποκατασταθεί 
η ιστορική αλήθεια, να πάψει η 
παραπληροφόρηση του λαού, να 
διακοπεί η σπορά του ψεύδους, 
το παραμύθι της αντικανονικό-
τητας να μπει στο ντουλάπι, να 
κρυφτεί, να εξαφανιστεί, διότι 
αυτός ο μύθος δεν κατάφερε να 
μπει μέσα στις συνειδήσεις, να 
πείσει, να επιβληθεί, κάθε μέρα 
που περνάει, η μάσκα ξεφτίζει 
περισσότερο και αποκαλύπτεται 
η απάτη και οι δολοπλοκίες που 
κρύβονται πίσω από τον υποκρι-
τικό σεβασμό δήθεν της κανονικό-
τητας. Ο μύθος δε γράφει ιστορία, 
όσο αριστοτεχνικά και αν είναι 
χτισμένος, ο άνεμος του ελέγχου 
θα τον ισοπεδώσει, η δε σκαπάνη 
του ερευνητή θα αποκαλύψει τη 
σαθρότητα. Διότι γνωρίζεις πολύ 
καλά σαν “βραβευμένος ιστορι-
κός” ότι η Εκκλησία ιδρύθηκε από 
τον ίδιο τον Ιησού Χριστό και τους 
αποστόλους και σημείο έναρξης 
είναι η Πεντηκοστή με την κάθοδο 
του Αγίου Πνεύματος κατά το έτος 
33 μ.Χ. και συνεχίζει το έργο της 
με αναλλοίωτο τρόπο διαχρονικά 
μέχρι και σήμερα.

Η Ελλαδική Εκκλησία “αυτονο-
μήθηκε” μετά την απελευθέρωση 
του Ελληνικού κράτους το 1833 
και με απόφαση του Μάουρερ σε 
συνεργασία του Θεοκλήτου Φαρ-
μακίδη διόρισαν επταμελή επιτρο-
πή, με πρόεδρο τον τ. πρόεδρο της 
συνέλευσης Πανούτσο Νοταρά, 
δύο επισκόπους, τον Αρδαμερίου 
Ιγνάτιο, τον Ελαίας Παΐσιο, το 
Σκαρλάτο Βυζάντιο, το Σπυρ. Τρι-
κούπη και τον Κων. Σχινά. Αυτή η 
επιτροπή αποφάσισε την ίδρυση 
της «Ιεράς Συνόδου του Βασιλείου 
της Ελλάδος», ήταν Αριστίνδην 
και είχε μέλη πέντε και τη διόριζε 
κάθε φορά ο Βασιλιάς.

Την 1η Ιουλίου συνήλθε και 
αποφάσισε μεταξύ άλλων: «… ότι 
είναι αυτοκέφαλος και ανε-
ξάρτητος… και αναγνωρίζει 
διοικητικό αρχηγό το Βασιλέα 
της Ελλάδος».

Με Βασιλικό Διάταγμα στις 25 
Ιουνίου 1833 διορίζεται η Α΄ 
Αριστίνδην Ιερά Σύνοδος, με πρό-
εδρο το μητροπολίτην Κορίνθου 
Κύριλλο, επίτροπο επικρατείας 
τον Κων. Σχινά και συμβούλους 
τους μητροπολίτας, το Θηβών Πα-
ΐσιο, Σαντορίνης Ζαχαρία, πρώην 
Λαρίσης και τοποτηρητή Ήλιδος 

Κύριλλο, Ανδρούσης Ιωσήφ και 
γραμματέα το Θεοκ. Φαρμακίδη.

Από τότε και μέχρι την ημερο-
μηνία της δικτατορίας του 1967 
στην Εκκλησία της Ελλάδας με-
τρούμε περί τις ένδεκα Αριστίνδην 
Συνόδους (όπως γράψαμε πιο 
πάνω) και έχουμε εκατοντάδες 
εκλεγμένους από Αριστίνδην 
Συνόδους και όλοι διορίζονταν 
από τον εκάστοτε Βασιλιά ή 
Πρωθυπουργό. Όλα αυτά τα λη-
σμόνησε και έπαθε αλτσχάιμερ ή 
δεν τα διάβασε(!), παρ’ ότι ο πολύ… 
βραβευμένος και ιστορικός κ. κα-
θηγητής, ότι σε όλη αυτή την εκα-
τονταετηρίδα έγιναν όργια από 
παρανομίες, αντικανονικότητες, 
συμφωνίες, ξηλώματα (καθαιρέ-
σεις) λόγω ηθικών παρεκτροπών, 
νύκτες διόριζαν Αριστίνδην Ιεράς 
Συνόδους και δώριζαν μίτρες και 
πατερίτσες ακόμα και σε διάκους 
και μετά τους ανέβαζαν μέχρι 
και Πατριάρχες, δεσποτάδες που 
συγκατοικούσαν με συνείσακτες 
και τις βάπτιζαν “οικο…νόμες”, 
δεσποτάδες με πληθώρα από 
ακίνητα και με γερά κομποδέματα. 

Για την ιστορία θα αναφέρω ένα 
χαριτωμένο που μας το εξιστορεί 
ο Ν. Δραγούμης: Ο κυβερνήτης 
Καποδίστριας έκαμνε κάποια 
περιοδεία έχων μαζί του και τον 
Κολοκοτρώνη με στολή «Πενι-
χροτέραν και τη των δασονόμων 
της αντιβασιλείας» και φιλοξενή-
θηκε κάποια ημέρα στο σπίτι του 
δεσπότη Κορίνθου Κύριλλο. «Ο 
Κύριλλος ήταν προγάστωρ και 
πολύσαρκος υπέρ το μέτρον, ήτο 
τροφαλός ως άλλος καρδινάλιος, 
άμα δε και αδηφάγος…», φεύγο-
ντας είπε στον Κολοκοτρώνη να 
πληρώσει τα έξοδα της φιλοξενίας 
γιατί: «Μόλις θ’ αναχωρήσουν, 
θα ρίψουν έρανο εις τους 
χωρικούς δια τα έξοδα του 
Κυβερνήτου και το χειρότε-
ρον θα τα συνάξουν διπλά». 
Γελώντας ο Κολοκοτρώνης του 
είπε: «… είτε πληρώσουμεν 
είτε μη, ο δεσπότης θα συνάξη 
γρόσια» (ιστορικαί αναμνήσεις, τ. 
Α΄, σελ. 94).

Μήπως, κ. “βραβευμένε” ιστο-
ρικέ, έχεις μια περίπτωση να μας 
αναφέρεις από τους “αντικανο-
νικούς” την περίοδο Ιερώνυμου;

Και έρχομαι στα τραγικά γεγο-
νότα της 7ης Απριλίου του 1959 με 
το πραξικόπημα στην Ιερά Σύνοδο 
που ανάγκασε την κυβέρνηση να 
καθιερώσει, ώστε οι εκλογές να 

ΜΙΑ ΕΞΑΜΒΛΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΔΟΣΗ
στο καταρρυπωμένο 

από ψεύδη βιβλίο«ΤΟ ΖΗΤΗΜΑ ΤΩΝ “12”»
συνέχεια από τη σελ. 1

συνέχεια στη σελ. 8
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γίνονται πλέον από την Ιεραρχία και όχι 
από τη μικρά Ιερά Σύνοδο. Οι μητροπο-
λίτες όμως δεν το δέχτηκαν αυτό και 
έκαναν ένα χρόνο απεργία πιέζοντας, για 
να διατηρήσουν το παλαιό καθεστώς εκλογών!

Έχουμε τα γεγονότα της 13ης Ιανουαρίου του 1962 
που ήταν μια εκκλησιαστική τραγωδία, δεν τολμούσε 
ρασοφόρος να κυκλοφορήσει στο δρόμο, διότι τον 
περίμενε η χλεύη και άκουγε τα “εξ αμάξης”. Αυτοί 
που δεν ντράπηκαν ήταν οι 33 μητροπολίτες που 
έριξαν την ψήφο τους στο “διαβεβλημένο” Ιάκωβο 
Βαβανάτσο και τον ανέβασαν «επί θρόνου υψηλού 
και επηρμένου» (MG 6, 1). Ο σάλος, η κατακραυγή 
που δημιουργήθηκε ήταν πρωτοφανής, ώστε ανάγκασε 
τον τότε πρωθυπουργό Κ. Καραμανλή να ζητήσει την 
παραίτησή του.

Το παράδειγμα! Οι ίδιοι που πριν δέκα ημέρες τον 
καταψήφισαν ως αρχιεπίσκοπο τον υπέργηρο (είχε 
πατήσει τα 83 έτη) μητροπολίτη Καβάλας, τώρα τον 
ανέβασαν πανηγυρικά, ακούστηκαν θριαμβολογίες, 
μίλησαν για σωτηρία της Εκκλησίας, για καινούρια 
εποχή και ότι ο Θεός τους χάρισε έναν άξιο τιμονιέρη 
στο σκάφος της Εκκλησίας.

Για το νέο γέροντα τιμονιέρη γράψαμε αρκετές φορές, 
με τη μεγαλύτερη το 1965 με το “σεισμό Αγαδίρ”, με 
το φιάσκο των εκλογών που τις ακύρωσε η κυβέρνηση 
και τότε έβαλε και το όριο ηλικίας στους μητροπολίτες. 
Οι αναταραχές ήταν μεγάλες, ώσπου φθάσαμε μέχρι τη 
δικτατορία το 1967.

Η ΑΛΗΘΕΙΑ ΕΛΕΥΘΕΡΩΣΕΙ ΥΜΑΣ
Κύριε ιστορικέ, εκείνοι που γνωρίζουν την ιστορική 

αλήθεια, ή οι άλλοι που την βλέπουν θαμπή πίσω από 
το παραπέτασμα και διαβάζουν τη φλύαρη “πληροφό-
ρηση” (το ψέμα) εξοργίζονται, διότι η διαλεκτική σου 
είναι πονηρά και σκόπιμη, γιατί την ξεκινάς από το 
1967 και λες ότι η ιστορία της Ελλαδικής Εκκλησίας 
αρχίζει από εδώ. Στη συνέχεια σφυροκοπάς την επτα-
ετία, παραβιάζοντας κατάφωρα στοιχειώδεις κανόνες 
ηθικής, χρησιμοποιώντας τη μισή αλήθεια που στην 
πραγματικότητα είναι ένα “ολόκληρο ψέμα” με 
προκλητικό ομολογισμό και με ασύγνωστο θράσος 
αγγνοώντας σκόπιμα όλα τα χρόνια πριν του 1967. Σαν 
ιστορικός και μάλιστα εκκλησιαστικός τα αντάμωσες, 
τα δρασκέλισες, επειδή βρήκες σ΄όλες τις δεκαετίες 
τη διαφθορά και τη μασονία και μετά το 1974 βρήκες 
ένα Σεραφειμικό κατεστημένο που, για να στερεωθεί, 
φώναξε «φέρτε μου τον πιο χονδρό φάκελο, να 
τον κάνω δεσπότη!». Και μετά τους ανακοίνωνε 
την ύπαρξη του χονδρού φακέλου, τους κράδαινε τη 
σπάθη και έτσι υποχρέωνε τους φοβισμένους “καθα-
ρούς” δεσποτάδες να του προσφέρουν γη και ύδωρ, να 
αποποιούνται τα ιεροκανονικά τους δικαιώματα και 
να γίνονται εξαρτήματα και θύματα της Σεραφειμικής 
αυθαιρεσίας.

Είναι πάρα πολλά καταγεγραμμένα το πώς έβαλε 
φίμωτρα ο Σεραφείμ και πώς τους εκβίαζε με απειλές 
και εκφράσεις που δε συνάδουν ούτε μέσα σε κατα-
γώγια: «Να πάει να κόψει το λαιμό του», «Γαμ….. 
το κέρατό σας», «Τι τον θέλουμε να μας χέσ…..», 
«Δε φταις εσύ, ρε, φταίω εγώ, που σε έκανα δε-
σπότη. Αν δε σε έκανα δεσπότη εγώ, θα ήσουνα 
ένα ασήμαντο παπαδάκι», στο δεσπότη Ζιχνών και 
τώρα Πατρών Νικόδημο για κάτι που είχε άλλη γνώ-
μη: «Έπρεπε να μου τα έλεγες αυτά, τότε, που με 
ικέτευες να σε στείλω στην Πάτρα και θα έβλεπες, 
αν θα πήγαινες». 

Ο Χριστός μας είναι κατηγορηματικός: «Εκ γαρ 
του περισσεύματος της καρδίας λαλεί το στόμα. 
Ο αγαθός άνθρωπος εκ του αγαθού θησαυρού 

εκβάλλει αγαθά και ο πονηρός άνθρωπος εκ του 
πονηρού θησαυρού εκβάλλει πονηρά» (Ματθ. 12-
34, 45). Έτσι έφτιαξε μια ομάδα με εκτελεστικά όργανα 
στις αποφάσεις του και εκτελεστές των εντολών του.

Την περίοδο του Σεραφείμ ξεχάστηκε ότι ο επίσκοπος 
δεν είναι υποτακτικός, είναι “εις τύπον και τόπον Χρι-
στού”, είναι ποιμήν στην τοπική Εκκλησία, το ωμοφόριό 
του είναι φορτισμένο με την ευθύνη της αλήθειας, της 
γνησιότητας, της Ευαγγελικής διδαχής και του βιώμα-
τος του εκκλησιαστικού σώματος.

Αυτό όμως κατάντησε να βρίσκεται πάντα μπροστά σε 
τετελεσμένα, να μην έχει κανένα δικαίωμα να προσφέ-
ρει το μυαλό, απλώς βρίσκονταν να δανείζει μηχανικά 
το χέρι στην ψηφοφορία. Είχαν φθάσει σε στιγμές 
απόγνωσης και κάποιος προς το τέλος φώναξε, φθάνει 
πια: «Πότε θα πεθάνει ο Σεραφείμ, να ψηφίσουμε 
κατά συνείδηση; Όσο ζει, είμαστε υποχρεωμένοι 
να συντονιζόμαστε με την εντολή του και να ρί-
χνουμε το κουκί της ψήφου μας εκεί, που κρίνει 
η δική του προτίμηση».

Αυτά και άλλα ακαταμέτρητα τα γνωρίζεις, κ. Ανδρε-
όπουλε, διότι ήσουν εκκλησιαστικός δημοσιογράφος 
για χρόνια. Αλλά για ένα βραβείο που δε θα αργήσει να 
είναι χαρτί άχρηστο, αφού δεν θα υπάρχουμε πλέον. Γι’ 
αυτό ο μακαρίτης Ευάγ. Γιαννόπουλος είχε δίκαιο που 
το ονόμαζε “κωλ…..”. Λυπάμαι, που σκότωσες την αγι-
ότητα και την αλήθεια και προσπαθείς να παρασύρεις 
τον αναγνώστη στην πλάνη, σε σχηματισμούς προσχη-
ματισμένους και σε ιδεολογήματα σκοπιμότητας. Ενώ 
είσαι πολύ καλά γνώστης ότι ουδέποτε υπήρξε παύση 
δεκαεξαετίας και ούτε επανήλθε μετά το «λήθαργο» το 
1989-1996 – όπως γράφεις – και ούτε “σήμανε ουσια-
στικά τη λήξη του ζητήματος…” το 1996!

Ας δούμε όμως την αλήθεια κατάματα, κ. ιστορικέ 
και ο λαός ας βγάλει τα συμπεράσματα.

α) Με ποιο δικαίωμα και με ποια ευσυνειδησία χαρα-
κτηρίζεις «τη λεγόμενη ομάδα των “12”» έκπτωτους; 
Υπάρχει σε βάρος τους κάποια τελεσίδικη καταδικαστι-
κή απόφαση εκκλησιαστικού ή πολιτικού Δικαστηρίου; 
Διότι δεν μπορώ να πιστέψω ότι εσύ, ένας “δημοκρά-
της” να θεωρείς τις Συντακτικές Πράξεις ΝΤΡΟΠΗΣ της 
Δικτατορίας 3 & 7 που υπέβαλαν Ιωαννίδης, Χρήστου, 
Αγγελόπουλος, Σεραφείμ το καλοκαίρι του 1974 ότι 
είναι καταδίκες; Δε νομίζω να ξέχασες ότι όλες οι Συ-
ντακτικές Πράξεις της Δικτατορίας καταργήθηκαν από 
τις πρώτες ημέρες της μεταπολίτευσης και επανήλθαν 
στις θέσεις τους Διευθυντές, καθηγητές, δημόσιοι υπάλ-
ληλοι κλπ και οι μόνες που παρέμειναν ως μνημείο 
αισχύνης ήταν των 12 μητροπολιτών (θα αναφερθώ πιο 
κάτω με λεπτομέρειες). Ο χαρακτηρισμός, κ. διδάκτωρ 
& ιστορικέ, των μητροπολιτών αυτών ως έκπτωτους, 
αποτελεί μομφή και προσβολή της προσωπικότητάς 
των. Εδώ έχει πλήρη εφαρμογή τα του Αθηναίου 
ιστορικού (συνάδελφός σας) Θουκυδίδη 460-394 π.Χ. 
«Και την ειωθυίαν αξίωσιν των ονομάτων εις τα 
έργα αντήλλαξαν τη δικαίωση». Ερμηνεία: (Άλλαξαν 
ακόμα και την καθιερωμένη σημασία των λέξεων, για 
να δικαιολογήσουν τις πράξεις τους).

Το λεξικό Τεγόπουλος-Φυτράκης αναφέρει: «κοι-
νωνική ή ηθική μείωση, ξεπεσμός…». Γι’ αυτό και 
μόνο θα είστε στημένος στο εδώλιο της ιστορίας ως 
συκοφάντης.

β) «Το πρόβλημα – γράφεις – δημιουργήθηκε με την 
ανάρρηση σε επισκοπικούς θρόνους… όχι από κανονι-
κή ιεραρχία, αλλά από τη λεγομένη “Αριστίνδην” Ιερά 
Σύνοδο – μέχρι και το 1974, οπότε οι ούτω πως εκλε-
γέντες αρχιερείς (οι δέκα τον αριθμό “ιερωνυμικοί”, 

αποτελέσαντες μαζί με τους 
δύο, επίσης, κηρυχθέντες εκ-
πτώτους προϊερωνυμικούς 
Μητροπολίτες, την λεγόμενη 

ομάδα των “12”) κηρύχθησαν έκπτωτοι».
Κύριε ιστορικέ, επισημαίνω με πόνο την εκτροπή 

σου, διαμαρτύρομαι για τις εγνωσμένες αναλήθειες 
και καταγγέλλω την πρόκληση, αν είναι δυνατόν ένας 
βραβευμένος εκκλησιαστικός ιστορικός που το βιβλίο 
του “στο πλαίσιο των μεταπτυχιακών του σπουδών στο 
τμήμα θεολογίας του Α.Π.Θ. και εγκρίθηκε με «Άριστα» 
τον Ιούνιο του 2009” (αριθ. πιστοπ. 201/2009) να 
προσπαθεί να παραπλανήσει το πλήρωμα των άδολων 
Χριστιανών.

Στο προηγούμενο “επιστημονικό” σύγγραμμά σου 
“Η ΕΚΚΛΗΣΙΑ ΚΑΤΑ ΤΗΝ ΔΙΚΤΑΤΟΡΙΑ 1967-1974” 
η εφημερίδα μας “ΑΓΩΝΑΣ” φ. 220, 241-2, 243, 244, 
249, 250, 253-4 σας παρουσίασε ως ένα συγγραφέα 
που δημοσιεύει ανύπαρκτα γεγονότα, κόβει και ράβει 
κείμενα, ώστε να αυτοαναιρείται και έτσι μόνος του να 
προδίδεται. Η ανάλυση που ετοιμάζεται και θα ακολου-
θήσει (βρίσκεται περίπου στη μέση), θα αποδείξει και 
θα αποκαλύψει την παραποίηση των ιστορικών γεγο-
νότων, την επιστημονική πενία, την αντιεπιστημονική 
του στράτευση και την αλλοτρίωση της θεολογικής 
εντιμότητάς σου.

Θα εστιάσω την προσοχή των αναγνωστών σε μερικά 
εξόφθαλμα χρονικά γεγονότα, με τα οποία προσπαθεί 
ο βραβευμένος ιστορικός να παραπλανήσει την κοινή 
γνώμη ότι δηλαδή γνωρίζει ιστορία και είναι ο γνή-
σιος εκφραστής των ορθών εκκλησιαστικών θέσεων. 
Ας δούμε!

1) Η δωδεκάτη (12η) Αριστίνδην Σύνοδος από την 
απελευθέρωση της χώρας (περίοδος Ιερώνυμου 1967-
1974) είχε εκλέξει και χειροτόνησε είκοσι εννέα (29) 
αρχιερείς και πέντε (5) βοηθούς επισκόπους, σύνολον 
τριάντα τέσσερις (34). Γιατί έδιωξε (έκπτωση του ιστο-
ρικού!) ο Σεραφείμ μόνο τους δέκα (10) οι άλλοι είκοσι 
τέσσερις (24) δεν ήταν από την “όχι κανονική ιεραρχία”; 
Δεν ήταν “αντικανονικοί”; Και γιατί δεν τους έκανε 
“έκπτωτους”;

2) Σε όλες σχεδόν τις χειροτονίες – των χαρακτηριζόμε-
νων από τον κ. ιστορικό ότι είχαν “ανάρρηση σε επισκοπι-
κούς θρόνους όχι από κανονική Ιεραρχία” – συμμετείχαν 
και αρχιερείς από τους παλαιούς ή την “Πρεσβυτέρα 
Ιεραρχία”, ενδεικτικά αναφέρω: Στο Χαλκίδος Νικόλαο, 
συμμετείχε και ο Σύρου Δωρόθεος. Στο Θεσσαλιώτιδος 
Κωνστατίνο συμμετείχαν οι: ο Ναυπακτίας Δαμασκηνός, 
Κυθήρων Μελέτιος… Στον Αλεξανδρουπόλεως Κωνστα-
ντίνο οι: Καβάλας Αλέξανδρος, ο Ζιχνών Νικόδημος… 
Στον Παραμυθιάς Παύλο, οι Αιτωλοακαρνανίας Θεόκλη-
τος και ο Ιωαννίνων Σεραφείμ (μετά Αρχιεπίσκοπος)… 
Στον Τρίκκης Σεραφείμ συμμετείχε εκτός των άλλων 
και πάλι ο Ιωαννίνων Σεραφείμ, την δε περίοδο αυτή 
ο ίδιος ήταν και συνοδικός στην “Αριστίνδην Σύνοδο” 
και ψήφισε για μητροπολίτη Τρίκκης το Σεραφείμ Στε-
φάνου και μετά ο ίδιος πάλι σαν αρχιεπίσκοπος ο από 
Ιωαννίνων Σεραφείμ τον έδιωξε (τον έκανε “έκπτωτο”) 
ως αντικανονικό, γιατί είπε ότι τον εξέλεγε η “Αριστίνδην 
Σύνοδος!” αφού και ο ίδιος ήταν συνοδικός σ’ αυτή την 
Αριστίνδην Σύνοδο. Και τώρα αρχίζουμε, κ. ιστορικέ 
Ανδρεόπουλε, την τρέλα:

Ο Σεραφείμ τον εξέλεξε, ο Σεραφείμ τον χειροτόνησε, 
ο Σεραφείμ τον ενθρόνισε και ο ίδιος ο Σεραφείμ στις 11 
Ιουλίου του 1974 τον καταδίκασε σε “έκπτωση” από το 
αρχιερατικό του λειτούργημα, χωρίς να του πει ποτέ γιατί 
τον έδιωξε και την είδηση την έμαθε από το ραδιόφωνο. 
Έχετε εδώ απάντηση κ. ιστορικέ;;;;

ΣΥΝΕΧΙΖΕΤΑΙ

ΜΙΑ ΕΞΑΜΒΛΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΔΟΣΗ
στο καταρρυπωμένο 

από ψεύδη βιβλίο«ΤΟ ΖΗΤΗΜΑ ΤΩΝ “12”»
συνέχεια από τη σελ. 7
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Η εφημερίδα των Αθηνών “ΕΣΤΙΑ” με πρωτοσέλιδο και 
πρώτο θέμα κυκλοφόρησε το πρώτο δεκαήμερο του Οκτωβρίου 
«Είναι αποστολή της γυναίκας να κυοφορεί τέκνα για άν-
δρες ΛΟΑΤΚΙ;» και συνέχιζε από κάτω: “Την πλήρη απαξίωση 
του γυναικείου φύλου προωθεί ο αρχηγός της αξιωματικής Αντι-
πολιτεύσεως Στέφανος Κασσελάκης – Επιθυμεί να αποκτήσει δύο 
υιούς με «παρένθετη μητέρα», προφανώς κατόπιν αμοιβής’’.

‘’ΠΡΟ ΟΛΙΓΩΝ ΗΜΕΡΩΝ η «ΕΣΤΙΑ» έθεσε το ζήτημα αν 
«δύο άνδρες με έναν σκύλο» συγκροτούν οικογένεια… Αυτός είναι 
δηλαδή… ο ρόλος της γυναίκας στην κοινωνία;…”.

Ο καθηγητής της Νομικής Σχολής του Πανεπιστημίου της 
Θράκης κ. Κων. Κ. Βαθιώτης με τεράστια επιστημονική, νομική 
και συγγραφική (με δεκάδες βιβλία και άρθρα) πείρα για το θέμα 
αυτό αναγκάστηκε κατ’ επανάληψη να αρθρογραφήσει, ότι είναι 
ανώμαλο το πράγμα αυτό.

Σε κάποιο σημείο αναφέρει:
Ευτυχώς που υπάρχει και η εφημερίδα ‘’ΕΣΤΙΑ’’, για να κρατά 

Θερμοπύλες λογικής.
Μέχρι πρότινος βιώναμε το αυτονόητο, δηλ. ότι οικογένεια 

σημαίνει αγάπη. Αλλά στην εποχή Κασσελάκη ισχύει το ανάποδο: 
η αγάπη δημιουργεί την οικογένεια!

Κι έτσι η οικογένεια μπορεί περίφημα να αποτελείται από δύο 
άντρες κι έναν σκύλο. Ή από έναν άντρα ή μια γυναίκα και δύο 
σκυλιά ή γατιά.

Για όποιον δεν το γνωρίζει, καλό είναι να πληροφορηθεί 
ότι η αποδόμηση της οικογένειας, η φανατική ζωοφιλία και 
ο γάμος των ομωνύμων αποτελούν λατρεμένους πυλώνες 
της Νέας Τάξης Πραγμάτων ή αλλιώς της Νέας Εποχής, που 
προπαγανδίζεται λυσσαλέα τα τελευταία χρόνια από τα καλο-
λαδωμένα γρανάζια των ΜΜΕ και το λόμπι των επιδραστικών 
προσωπικοτήτων. 

Θλίβομαι βαθιά, καθώς βλέπω, υπό το λάβαρο του ψευτοδι-
καιωματισμού, να έχουν συστρατευθεί υπέρ της νεοταξίτικης 
– νεοεποχίτικης προπαγάνδας λαμπρά μυαλά από το χώρο της 
Νομικής Επιστήμης, κάποια εκ των οποίων είναι δάσκαλοι των 
παιδιών μας.

Η κοινωνία μας μοιάζει πλέον με ένα τρενάκι του τρόμου που 
οδηγεί την επιβατική ανθρωπομάζα στις πύλες της κολάσεως. 
Στη θέση του μηχανοδηγού κάθεται ένας σαρδανάπαλος – ψυ-
χοπαθής, μισάνθρωπος και στα βαγόνια της διεστραμμένης αμα-
ξοστοιχίας έχει ξαμολήσει “ελεγχόμενους ελεγκτές”, μυημένους 
στο colpo grosso κατά της ανθρωπότητας.

Σας υπόσχομαι ότι δεν θα καθίσω άλλο με σταυρωμένα τα 
χέρια. Ως εδώ!

Όσοι πιπιλούν τις μπαγιάτικες καραμέλες περί ακροδεξιών, 
φασιστών, ομοφοβικών, θρησκόληπτων, συνωμοσιολόγων, 
ψεκασμένων κ.λ.π. καλό είναι να τις ανανεώσουν. Την μπόχα 
που αναδίδουν αυτές οι πληκτικές και γελοίες καραμέλες την 
ανιχνεύουμε πλέον από χιλιόμετρα…

Η ΕΠΙΣΗΜΟΣ ΕΚΚΛΗΣΙΑ
Ήρθε και ο Αρχιεπίσκοπος Ιερώνυμος Β΄ και έβαλε τα πράγμα-

τα στη “θέση” τους και τί μας είπε! «Η τεκνοθεσία με ενοχλεί, 
όχι η συμβίωση». Τι λέτε, Μακαριώτατε, υπάρχει πουθενά στην 
Αγία Γραφή η λέξη συμβίωση, δε γνωρίζετε ότι κάθε σεξουαλι-
κή δραστηριότητα εκτός πλαισίου γάμου ενός ανδρός και μιας 
γυναίκας είναι αμαρτία; Μέσα στη Γραφή υπάρχουν σωρεία από 
εδάφια για το θέμα αυτό που εντάσσουν την κατηγορία αυτή ως 
πορνεία – σεξουαλική αμαρτία.

          Ο Απόστολος Παύλος για το θέμα αυτό γράφει την προς 
Εβραίους επιστολή: «Ας είναι σε όλα ο γάμος τίμιος, και 
αμόλυντο το συζυγικό κρεβάτι, τους πόρνους και τους 
μοιχούς θα τους κρίνει ο Θεός» (Εβρ. 13, 4).

Ή ποια τεκνοθεσία σε ενοχλεί; Αφού δεν υπάρχει τεκνοποΐα 
μεταξύ δύο ανδρών ή δύο γυναικών, από πού θα υπάρξει τεκνο-
θεσία; Στην Αγία Γραφή  και ιδιαίτερα  στην Παλαιά Διαθήκη ο 
Θεός μας λέει ότι είναι σκληρός τιμωρός στους ομοφυλόφιλους 
μέχρι που εξαφάνισε την αμαρτωλή Πεντάπολη Σοδόμων και 
Γομόρρας: «Και έβρεξε ο Κύριος επί τα Σόδομα και τα Γό-

μορρα θείον τω πυρ εξ ουρανού και κατέστρεψε τας πόλεις 
ταύτας, και πάντα τα περίχωρα, και πάντας τους κατοίκους 
των πόλεων, και τα φυτά της γης» (Γεν. 19, 24-25).

«Εάν δε τις κοιμηθή μετά άρρενος, καθώς κοιμάται μετά 
γυναίκας, βδέλυγμα έπραξαν αμφότεροι, εξάπαντος θέ-
λουσι θανατωθή, το σώμα αυτών θέλει έσθαι επ’ αυτούς» 
(Λωτ. 20, 13).

1) Ο απόστολος Παύλος προς τους Κορινθίους στην Α΄ επιστο-
λή του τους προειδοποιούσε για τις αμαρτωλές συνέπειες: «Μη 
πλανάσθε ούτε πόρνοι, ούτε 
ειδωλολάτραι, ούτε μοιχοί, 
ούτε μαλακοί, ούτε αρσενο-
κοίται… βασιλείαν Θεού ου 
κληρονομήσουσι» (Α΄ Κορ. 
6, 9).

Ο ίδιος απόστολος Παύλος 
προς Ρωμαίους γράφει: «Οι άρ-
ρενες άφησαν την φυσικήν 
σχέσιν και χρήσιν της γυναι-
κός και εκάησαν από φλόγα 
ακρατήτου επιθυμίας μεταξύ 
τους, πράττοντες αρσενικοί 
με αρσενικούς ασχήμους και 
ατίμους πράξεις και λαμβά-
νοντες τον μισθόν, που τους 
άξιζε…» (Κεφ. 1, 27).

«Όπως τα Σόδομα και τα 
Γόμορρα και οι τριγύρω των 
πόλεων, που κατά τον όμοιον 
τρόπον προς τους ασεβείς 
αυτούς… και πήγαν οπίσω 
από άλλην σάρκα και παρα-
σύρθηκαν εις παρά φύσιν 
ασελγείας… ετιμωρήθηκαν με 
ποινήν της φωτιάς, που τους έκαυσεν αμετακλήτως και 
για πάντα» (Ιούδα 7).

Αφού έγινε ένα μπάχαλο με τις αρχιεπισκοπικές δηλώσεις, 
ακολούθησε η εγκύκλιος της Ιεράς Συνόδου με ήξεις και αφήξεις 
κάνοντας εκπτώσεις στις εντολές του Ευαγγελικού λόγου σε 
δογματικές αλήθειες και στο Πατερικό ήθος, για να μην χάσουν 
μάλλον τις ιδιότυπες ευρωπαϊκές επιδοτήσεις και καταλήγει: 

«παρ’ ότι δεν τίθεται θέμα διαφωνίας ειδικά με τον πολιτικό 
γάμο μεταξύ ατόμων του ιδίου φύλου, διότι συνολικά ο πολιτικός 
γάμος (αδιακρίτως φύλου ζευγαριών) δεν ενδιαφέρει την ορθό-
δοξη χριστιανική παράδοση, η Εκκλησία της Ελλάδος, επειδή 
έχει ως αποστολή και τη μέριμνα για την ορθή ανατροφή των 
παιδιών και των νέων, διαφωνεί: 1) με την ομόφυλη γονεϊκό-
τητα, γιατί δεν ικανοποιεί τα δικαιώματα των παιδιών να έχουν 
πατέρα και μητέρα, 2) με τον ομόφυλο γάμο, διότι οδηγεί σε 
ομόφυλη γονεϊκότητα (δεν είναι νομικά) επιτρεπτή η επέκταση 
του γάμου στα ομόφυλα ζευγάρια με αποκλεισμό τους από το 
δικαίωμα υιοθεσίας που ισχύει σήμερα για τα έγγαμα ζευγάρια».

ΕΦΙΑΛΤΗΣ ΟΠΟΥ ΕΦΑΡΜΟΣΤΗΚΕ
Στην Αμερική πολίτες που μεγάλωσαν σε γκέι περιβάλλον, 

ξεσηκώθηκαν και υπέβαλαν ένορκες καταθέσεις στις Αρχές, με 
τις οποίες δηλώνουν την αντίθεσή τους στους γάμους ατόμων 
του ίδιου φύλου, υποστηρίζοντας ότι το να μεγαλώνεις σε μια 
τέτοια «οικογένεια», δεν είναι ούτε φυσιολογικό ούτε ευχάριστο.

Αρκετές αμερικανικές πολιτείες (Τέξας, Λουιζιάνα κ.ά.) εξετά-
ζουν πλέον το ενδεχόμενο να απαγορεύσουν την υιοθεσία από 
ομόφυλα ζευγάρια, καθώς τόσο από την επιστημονική κοινότητα, 
όσο και από προσωπικές μαρτυρίες προκύπτουν σοβαρότατοι 
κίνδυνοι για τα παιδιά που μεγαλώνουν σε περιβάλλον ομογενο-
ποίησης και πέραν του φυσιολογικού άξονα, ο οποίος συντίθεται 
από τον αρσενικό και θηλυκό πόλο ως ζεύγος.

Έρευνες έδειξαν ότι το 23% των παιδιών γκέι οικογε-
νειών κακοποιήθηκε από τους γονείς και αποκτά ψυ-
χολογικές παθήσεις. Την ώρα που η Ελλάδα ετοιμάζεται να 

προστεθεί στο κλαμπ αυτών των χωρών, μία εξ αυτών, μάλιστα, 
που έγινε από το πανεπιστήμιο του Τέξας, αναφέρει ότι το 23%, 
όσων (ενήλικων πια) προέρχονται από οικογένειες ομοφυλοφί-
λων είχε κακοποιηθεί σεξουαλικά από τον έναν ή και τους δύο 
γονείς τους, ποσοστό που αντιστοιχεί μόλις στο 2% των παιδιών 
που προέρχονται από ετεροφυλόφιλες οικογένειες! Σύμφωνα με 
την ίδια έρευνα, τα παιδιά που μεγαλώνουν από γκέι «γονείς», 
όχι μόνο δεν είναι συναισθηματικά πιο υγιή από τα παιδιά που 
μεγαλώνουν από ετεροφυλόφιλα ζευγάρια, αλλά τείνουν να 

αντιμετωπίζουν πολύ πιο έντονο στρες, 
συναισθηματικά κενά και ψυχολογικές 
παθήσεις, όταν ενηλικιώνονται.

Η εφημερίδα “ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ” δη-
μοσίευσε μια συγκλονιστική επιστολή 
της καναδής Ντόουν Στεφάνοβιτς που 
μεγάλωσε σε ομόφυλη οικογένεια με γκέι 
πατέρα, έγραψε προς την Κυβέρνηση και 
τη Δικαιοσύνη των ΗΠΑ, στην οποία 
προειδοποιεί για τις τραγικές επιπτώσεις 
που είχε η ίδια με την ανατροφή της σε 
ομόφυλη οικογένεια, ώστε να αποτρέψει 
τη νομιμοποίηση υιοθεσίας – τεκνοθεσίας 
παιδιών από ομοφυλόφιλους γονείς.

Γράφει:
«Είμαι ένα από τα έξι ενήλικα 

παιδιά ομοφυλόφιλων γονέων που 
πρόσφατα κατέθεσαν στο Ανώτατο 
Δικαστήριο των ΗΠΑ, ζητώντας από 
το δικαστήριο να σεβαστεί την αρχή 
των πολιτών, να διατηρήσουν τον 
αρχικό ορισμό του γάμου: την ένωση 
μεταξύ ενός άνδρα και μιας γυναίκας 
που αποκλείει όλους τους άλλους, έτσι 
ώστε τα παιδιά να γνωρίζουν και να 

μπορούν να ανατραφούν από τους βιολογικούς γονείς 
τους. Επίσης ζω στον Καναδά, όπου ο γάμος μεταξύ ατό-
μων του ίδιου φύλου κατοχυρώθηκε με ομοσπονδιακή 
εντολή το 2005. Είμαι η κόρη ενός γκέι πατέρα που πέθανε 
από AIDS. Περιέγραψα την εμπειρία μου στο βιβλίο μου 
“Η επίδραση των ομοφυλόφιλων γονέων”. Πάνω από 50 
ενήλικα παιδιά που μεγάλωσαν με ομοφυλόφιλους γονείς, 
έχουν επικοινωνήσει μαζί μου, για να μοιραστούν τις ανη-
συχίες μου για τον γάμο ατόμων του ίδιου φύλου και την 
ανατροφή των παιδιών. Πολλοί από εμάς παλεύουμε με 
τη δική μας σεξουαλικότητα και την αίσθηση του φύλου, 
λόγω των επιδράσεων στα οικιακά περιβάλλοντα που 
μεγαλώνουμε. […] Θέλω να προειδοποιήσω την Αμερική 
για τις συνέπειες που διαδραματίζονται στον Καναδά 10 
χρόνια τώρα και είναι πραγματικά οργουεκλιανές στη 
φύση και την έκταση».

Και καταλήγει η μακροσκελέστατη επιστολή:
«Δεν χρειάζεται να είσαι επιστήμονας πυραύλων, για 

να γνωρίζεις ότι οι άνδρες και οι γυναίκες είναι ανατο-
μικά, βιολογικά, φυσιολογικά, ψυχολογικά, ορμονικά 
και νευρολογικά διαφορετικοί μεταξύ τους. Αυτές οι 
μοναδικές διαφορές παρέχουν δια βίου οφέλη για τα 
παιδιά, τα οποία δεν μπορούν να αναπαραχθούν από τους 
“νομικούς” γονείς ίδιου φύλου παίζοντας διαφορετικούς 
ρόλους των δύο φύλων ή επιχειρώντας να αντικαταστή-
σουν το χαμένο αρσενικό ή θηλυκό πρότυπο στο σπίτι. 
Στην πραγματικότητα, ο γάμος του ίδιου φύλου όχι μόνο 
στερεί από τα παιδιά τα δικαιώματά τους στη φυσική 
συγγένεια, αλλά δίνει στο κράτος την εξουσία να παρα-
κάμψει την αυτονομία των βιολογικών γονέων, πράγμα 
που σημαίνει ότι τα δικαιώματα των γονιών γίνονται 
αντικείμενο σφετερισμού από την κυβέρνηση […]. Όταν 
ο γάμος των ατόμων του ίδιου φύλου δημιουργήθηκε 
στον Καναδά, η ουδέτερη γλώσσα από άποψη φύλου 

ΓΑΜΟΣ --- ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ
  (Άνδρας—γυναίκα & παιδιά)

(∆ύο άνδρες & ένας σκύλος)
«Γάμος εστίν ανδρός και γυναικός συνάφεια, σύγκλησις του βίου παντός, θείου τε και ανθρωπίνου δικαίου κοινωνία». (Μοδεστίνος, 3ος αι. µ.χ.)

Κατά την Αγία Γραφή είναι «Μέγα Μυστήριο» (απ. Παύλος)

συνεχίζεται στη σελ. 10
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κατέστη νομική εντολή. Το “νέο λεξιλόγιο” (“Newspeak”) 
διακηρύσσει ότι αποτελεί δυσμενή διάκριση να υπο-
θέσεις ότι ένα ανθρώπινο ον είναι αρσενικό ή θηλυκό 
ή ετεροφυλόφιλο. Έτσι, για να είμαι περιεκτική, ειδική 
γλώσσα χωρίς φύλλο χρησιμοποιείται στα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης, στην κυβέρνηση, στους χώρους εργασίας και 
κυρίως, στα σχολεία, για να αποφευχθεί να εμφανίζεται 
αδαής, ομοφοβική ή ότι κάνει διακρίσεις. Στο τέλος αυτό 
σημαίνει ότι το κράτος υπαγορεύει ουσιαστικά αν και 
πώς οι πολίτες μπορούν να εκφραστούν. Η ελευθερία να 
συγκεντρωθείς και να μιλήσεις ελεύθερα για τον γάμο 
άνδρα – γυναίκας, την οικογένεια και τη σεξουαλικότητα 
είναι τώρα περιορισμένη…».

Στην Ιταλία έγινε πολιτικός σεισμός, όταν η γερουσιαστής 
του κυβερνώντος κόμματος της Τζόρτζια Μελόνι δήλωσε ότι: 
“η πρώτη προσδοκία” των νέων γυναικών θα πρέπει να είναι 
να αποκτήσουν παιδιά:

«Η μητέρα μου μου έλεγε πάντα… πρέπει πάντα να θυ-
μάσαι ότι έχεις την ευκαιρία να κάνεις ό,τι θέλεις, αλλά 
ποτέ δεν πρέπει να ξεχνάς ότι η πρώτη σου φιλοδοξία 
πρέπει να είναι να γίνεις μητέρα», και προχώρησε και σε 
κάτι ακόμα.

Κατέθεσε στη Βουλή νομοσχέδιο με βάση το οποίο θα κα-
θίστανται υποχρεωτικές οι χριστουγεννιάτικες εκδηλώσεις σε 
σχολεία και πανεπιστήμια. Το νομοσχέδιο που κατατέθηκε στην 
ιταλική Βουλή θα αποτρέπει μετονομασίες των εορτασμών των 
Χριστουγέννων σε «χειμερινές γιορτές» (έτσι ονομάζονται 
τώρα στην Ιταλία), ενώ θα προβλέπει επίσης το υποχρεωτικό 
στήσιμο χριστουγεννιάτικης φάτνης. Το νομοσχέδιο προβλέπει 
κυρώσεις για τους διευθυντές σχολείων σε περίπτωση που δεν 
τηρούν τους κανόνες.

Η πρωθυπουργός της Ιταλίας Τζορτζια Μελόνι έχει θέσει ως 
προτεραιότητα στη θητεία της -δήλωσε σε δημοσιογράφους- να 
αναστρέψει το μειωμένο ποσοστό γεννήσεων στη χώρα και να 
προωθήσει την παραδοσιακή οικογένεια περιορίζοντας την 
ανατροφή παιδιών από ομόφυλα ζευγάρια.

Μπορούν – όμως συνέχισε- οι γυναίκες να έχουν οικογένεια 
και να κάνουν και καριέρα και αναφέρθηκε στην Πρόεδρο της 
Κομισιον, Ούρσουλα φον ντέρ Λάιειν που είναι μητέρα επτα 
παιδιών και στην Πρόεδρο του ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, 
Ρομπέρτα  Μέτσολα που έχει  τέσσερα παιδιά.

«Αν μου ζητούσαν -δήλωσε- να επιλέξω μεταξύ του 
ρόλου της πρωθυπουργού και της μητέρας, δεν θα είχα 
καμία αμφιβολία, όπως κάθε άλλη μητέρα γιατί η μη-
τρότητα δίνει κάτι που τίποτα δεν μπορεί να σου δώσει»

Αντίθετα το Βατικανό έστησε τη φάντη στην Εκκλησία των 
Αγίων Πέτρου και Παύλου, στο Capocastello di Mercogliano 
στην επαρχία του Αβελίνο κοντά στη Νάπολη, που αναπαριστά 
τη γέννηση του Ιησού με δύο μητέρες – προβάλλοντας τα ομό-
φυλα ζευγάρια – αντί για την παραδοσιακή εικόνα με τη Μαρία 
και τον Ιωσήφ και μάλιστα η μία Μαρία να φορά πέπλο στα 
χρώματα της LGTB κοινότητας, του ουράνιου τόξου.

«Ήθελα να δείξω με αυτή τη σκηνή ότι οι οικογένειες 
δεν είναι πλέον μόνο οι παραδοσιακές», είπε ο ιερέας του 
ναού πατέρας Vitaliano Della Sala, γνωστός στην Ιταλία για 
τη συμπάθειά τους προς τη ΛΟΑΤΚΙ κοινότητα και μάλιστα για 
να δικαιολογηθεί για τις αντιδράσεις που προέκυψαν, τόνισε ότι 
η στάση του είναι σύμφωνη με εκείνη του Πάπα Φραγκίσκου, ο 
οποίος αυτή την εβδομάδα, σε μια απόφαση ορόσημο, επέτρεψε 
στους ιερείς να ευλογούν τα ομόφυλα ζευγάρια.

Με αυτούς θέλουν να μας ενώσουν κάποιοι Πατριάρχες, αρ-
χιεπίσκοποι και κάποιοι δεσποτάδες, σιγά-σιγά βγάζοντας τους 
Εσταυρωμένους από το Ιερό Βήμα, ξηλώνοντας τα παραδοσι-
ακά τέμπλα, λασκάροντας την ενδυμασία (ράσα, καλυμμαύχια) 
ψαλιδίζοντας (την κόμη, τα μουστάκια και τη γενειάδα) ώστε 
να ξεχάσουν οι ερχόμενες γενιές την πατερική παράδοση της 
Ορθοδόξου Εκκλησίας.

Ο ΚΑΝΑΔΑΣ “ΕΠΑΝΑΣΤΑΤΗΣΕ”!
Η χώρα που πρωτοστάτησε στην επιβολή ΛΟΑΤ/LGBT, τώρα 

πήρε τρομερές και επικίνδυνες διαστάσεις και έχουν ξεπερά-
σει τα όριά της. Η οικογενειακή δομή που επιχειρήθηκε από 
την κυβέρνηση για δήθεν εξομάλυνση με τη δικαιολογημένη 
πρόφαση “εκπαίδευση” σχετικά με τη σεξουαλική ταυτότητα 
των παιδιών, ξεσήκωσε το λαό του Καναδά στο πόδι. Έγιναν 
τεράστιες συγκεντρώσεις σε διάφορες πόλεις. Μόνο στο Τορόντο 
συγκεντρώθηκαν περί το ένα εκατομμύριο κόσμος από διάφορες 
θρησκείες, γλώσσες και φυλές και κοινό αίτημα η κυβέρνηση να 
μην προχωρήσει στην εφαρμογή των εξοντωτικών αποφάσεων 
σχετικά με τις πολιτικές διδασκαλίες της ταυτότητας φύλου στα 
σχολεία. Στα συνθήματα και στα πανό 
που κρατούσαν παιδιά, νέοι και γέρο-
ντες κυριαρχούσαν: «Πάρτε τα χέρια 
από τα παιδιά μας», «Αφήστε τα 
παιδιά μας ήσυχα», κ.ά.

Η αντίδραση αυτή του λαού έγινε 
σύμβολο ενάντια στη διαστροφή 
των LGBT και πήρε το προσωνύμιο 
«Πορεία 1 εκατομμυρίου για τα 
παιδιά».

Ένας 12χρονος μαθητής Γυμνασίου 
στη Μασαχουσέτη των ΗΠΑ με την 
τόλμη και το θάρρος του έγινε σύμ-
βολο αντίστασης, έκανε αυτό που δεν 
τολμούν να κάνουν οι δεσποτάδες, ή 
καλύτερα έκανε το αντίθετο απ’ αυτά 
που έκανε ο αρχιεπίσκοπος Αμερικής 
Ελπιδοφόρος και βάπτισε “παιδιά” 
ομοφυλοφίλων αναγνωρίζοντας έτσι 
ότι είναι παντρεμένος. 

Ο μικρός Λίαμ Μόρισον φόρεσε ένα 
μπλουζάκι που έγραφε «There are 
only two genders» (“υπάρχουν 
μόνο δύο φύλα”), οι καθηγητές 
τον κάλεσαν σε απολογία, ο μαθητής 
στη συνεδρίαση της επιτροπής του 
Σχολείου τους απάντησε ευθαρσώς: «Όπως οι ΛΟΑΤΚΙ, έχουν 
δικαίωμα έκφρασης, έτσι έχω κι εγώ». Τα αμερικανικά ΜΜΕ 
“FOX News, New York Post κ.α.” πήραν φωτιά, θεώρησαν την 
ενέργεια αυτή ακροδεξιά πράξη και η επιτροπή τον απόβαλε 
από τα μαθήματα του σχολείου.

ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ
Στην πατρίδα μας την Ελλάδα είχαμε κάτι εντυπωσιακό και 

ενθαρρυντικό για την πορεία του Έθνους. 160 προσωπικότητες 
(Πρόεδροι Ακαδημίας Αθηνών, Πρυτάνεις, Καθηγητές Πανεπι-
στημίου, Πρέσβεις, Στρατηγοί, Γιατροί, Διευθυντές Τραπεζών 
και άλλων ιδρυμάτων, Βιομήχανοι, τ. Υπουργοί, Βουλευτές, 
ερευνητές…) έστειλαν στην κυβέρνηση επιστολή ανησυχίας για 
τις εξαγγελλόμενες νομοθετικές πρωτοβουλίες περί ισότητας 
ετεροφύλων και ομοφύλων, επισημαίνοντας: «Η χώρα μας 
αντιμετωπίζει οξύτατο δημογραφικό πρόβλημα και θα έπρεπε 
να έχει ως πρώτη της μέριμνα την ενίσχυση της Ελληνικής 
οικογένειας και την αύξηση των γεννήσεων. Αντ’ αυτού όμως, 
παρατηρούμε με ανησυχία να εξαγγέλλονται και να προωθούνται 
νομοθετικές πρωτοβουλίες στο όνομα ενός αμφιλεγόμενου και 
καταχρηστικού δικαιωματισμού, που έρχονται σε αντίθεση 
με το δημόσιο αίσθημα, τα ήθη και τις Εθνικές μας παραδόσεις 
που διαχρονικά αποτελούν τα κραταιά θεμέλια της συνέχειας, 
επιβίωσης και προοπτικής του Ελληνισμού. Τελευταία, μάλιστα, 
συγκροτήθηκε Επιτροπή για τη διαμόρφωση Εθνικής Στρατηγι-
κής Ισότητας μεταξύ ετεροφύλων και ομοφύλων.

» Σε τι ακριβώς θα συνίσταται αυτή η ισότητα μεταξύ αφ’ ενός 
ανδρός και γυναικός που οδηγεί στη δημιουργία (του βασικού 
κοινωνικού πυρήνα) της οικογένειας και στη φυσική αναπαρα-
γωγή, αφ’ ετέρου δε μιας σχέσεως μεταξύ ομοφύλων ατόμων; 

Η κοινωνική αποδοχή ομοφύλων προτιμήσεων είναι δεδομένη 
«εν ελευθερία βουλήσεως» του ατόμου και όχι θέμα πολιτικής ή 
διαπαιδαγώγησης. Τίθεται επίσης το ερώτημα: ποιες θα είναι 
οι επιπτώσεις στην οικογένεια και στην κοινωνία από 
την εφαρμογή πολιτικών του είδους αυτού;

» … Είναι τραγικό η Ευρωπαϊκή Ένωση (Ε.Ε.), ενώ δεν κατοχυ-
ρώνει τα πιο καίρια και θεμελιώδη ζητήματα (όπως είναι η άμυνα 
και η ασφάλεια των χωρών – μελών της), να παρουσιάζεται ως 
δήθεν αρμόδια να ρυθμίζει, ουσιαστικά παρά την θέληση Ευρω-
παϊκών λαών, θέματα ιδιωτικού δικαίου, κοινωνικών σχέσεων, 
φύλου, γάμου και τεκνοθεσίας ομοφύλων, διαπαιδαγωγήσεως, 
των νέων κ.λ.π. Δεν είναι έργα των Βρυξελλών και της Ε.Ε. η επι-

βολή στην Ελληνική κοινωνία από μικρές 
μειοψηφίες τέτοιων απαράδεκτων ρυθμί-
σεων, με τις οποίες μάλιστα προβάλλονται 
ακόμη και πρότυπα διαφορετικότητας 
(τραυματίζοντας τις ευαίσθητες παι-
δικές ηλικίες), καθ’ υπέρβαση της κοινής 
Ευρωπαϊκής αξίας της ανοχής.

» … Το γεγονός ότι δεν αποκρύπτεται η 
πρόθεση, το πνεύμα αυτό να μεταφερθεί 
και στον ευαίσθητο χώρο της Παιδείας 
και μάλιστα από το Νηπιαγωγείο και το 
Δημοτικό, για λόγους υποτιθέμενης δια-
παιδαγωγήσεως (σεξουαλικής), προκαλεί 
ακόμα μεγαλύτερη ανησυχία.

» … Η Ελλάδα δεν είναι μια οποιαδή-
ποτε χώρα. Είναι η χώρα που έδωσε ως 
κληρονομιά στην ανθρωπότητα τον Οι-
κουμενικό Ανθρωπιστικό Πολιτισμό. Τις 
διαχρονικές και ακατάλυτες αξίες αυτού 
του Πολιτισμού και Παιδείας, οι Έλληνες 
έχουν διπλό χρέος όχι μόνο να μελετούν, 
να διδάσκονται και να εμπνέονται, αλλά 
και να τις προβάλλουν στις χώρες – μέλη 
της Ε.Ε.

Κάνουμε έκκληση για την απόσυρση 
των προκλητικών αυτών ρυθμίσεων, οι 

οποίες διχάζουν επικίνδυνα την κοινωνία μας, σε μια μάλιστα 
περίοδο πολυδιάστατης υπαρξιακής κρίσεως, η αντιμετώπιση 
της οποίας επιβάλλει: ενότητα, ομοψυχία και συστράτευση όλων 
των δυνάμεων του Ελληνισμού».

Έπονται οι 160 υπογράφοντες.
(Πρέπει να επισημάνουμε ότι υπήρξαν και δύο ανακλήσεις 

υπογραφών).
Ο Σύλλογος Πολυτέκνων Αγρινίου με επιστολή του που την 

υπογράφουν 5765 μέλη έστειλαν στον πρωθυπουργό Κυρ. Μη-
τσοτάκη και στους Τοπικούς Βουλευτές επιστολική διαμαρτυρία 
για την εξαγγελθείσα απόφαση της κυβέρνησης να ψηφίσει τους 
αντιηθικούς και αντιφυσικούς νόμους:

«Είμαστε υποχρεωμένοι – γράφουν – διερμηνεύοντας 
τα αισθήματα των 5765 οικογενειών μελών του Συλλόγου 
μας να σας εκφράσουμε την πλήρη και κάθετη αντίθεσή 
μας για την πρόθεσή σας να ψηφίσετε έναν τέτοιο νόμο, 
που αντιβαίνει στους ηθικούς και φυσικούς νόμους».

«Πιστεύουμε ότι δε χρειάζεται να επιχειρηματολογή-
σουμε για τη θέση μας αυτή, ωστόσο θέλουμε να επισημά-
νουμε ότι σ’ όλο το ζωικό βασίλειο η φύση λειτουργεί με 
συγκεκριμένο τρόπο για την διαιώνιση του κάθε είδους.

Επί πλέον οι ηθικοί νόμοι καθορίζουν με ακρίβεια τη 
συντροφική σχέση των δύο φύλων χωρίς την παραμι-
κρή αμφισβήτηση, καθότι νομοθέτης είναι ‘’Ο ΙΔΙΟΣ Ο 
ΘΕΟΣ’’».

Μετά την εγκύκλιο της Ιεράς Συνόδου κάποιοι Αρχιερείς 
άρχισαν να μιλούν σε κάποιο ναό – το γραμμένο κείμενο “δα-
γκώνει” – με μασημένα λόγια, φοβούνται να βροντοφωνάξουν 
ότι η σχέση – συμβίωση μεταξύ ομόφυλων ή αν υιοθετήσει η 

ΓΑΜΟΣ --- ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ
  (Άνδρας—γυναίκα & παιδιά)

(∆ύο άνδρες & ένας σκύλος)
«Γάμος εστίν ανδρός και γυναικός συνάφεια, σύγκλησις του βίου παντός, θείου τε και ανθρωπίνου δικαίου κοινωνία». (Μοδεστίνος, 3ος αι. µ.χ.)

Κατά την Αγία Γραφή είναι «Μέγα Μυστήριο» (απ. Παύλος)

συνέχεια από τη σελ. 9
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κυβέρνηση τον υποτιθέμενο γάμο τους, αυτό δεν παύει να είναι 
μια από τις μεγαλύτερες αμαρτίες. “Μη πλανάσθε (φωνάζει 
ο λόγος του Θεού)… αρσενοκοίται Βασιλείαν Θεού ου κλη-
ρονομήσουσι”.

Στο επισκοπικό λεξιλόγιο πλέον έχει διαγραφεί η λέξη ΑΜΑΡ-
ΤΙΑ, αυτή ακούγεται μόνο, όταν θέλουν να φοβίσουν αυτούς 
που τους ελέγχουν.

Ο πρώην Πρωθυπουργός Αντώνης Σαμαράς που ρωτήθηκε 
από δημοσιογράφο της εφημερίδας 
“Καθημερινή” αν θα ψηφίσει το νο-
μοσχέδιο για το γάμο των ομοφύλων 
ζευγαριών, απάντησε:

«ΟΧΙ! Πιστεύω ότι οφείλουμε 
να στηρίξουμε την “πυρηνική” 
οικογένεια, όπου υπάρχουν γο-
νεϊκά πρότυπα και των δύο φύ-
λων. Δηλαδή υπάρχει μάνα και 
πατέρας. Για να αντιμετωπίσουμε 
το δημογραφικό, οφείλουμε να 
δώσουμε έμφαση στην πυρηνική 
οικογένεια», και συνέχισε:

«Από κει και ύστερα, αν τους 
αναγνωρίσουμε γάμο, θα ανα-
γκαστούμε αργότερα – για λόγους 
εξίσωσης ανόμοιων πραγμάτων – να 
αναγνωρίσουμε και την τεκνοθε-
σία στα ομόφυλα ζευγάρια. Όμως 
τα παιδιά έχουν ανάγκη από γονε-
ϊκά πρότυπα και των δύο φύλων. 
Έχουν ανάγκη – και δικαίωμα 
– να έχουν μάνα και πατέρα. Όχι 
“γονέα ένα” και “γονέα δύο”».

Ο κ. Σαμαράς ανέφερε ακόμη: «μην 
μπερδεύουμε τις σεξουαλικές 
προτιμήσεις – που μπορεί να είναι 
πολλαπλές – με τα φύλα που είναι 
δύο. Και μην μπερδεύουμε το 
σύμφωνο συμβίωσης με το θεσμό 
της οικογένειας που μεγαλώνει 
παιδιά, τα οποία χρειάζονται και 
τα δύο φύλα».

Ήταν σταράτες – λεβέντικες γραμ-
μένες κουβέντες, όχι μεσοβέζικες, 
φοβισμένες, κρυψίνικες, δεσποτικές.

Η ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΠΡΟΧΩΡΑΕΙ…
ΚΑΙ Η ΔΙΟΙΚΟΥΣΑ ΕΚΚΛΗΣΙΑ “Περί άλλων τυρβάζει”
Ο πρωθυπουργός Κυρ. Μητσοτάκης μιλώντας στο Bloomberg 

το καλοκαίρι τόνισε ότι: «η Ελληνική κοινωνία είναι πολύ πιο 
έτοιμη και ώριμη… ισχύει στο ακέραιο ό,τι έχω πει και η 
κυβέρνηση θα το επιλύσει μέσα σε αυτή την τετραετία…».

Η εκλογή του Στεφ. Κασσελάκη στην αρχηγία του ΣΥΡΙΖΑ έφε-
ρε τα πάνω-κάτω. Κυβερνητικό στέλεχος δήλωσε: «η κοινωνία 
τελικά αποδείχθηκε πιο έτοιμη από ό,τι θα περίμενε κανείς 
να αποδεχθεί το δικαίωμα του καθενός να επιλέξει πώς 
θα πορευτεί στην προσωπική του ζωή».

Ο σύμβουλος του πρωθυπουργού Αλέξης Πατέλης σχολίασε 
τον σεξουαλικό προσανατολισμό του Κασσελάκη. «Όπως ξέρετε, 
είμαι και εγώ παντρεμένος στο εξωτερικό με το σύντροφό 
μου… και έχουμε μια ας πούμε καινούρια κατάσταση, 
στην οποία ο αρχηγός της αξιωματικής αντιπολίτευσης 
είναι παντρεμένος στο εξωτερικό με μία σχέση που δεν 
αναγνωρίζεται από την Ελληνική Έννομη Τάξη».

» Ο πρωθυπουργός – είπε – πιστεύει στην ισότητα στο 
γάμο και θα το φέρει στη Βουλή, προφανώς ο χρονισμός 
είναι δική του απόφαση…».

Αλήθεια! ποιος είναι ο κ. Πατέλης και πως βρέθηκε, ένας 

άγνωστος από του πουθενά στη ‘’Νέα Δημοκρατια’’ να είναι το 
δεξί χέρι του πρωθυπουργού Μητσοτάκη,- ρωτούν οι Νεοδημο-
κράτες- και τον πιέζει να εφαρμόσει αφύσικο Νόμο;.

Κύριε Πατέλη, αν αυτό είναι φυσιολογικό που προσπαθείτε να 
επιβάλετε, ο Θεός, η Φύση, ο Δημιουργός -όπως θέλετε ονομάστε 
το -θα έκανε τρείς φύσεις και όχι δύο!. 

Μετά τη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης οι “φωνές” που 
ακούγονταν προς το Πρωθυπουργό ήταν δύο, σχετικά με την 
προώθηση στη Βουλή το νομοσχέδιο για την ψήφιση.

Η μία πλευρά έδειχνε μετά τις αυτοδιοικητικές εκλογές που 
έγιναν τον Οκτώβριο και η άλλη που ζητούσε να παραταθεί 
μέχρι τα μέσα του νέου έτους (2025) μετά τις ευρωεκλογές, να 
μην δυσαρεστήσουν και χάσουν ψήφους στις ευρωεκλογές.

Και ενώ όλα αυτά προχωρούν, η θρησκευτική ηγεσία σφυρίζει 
αδιάφορη και “περί άλλων να τυρβάζει”, αντί να αντιτάξει τα 
σωτηριώδη για τον άνθρωπο θεολογικά κείμενα και μηνύματα, 
ώστε να μην γίνουν οι αντιηθικοί και αντιφυσικοί νόμοι του 
κράτους.

‘’Αγιοι’’Πατέρες που είστε! Ετοιμάζονται να δώσουν τα αθώα 
παιδάκια σε ομοφυλόφιλους και σείς κάνετε σκετσάκια  (‘’δη-
λώσεις’’) τύπου Φθιώτιδος, κάνοντας ότι διαφωνείτε δήθεν, ενώ 
συντρώγετε και συναγελάζεστε με αυτούς  Και λέτε στο λαό 
ότι θα αποφασίσετε μετά την τοποθέτηση του πρωθυπουργού, 
δηλαδή…! μετά την ψήφιση. Δηλαδή…! σας κοροϊδέψαμε. Δεν 
ειναι ΝΤΡΟΠΗ!

Στην αρχαία Ελλάδα η παρεκτροπή αυτή είχε βαρύτατες 
επιπτώσεις ακόμα και με την ποινή του θανάτου.

Ο Αισχίνης αναφέρει καθαρά το απαγορευτικό νομοθετικό 
πλαίσιο για την ομοφυλοφιλία (Αισχύνου, Νόμος Αττικό Δίκαιο 
– κατά Τιμάρχου 12).

Επίσης (Αισχύνου, Νόμος Σόλωνος – κατά Τιμάρχου 16).

Στη Σπάρτη. (Ξενοφώντος Λακεδαιμονίων, Πολιτεία 11.13).
(Πλουτάρχου Βίοι Παράλληλοι, Λυκούργος XV 11,4).
(Μαρτυρία του Αιλιανού «Ποικίλη Ιστορία 111, 12).
Ο Πλάτων στους “Νόμους” καταδικάζει ως αφύσικο το σαρκικό 

έρωτα μεταξύ αρρένων (Πλάτωνος Νόμοι 636).
Ο Σόλων ο Αθηναίος, φιλόσοφος και ποιητής, ένας από τους 

Εφτά Σοφούς του αρχαίου κόσμου και ένας από τους “πατέρες” 
του Δικαίου, το 592 π.Χ. θέσπισε νομοθετήματα με προοδευ-
τικές και τολμηρές διατάξεις προσπαθώντας να εξισορροπή-

σει τις αντίρροπες δυνάμεις των 
αντικρουόντων συμφερόντων. 
Μεταξύ των κυριοτέρων υπήρξαν 
η “Σεισάχθεια” και ο Νόμος των 
Αθηναίων (Βιβλίο 5, κεφ. 5, άρθρο 
332) που έλεγε:

«Εάν τις Αθηναίος εταιρήση, 
μη εξέστω αυτώ των εννέα 
αρχόντων γενέσθαι, μηδ ιερω-
σύνην ιεράσασθαι, μηδέ συν-
δικήσαι, τω δήμω, μηδέ αρχήν 
αρχέτω μηδεμίαν, μήτε ενδή-
μον μήτε υπερόριον, μήτε κλη-
ρωτήν, μήτε χειροτονητήν, μη 
επί κηρυκείαν αποστελλέσθω, 
μηδέ γνώμην λεγέτω, μηδ εις 
τα δημοτελή ιερά εισίτω, μηδ 
εν ταις κοιναίς στεφανηφορί-
αις στεφανούσθω, μηδ εντός 
των της αγοράς περιραντηρί-
ων πορευέσθω. Εάν τις ταύτα 
ποιή, καταγνωσθέντος αυτού 
εταιρείν θανάτω ζημιούσθω».

Δηλαδή:
(Εάν κάποιος άνδρας συνάψει 

σεξουαλικές σχέσεις με άλλον 
άνδρα, δε δικαιούται να γίνει ένας 
από τους εννέα άρχοντες ή ιερέας 
ή δικηγόρος δημοσίων δικών, ή να 
καταλάβει οποιαδήποτε εξουσία, 
είτε εντός της πόλεως είτε έξω από 
τα όριά της, είτε με κλήρο είτε με 
εκλογή ανατιθέμενη, ούτε να στέλ-
λεται ως κήρυκας, ούτε να λέγει τη 
γνώμη του, ούτε να μετέχει σε δημό-
σιες θρησκευτικές τελετές, ούτε να 

φοράει στεφάνι σε δημόσιες στεφανηφορίες, ούτε να περιφέρεται 
μέσα στο τμήμα της δημόσιας αγοράς που έχει εξαγνιστεί δια ρα-
ντίσματος. Ο δε παραβάτης των διατάξεων αυτών, κηρυσσόμενος 
ένοχος θα τιμωρείται με την ποινή θανάτου).

Ο Χριστός που ήρθε στον κόσμο και στερέωσε την Εκκλησία 
δια του Ιδίου αίματος, βδελύσσεται την ομοφυλοφιλία ως τη 
βαρύτατη αμαρτία, βλέπει όμως με πνεύμα αγάπης και πολύ 
συμπάθεια τον ομοφυλόφιλο, τον αγκαλιάζει και τον καλεί σε 
μετάνοια, πνευματική ανάνηψη, αναδίπλωση και με μια προσπά-
θεια κουραστική, δύσκολη και κοπιώδη να αποτινάξει το πάθος, 
ώστε να οδηγηθεί στην ηθική του ελευθερία και τη σωτηρία, ως 
το έπραξαν χιλιάδες αμαρτωλοί στους αιώνες. «Πιστός ο λόγος 
και πάσης αποδοχής άξιος, ότι Χριστός Ιησούς ήλθεν εις 
τον κόσμον αμαρτωλούς σώσαι, ών πρώτος είμι εγώ» (Α΄ 
Τιμ. 1, 15). (Σ’ αυτά τα λόγια πρέπει να στηριχτούμε και να τα 
δεχτούμε όλοι μας, ότι ο Θεάνθρωπος Ιησούς Χριστός ήρθε στον 
κόσμο, για να σώσει τους αμαρτωλούς, που πρώτος ανάμεσά 
τους να είμαστε εσύ και εγώ).

Ο ουρανός κατά τακτά διαστήματα μας δίνει τρανταχτά μηνύ-
ματα και προειδοποιήσεις, αλλά και πολλές ευκαιρίες μετάνοιας, 
στο χέρι μας είναι να τον πλησιάσουμε, και στο χέρι μας είναι 
και η σωτηρία μας.

ΓΑΜΟΣ --- ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ
  (Άνδρας—γυναίκα & παιδιά)

(∆ύο άνδρες & ένας σκύλος)
«Γάμος εστίν ανδρός και γυναικός συνάφεια, σύγκλησις του βίου παντός, θείου τε και ανθρωπίνου δικαίου κοινωνία». (Μοδεστίνος, 3ος αι. µ.χ.)

Κατά την Αγία Γραφή είναι «Μέγα Μυστήριο» (απ. Παύλος)

Ένα βιβλίο διαφώτιση
“ΟΜΟΦΥΛΟΦΙΛΙΑ”

Ήταν Κυριακή 9 Μαρτίου 2008 και η εφημερίδα «ΤΟ ΒΗΜΑ» είχε την είδη-
ση ότι ο υπουργός Σωτ. Χατζηγάκης θα καταθέσει στη Βουλή ένα πρωτοπόρο 
νομοσχέδιο που θα παρακάμπτει τις δεσμευτικές πράξεις του θρησκευτικού ή 
του πολιτικού γάμου. Θα αρκεί η σύνταξη ενός απλού χαρτιού ενώπιον ενός 
Συμβολαιογράφου που θα το υπογράφουν οι συμβαλλόμενοι, οι οποίοι θα θέλουν 
να συγκατοικήσουν ή να συμβιώσουν στο ίδιο σπίτι και αυτό πάλι θα ακυρώνεται 
με μια απλή δήλωση ενός εκ των συμβαλλομένων. Αυτό το ονόμασαν «Σύμφωνο 
Ελεύθερης Συμβίωσης» για ετερόφυλα ζευγάρια.

Οι δημοσιογράφοι που ρώτησαν τον υπουργό, αν η χώρα μας υποχρεωθεί 
από Ε.Ε. να επεκτείνει και σε ομόφυλα ζευγάρια τί θα γίνει; Απάντησε: «Η ζωή 
είναι πιο δυνατή από την Ευρώπη».

Ο λόγιος αρχιμανδρίτης π. Νεκτάριος Ζιόμπολας, πρώην Στρατιωτικός Ιερέας, 
Ιεροκήρυκας και Πνευματικός επί σειρά ετών (Συγγραφέας δεκάδων βιβλίων ποικίλων πνευματικών θεμάτων), 
όπου στο επιτραχήλιόν του ακουμπούσαν τα διάφορα προβλήματα, προαισθάνθηκε τι θα προκύψει πολύ σύντομα 
με τα ομόφυλα και την ομοφυλοφιλία και ασχολήθηκε με την έκδοση ενός βιβλίου με τίτλο «ΟΜΟΦΥΛΟΦΙΛΙΑ» 
όπου επιχειρεί με σαφή τρόπο (θεολογικό, νομικό, φυσικό, γεννητικό) να προσεγγίσει το θέμα.

Ο Συγγραφέας – όπως ο ίδιος αναφέρει – δαπάνησε χρόνο και κόπο και πάσχισε το δυνατόν να είναι το πο-
λύπτυχο περιεχόμενό του τεκμηριωμένο. Έχει καταβάλει προσπάθεια να παρουσιάσει το θέμα αντικειμενικά, με 
αναλύσεις κατά το δυνατόν σε βάθος και όχι σε αυθαίρετες κρίσεις, αλλά υπό το φως της αληθείας, ρίχνοντας 
το φως σε πολλά δυσδιάκριτα σημεία του θέματος.

Το βιβλίο είναι πολυσέλιδο (460 σελίδες) και έρχεται να καλύψει ένα μεγάλο αντικειμενικό κενό και λόγω 
της εκλύσεως των ηθών, υπάρχει μια παχυλή άγνοια και εν πολλοίς σύγχυση. 

Υπάρχει κενό, διότι το θέμα είναι πολύ καυτό και δεν το πιάνει εύκολα κάποιος, για να ασχοληθεί.
Λόγω του επίκαιρου του θέματος στις μέρες μας, πρέπει να διαβαστεί από όλους, άνδρες και γυναίκες κάθε 

τάξεως, γνώσεως και ηλικίας (εκτός μικρών παιδιών). Ιδιαίτερα αφορά και πολλά ανδρόγυνα σήμερα.
Η τιμή του είναι πολύ χαμηλή (με βάση τις σελίδες) συν τα ταχυδρομικά. Για την αγορά του ζητήσατέ το από 

το Συγγραφέα (π. Νεκτάριο Ζιόμπολα, τηλ. 6977822412 ή από την εφημερίδα “ΑΓΩΝΑΣ”, τηλ. 2410554068.

συνέχεια από τη σελ. 10
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γι’ αὐτήν πού ἔγινε «τοῦ ἀνθρωπίνου γένους 
τό ἐγκαλλώπισμα καί τό καύχημα πάσης τῆς 
φύσεως;». Δέν ὑπάρχει ἀνθρώπινη γλώσσα, 
μήτε ὑπερκόσμιος ἀγγελικός νοῦς, γιά νά 
μπορέσει ἄξια νά ὑμνήσει «τήν Θεοτόκον καί 
Μητέρα τοῦ Φωτός».

Ἡ Παναγία μας, κατά τόν Ἅγιο Ἰωάννη τό 
Δαμασκηνό καί τήν ὀρθόδοξη διδασκαλία 
εἶναι ἡ κορυφή καί τό τέλος τῆς Παλαιᾶς Δια-
θήκης. Γι’ αὐτό καί ἀναφέρονται στό πρόσωπό 
της ὅλες oἱ προεικονίσεις, οἱ προτυπώσεις καί 
οἱ προφητεῖες.

Ἡ Θεοτόκος συνελήφθη ἀπό τή συζυγική 
συνάφεια τοῦ γάμου ’Ιωακείμ καί Ἄννης. 
Ἐπισφράγισαν ἔτσι μέ μιά πράξη ἁγνή, μιά ζωή 
σωφροσύνης. Ὁ ἱερός Δαμασκηνός ἀναφωνεῖ: 
«Ὦ! ζευγάρι λογικῶν τρυγόνων, Ἰωακείμ 
καί Ἄννα, πού ὑπήρξατε γεμᾶτοι σωφρο-
σύνη! Σεῖς, ἐπειδή τηρήσατε τό φυσικό 
νόμο τῆς σωφροσύνης, ἀξιωθήκατε νά 
πάρετε αὐτό πού εἶναι πάνω ἀπό τή φύση. 
Διότι φέρατε στόν κόσμο τή μητέρα τοῦ 
Θεοῦ. Ἐσεῖς, ἀφοῦ ζήσατε μέ εὐσέβεια καί 
ὁσιότητα μέσα στά ὅρια τῆς ἀνθρωπίνης 
φύσεως, γεννήσατε τήν ἀνώτερη ἀπό τούς 
ἀγγέλους κόρη, τήν Κυρία τῶν Ἀγγέλων. 
Κορίτσι ὡραιότατο καί γλυκύτατο κρίνο, 
πού ξεφύτρωσε ἀνάμεσα στ’ ἀγκάθια άπό 
τήν πιό εὐγενική καί βασιλική ρίζα τοῦ 
Δαβίδ» (PG 6, 660- 680).

Βεβαίως, ἡ πτώση τῶν Πρωτοπλάστων 
εἶχε σάν συνέπεια τή φθορά, τό θάνατο καί 
τήν ἀπομάκρυνση ἀπό τό Θεό καί τόν Παρά-
δεισο. Κανείς δέν εἶχε τή δύναμη, οὔτε ἀπό 
τούς ἀγγέλους, οὔτε ἀπό τούς ανθρώπους νά 
χαρίσει τήν εὐτυχία στόν πεπτωκότα ἄνθρωπο. 
«Πάντες ἐξέκλιναν ἅμα ἠχρειώθησαν» 
(Ρωμ. 3, 12).

Ἡ ἀγαθότητα ὅμως τοῦ Θεοῦ δέν ἄφησε 
τόν ἄνθρωπο ἕρμαιο τῆς ἁμαρτίας καί τοῦ 
διαβόλου. Ὁ ἱερός Αὐγουστίνος λέει: «Προτοῦ 
γεννηθεῖ ὡς ἄνθρωπος ἀπό τήν Παρθένο, 
ὁ Λόγος τήν εἶχε προορίσει ὡς Μητέρα 
του». Ἦταν «ἡ ἐξ ἁπασῶν ἐκλεγεῖσα γε-
νεῶν καί φυλῶν καί γλωσσῶν καί ἐθνῶν 
καί λαῶν... Ἡ πρό αἰώνων προορισθεῖσα 
τῷ Ποιητῇ καί Βασιλεῖ τῶν αἰώνων», ὅπως 
ἀναφέρει ὁ Ἅγιος Ἰωάννης ὁ Δαμασκηνός. 
Γι’ αὐτό καί τό γεγονός τῆς γεννήσεως τῆς 
Θεοτόκου φέρνει τή χαρά καί τήν ἀγαλλίαση 
σ’ ὅλο τό ἀνθρώπινο γένος. 

Μέ τόν ἐρχομό τῆς Παναγίας μας στόν 
κόσμο λυτρώθηκε ἡ οἰκουμένη ἀπό τήν τυ-
ραννία τῶν δαιμόνων, εἰσήχθη στή ζωή τῶν 
θνητῶν ἡ ἀθανασία, φυτεύθηκε στίς ψυχές 
τῶν ἀνθρώπων ἡ ἁγιασμένη ζωή, καί γενικά 
ἑνώθηκε ό οὐρανός μέ τή γῆ.

Οἱ Θεοπάτορες Ἰωακείμ καί Ἄννα εἶχαν κά-
νει τήν εὐχή, ὅτι, ἐάν ὁ Παντοδύναμος Θεός 
τούς ἀπήλλασσε ἀπό τό ὄνειδος τῆς ἀτεκνίας 
καί τούς ἔδινε παιδί, θά τό ἀφιέρωναν σ’ Αὐτόν. 
Ἔτσι ἀπό τή μικρή της ἡλικία ἡ Θεοτόκος «τῷ 
ἱερῷ ναῷ τοῦ Θεοῦ προσάγεται καί ἀνα-
τίθεται», λέει ὁ Ἅγιος Γρηγόριος ὁ Παλαμᾶς. 
Εἰσῆλθε στό ἁγιώτατο τμῆμα τοῦ ναοῦ, τά Ἅγια 
τῶν Ἁγίων, πού ἦταν ἄβατο γιά τόν ἴδιο τόν 
Ἀρχιερέα. Ώς «ἁγνή καί φίλαγνος» ἡ Παναγία 
μας μέσα στό ναό ἔδειξε βίο πανάμωμο, ζωή 
πάναγνη, ἄρνηση κάθε κακίας, ἄσκηση σέ 
ὅλες τίς ἀρετές. Ή ψυχή της ἦταν καθαρότερη 
ἀπό τό φῶς. Τό σῶμα της ἦταν πνευματικό, 
λαμπρότερο ἀπό τόν ἥλιο, καθαρότερο ἀπό τόν 
οὐρανό καί ἱερώτερο ἀπό τούς Χερουβικούς 

θρόνους.
Ὁ Ἅγιος Ἰωάννης ὁ Δαμασκηνός στρέφεται 

πρός τήν Παναγία μας καί λέει: «Ὁ πόθος σου 
στρεφόταν στό μόνο Ποθητό καί Ἀγαπη-
μένο, ἔχοντας μίσος στήν ἁμαρτία καί σ’ 
ἐκεῖνον πού γέννησε τήν ἁμαρτία. Ζοῦσες 
ζωή ἀνώτερη ἀπό τή φύση. Ἡ ὄρεξή σου 
ἦταν νά τρέφεσαι μέ τά θεϊκά λόγια. 
Κρατοῦσες κάθε λογισμό πού τρέφει καί 
ὠφελεῖ τήν ψυχή καί ἀπωθοῦσες καθετί 
πού ἦταν ἄχρηστο καί βλαβερό. Τά μάτια 
σου ἦταν γιά πάντα δοσμένα στό Θεό, 
γιά νά βλέπουν τό αἰώνιο καί ἀπλησία-
στο φῶς. Τ’ αὐτιά σου ἄκουγαν τό θεϊκό 
λόγο καί εὐφραίνονταν μέ τήν κιθάρα 
τοῦ Πνεύματος. Τά ρουθούνια σου ἦταν 
γοητευμένα μέ τήν εὐωδία τών ἀρωμάτων 
τοῦ Νυμφίου. Τά χείλη σου δοξολογοῦσαν 
τόν Κύριο καί ἔμεναν κολλημένα στά δικά 
Του χείλη. Ἡ γλώσσα καί ὁ οὐρανίσκος 
πού ἤξεραν νά διακρίνουν τά λόγια τοῦ 
Θεοῦ, γεύονταν τή θεία γλυκύτητα. Καρ-
διά καθαρή καί ἀμόλυντη πού ἔβλεπε καί 
ποθοῦσε τόν ἀμόλυντο Θεό. Σπλάχνα πού 
μέσα τους ἦρθε νά κατοικήσει ὁ ἀχώρητος 
καί στῆθος πού μέ τό γάλα του, τράφηκε 
ὁ Θεός, ὁ ’Ιησοῦς παιδί. Πύλη τοῦ Θεοῦ, 
παρθενική γιά πάντα. Χέρια πού κράτη-
σαν τό Θεό καί γόνατα πού ἔγιναν θρόνος 
ψηλότερος κι ἀπό τά Χερουβείμ. Πόδια 
πού ἔτρεχαν ἀκολουθώντας τό νόμο τοῦ 
Θεοῦ καί ἁγιάσθηκαν μέ τήν ἐφαρμογή 
τοῦ θελήματός Του» (PG6, 680-697).

Ὅπως λοιπόν, ἡ κιβωτός τοῦ Νῶε ἔσωσε 
τούς ἀνθρώπους ἀπό τό ναυάγιο καί ἡ ἴδια δέν 
ἔλαβε μέρος στίς συμφορές, ἔτσι καί ἡ Παναγία 
μας, χάρη στήν καθαρότητά της, ἔμεινε ἄθικτη 
καί ἀμόλυντη σάν νά μήν εἶχε ἀποτολμηθεῖ 
στή γῆ καμμία ἁμαρτία, σάν νά ἔμεναν ὅλοι 
άκόμη στήν ἑστία τοῦ Παραδείσου. Ναί. Ἐνῶ 
κυριάρχησε σέ ὁλόκληρη τήν οἰκουμένη ἡ 
ἁμαρτία καί γκρέμισε τά πάντα, νικήθηκε ἀπό 
ἕνα μόνο θεοφιλή λογισμό, ἀπό μιά ψυχή, ἀπό 
τήν Παναγία μας!

Μέ τό νά βρεθεῖ μέσα στόν οἶκο τοῦ Θεοῦ καί 
νά εὐδοκιμήσει ἀπό τό Ἅγιο Πνεῦμα, «ὡσάν 
ἐλαία κατάφορτος μέ καρπούς» (Ψαλμ. 51, 
10), ἔγινε δοχεῖο κάθε ἀρετῆς κρατώντας τό 
νοῦ της μακριά ἀπό κάθε βιοτική καί σαρκι-
κή ἐπιθυμία καί διατηρώντας τήν ψυχή της 
καθαρή μαζί μέ τό σῶμα, ἀφοῦ ἐπρόκειτο 
νά ὑποδεχθεῖ τόν Υἱό τοῦ Θεῦ μέσα στούς 
κόλπους της.

Ἔτσι λοιπόν, ἀπέκτησε ἁγιωσύνη καί ἀνε-
δείχθη ναός ἅγιος καί θαυμαστός, ἀντάξιος 
τοῦ Ὑψίστου Θεοῦ. Καί ἐπειδή παραφύλαγε ὁ 
διάβολος, ὁ ἐχθρός τῆς σωτηρίας, γιά νά μολύ-
νει ὅλες τίς γυναῖκες, γιά νά μή βρεθεῖ καμμία 
ἀπ’ αὐτές νά γεννήσει τό Χριστό, μνηστεύεται 
ἡ Παναγία μας τόν Ἰωσήφ γιά τήν προσωπική 
της ἀσφάλεια. Ὁ Ἅγιος Γρηγόριος ὁ Νύσσης 
παρατηρεῖ: «Ἡ μνηστεία ἦταν ἐνδεδειγμένη 
πρός φυλακήν τῆς παρθενίας αὐτῆς». Ὁ 
Ἅγιος Κύριλλος Ἀλεξανδρείας στήν ἐρώτη-
ση, γιατί ἔγινε ἡ μνηστεία τῆς Παναγίας μέ 
τόν ’Ιωσήφ, ἀπαντᾶ ἐπιγραμματικά: «Ἵνα ἐξ 
αὐτοῦ, γενεαλογηθῇ καί σχῇ (καί γιά νά 
ἔχει) κηδεμόνα ἐν ταῖς ἐπιβολαῖς».

Ὅταν ἦρθε τό πλήρωμα τοῦ χρόνου (Γαλ. 4, 
4), ἀπεστάλη ἄγγελος Κυρίου πρός τήν Πανα-
γία μας γιά νά εὐαγγελισθεῖ τή σύλληψη τοῦ 
Υἱοῦ τοῦ Θεοῦ. ’Έτσι, ἡ Θεοτόκος συνέλαβε 
τό Σωτήρα τοῦ κόσμου, «ὄχι ἀπό θέλημα 

σαρκός, οὔτε ἀπό θέλημα ἀνδρός» (Ἰωάν. 1, 
13), δηλαδή ἀπό ἕνωση καί σπορά, ἀλλά ἀπό 
τή συγκατάβαση τοῦ Πατρός καί τή συνέργεια 
τοῦ Ἁγίου Πνεύματος. Ὁ Ἅγιος Γρηγόριος 
ὁ Παλαμᾶς λέει ὅτι «ἡ Παναγία μας ἦταν 
πάναγνη, μέχρι τίς ἡμέρες πού γέννησε 
τό Χριστό καί κατά τή γέννησή Του, ἀλλά 
καί μετά άπό αὐτήν».

Ὑπῆρξε ὑπερτέρα, ὄχι μόνο ἀπό κάθε μό-
λυσμα σαρκός, ἀλλά ἀνωτέρα καί ἀπ’ αὐτούς 
τούς μολύνοντας διαλογισμούς. Ἔτσι ὁ Υἱός καί 
Λόγος τοῦ Θεοῦ προσέλαβε τήν ἀνθρώπινη 
φύση στήν πιό ἔξοχη μορφή της ἀπό τά πα-
νάγια καί ἀμόλυντα καί πανάμωμα αἵματα τῆς 
ἁγίας Παρθένου καί φόρεσε σάρκα ἔμψυχη καί 
ἔγινε τέλειος ἄνθρωπος, χωρίς τήν ἁμαρτία.

«Πῶς ἔσται μοι τοῦτο, ἐπεί ἄνδρα οὐ γινώ-
σκω;»

Ἡ ἁγνότητα τῆς Παναγίας μας φαίνεται καί 
ἀπό τό ἐρώτημα πού ἔθεσε πρός τόν Ἄγγελο, 
ὅταν τῆς ἔφερε τό μήνυμα ὅτι θά γεννήσει τό 
Σωτήρα Χριστό στόν κόσμο: «Εἶπε δέ Μαριάμ 
πρός τόν ἄγγελον. πῶς ἔσται μοι τοῦτο, 
ἐπεί ἄνδρα οὐ γινώσκω;» Καί εἶπε ἡ Μαριάμ 
πρός τόν ἄγγελο. Πῶς θά γίνει αὐτό, ἀφοῦ δέν 
ἔχω ἄνδρα; Ἐκπλήσσεται πράγματι ἡ Παναγία 
μας καί ρωτᾶ, ὅπως σημειώνει ὁ ἱερός Θεοφύ-
λακτος, «ὄχι σάν ἄπιστη Παρθένος. εἶπε τό 
πῶς θά γίνει αὐτό, σάν σοφή καί συνετή 
πού ζητᾶ νά μάθει τόν τρόπο τοῦ πράγ-
ματος, διότι τέτοιο πράγμα δέν ἔγινε ποτέ 
πρίν, οὔτε θά γίνει ποτέ μετά ἀπό αὐτό» 
(Θεοφυλάκτου Ἀρχιεπισκόπου Βουλγαρίας, 
ἑρμηνεία στά τέσσερα ἱερά Εὐαγγέλια, τ. 1ος, 
Ἀθήνα 1973).

Τό ἴδιο νόημα ἔχει καί τό Κάθισμα τῆς β΄ 
στιχολογίας τοῦ Ὄρθρου τῶν Χριστουγέννων: 
«Τί θαυμάζεις Μαριάμ; τί ἐκθαμβεῖσαι τῷ 
ἐν σοί; Ὅτι ἄχρονον Υἱόν, χρόνῳ ἐγέννη-
σα φησί, τοῦ τικτομένου τήν σύλληψιν 
μή διδαχθεῖσα. Ἄνανδρος εἰμί, καί πῶς 
τέξω Υἱόν; ἄσπορον γονήν τίς ἑώρακεν; 
ὅπου Θεός δέ βούλεται, νικᾶται φύσεως 
τάξις, ὡς γέγραπται. Χριστός ἐτέχθη, ἐκ 
τῆς Παρθένου, ἐν Βηθλεέμ τῆς Ἰουδαίας». 
Καί ἡ ἑρμηνεία: Γιατί ἐκπλήττεσαι με αὐτό πού 
συνέβη σέ σένα Μαριάμ; Διότι μέσα στό χρόνο 
γέννησα ἄχρονο Υἱό, χωρίς νά ἔχω διδαχθεῖ 
τή σύλληψη Αὐτοῦ πού γεννᾶται. Δέν ἔχω 
ἄνδρα καί πῶς θά γεννήσω Υἱό; Ποιός ἔχει δεῖ 
γέννηση χωρίς σπέρμα; Ἐκεῖ ὅμως πού θέλει 
ὁ Θεός νικιέται, καθώς ἔχει γραφεῖ, ἡ τάξη 
τῆς φύσεως. Ἀπό τήν Παρθένο γεννήθηκε ὁ 
Χριστός, στή Βηθλεέμ τῆς Ἰουδαίας. 

Ἡ Παναγία μας δέν ἐκφράζει ἀμφιβολία 
ὅπως ὁ Ζαχαρίας. Μέ συναίσθηση πλήρη τῆς 
ἁγνότητάς της, ζητᾶ ἁπλῶς νά μάθει τό πῶς θά 
γίνει δυνατόν νά πραγματοποιηθεῖ μιά τέτοια 
γέννηση. Τό ἐρώτημά της εἶναι ἡ λογική καί 
νόμιμη ἔκφραση ἐκπλήξεως πού προέρχεται 
ἀπό τήν ἄσπιλη συνείδηση. (Παναγιώτου Ν. 
Τρεμπέλα, Ὑπόμνημα εἰς τό κατά Λουκᾶν 
Εὐαγγέλιον, Ἀθήνα 1952).

Διευκρινίζοντας τό ερώτημα τῆς Παναγίας 
λέει καί ὁ ἅγιος Νικόλαος Καβάσιλας: «Πῶς 
θά γίνει αὐτό, ἐρωτᾶ ἡ Παναγία. Ὄχι 
γιατί ἔχω ἤδη ἀνάγκη ἀπό περισσότερη 
καθαρότητα καί μεγαλύτερη ἁγιότητα, 
ἀλλά γιατί εἶναι νόμος τῆς φύσεως νά 
μήν μποροῦν νά κυοφορήσουν ὅσοι, ὅπως 
ἐγώ, ἔχουν διαλέξει τή ζωή τῆς παρθενίας. 
Πῶς θά γίνει αὐτό, ἐρωτᾶ, ἀφοῦ δέν ἔχω 
σχέση μέ ἄνδρα. Ἐγώ βέβαια, συνεχίζει, 

εἶμαι ἕτοιμη γιά τήν ὑποδοχή τοῦ Θεοῦ. 
Ἔχω ἀρκετά προετοιμασθεῖ. Πές ὅμως ἐσύ, 
ἐάν ἡ φύση θά συμμορφωθεῖ καί μέ ποιό 
τρόπο» (Ἁγίου Νικολάου Καβάσιλα «εἰς τόν 
Εὐαγγελισμό τῆς Ὑπεραγίας καί Δεσποίνης 
ἡμῶν Θεοτόκου καί Ἀειπαρθένου Μαρίας», 
4-5 στό βιβλίο «ἡ Θεομήτωρ» Ἀθήνα 1968). 

Θαυμαστή, ὅμως, ἦταν καί ἡ κοίμηση τῆς 
Παναγίας. Ἄν καί χωρίσθηκε σύμφωνα μέ τή 
φυσική τάξη ἡ πανίερη καί μακάρια ψυχή 
της ἀπό τό ἄσπιλο καί πανόλβιο σῶμα της 
καί παραδόθηκε στόν τάφο, δέν ἔμεινε στό 
χῶρο τοῦ θανάτου, οὔτε τό ἀφάνισε ἡ φθορά. 
Ὁ ἱερός Δαμασκηνός λέει γιά τήν κοίμηση τῆς 
Παναγίας μας: «Ἔπρεπε αὐτή πού φύλαξε 
τήν παρθενία καί ἔμεινε ἀκόμη καί κατά 
τή γέννα ἀπείρακτη, νά φυλαχθεῖ ἀδιά-
φθορο τό σῶμα της καί μετά τό θάνατο».

Ἡ Παναγία μας, ἀγαπητοί ἀναγνῶστες, 
ἀποτελεῖ τήν ἀπαρχή τῆς παρθενίας. Γίνεται 
ὁ προπομπός ὅλων ἐκείνων πού μέσα στούς 
αἰῶνες ἀγάπησαν τήν ἁγνότητα. Ὅλοι οἱ Ἅγιοι 
τῆς Ἐκκλησίας μας, αὐτήν εἶχαν σάν πρότυπο 
στή ζωή τους. Μέ ἱερό δέος κατέφευγαν τήν 
ὥρα τοῦ πνευματικοῦ πολέμου καί ἔλεγαν: 
«Τῶν πειρασμῶν σύ, τάς προσβολάς ἐκδι-
ώκεις καί παθῶν τάς ἐφόδους, Παρθένε...» 
καί «Τεῖχος εἶ τῶν παρθένων, Θεοτόκε 
Παρθένε, καί πάντων τῶν εἰς σέ προστρε-
χόντων...».

Τή χάρη τῆς Παναγίας αἰσθάνονταν οἱ μάρ-
τυρες στήν ἀγωνιστική τους πορεία, στήν ὁμο-
λογία τῆς πίστεως καί τήν ὥρα τοῦ μαρτυρίου. 
Μέ τή βοήθεια τῆς Παναγίας μας, ἔφθασαν 
ἀκόμη οἱ Ἅγιοι, νά προτιμήσουν τό θάνατο, 
καί ὄχι τούς ρύπους πού προκαλεῖ ἡ ἁμαρτία.

Δικαίως, λοιπόν, ἡ Παναγία μας ἀποτελεῖ 
ἐνσάρκωση τοῦ ἰδανικοῦ τῆς παρθενίας καί 
γι’ αὐτό στήν ἀκολουθία τοῦ Ἀποδείπνου 
ἀναφωνοῦμε πρός Αὐτήν: «Ἄσπιλε, ἀμό-
λυντε, ἄφθορε, ἄχραντε, ἁγνή παρθένε, 
θεόνυμφε Δέσποινα...». Καί μέ τό θαυμά-
σιο ὕμνο ψάλλουμε: «Τί σέ καλέσωμεν, ὦ 
Κεχαριτωμένη; Οὐρανόν. ὅτι ἀνέτειλας 
τόν Ἥλιον τῆς δικαιοσύνης. Παράδεισον. 
ὅτι ἐβλάστησας τό ἄνθος τῆς ἀφθαρσίας. 
Παρθένον. ὅτι ἔμεινας ἄφθορος. Ἁγνήν 
Μητέρα. ὅτι ἔσχες σαῖς ἁγίαις ἀγκάλαις 
Υἱόν, τόν πάντων Θεόν. Αὐτόν ἱκέτευε, 
σωθῆναι τάς ψυχάς ἡμῶν». Δηλαδή: Πῶς 
νά σέ καλέσουμε, Κεχαριτωμένη; (Θά σέ καλέ-
σουμε) Οὐρανόν, διότι ἀνέτειλες τόν Ἥλιον τῆς 
δικαιοσύνης. Παράδεισον, διότι ἐβλάστησες τό 
ἄνθος τῆς ἀφθαρσίας. Παρθένον, διότι, ἄν καί 
γέννησες, δέν ἔχασες τήν παρθενία σου. Μη-
τέρα ἁγνή, διότι στήν ἀγκαλιά σου κράτησες 
Υἱόν, τῶν ὅλων Θεό. Αὐτόν ἱκέτευε νά σώσει 
τίς ψυχές μας.

Ἠχηρό ράπισμα…
Ὁ ἅγιος Ἰωάννης ὁ Δαμασκηνός στήν ὁμιλία 

του «εἰς τό Γενέσιον τῆς Θεοτόκου» δίνει ἠχη-
ρό ράπισμα πρός ὅλους ἐκείνους πού μαζί μέ 
τό Νεστόριο ἀμφισβήτησαν ὅτι ἡ Παναγία μας 
εἶναι ἡ Θεοτόκος: «Νεστόριοι, γνωρίστε τα 
αὐτά καί νικηθέντες, ἐπειδή ὁ Θεός εἶναι 
μαζί μας, δέ θά εἶναι ἄνθρωπος ἤ πρε-
σβευτής, ἀλλά ὁ ἴδιος ὁ Κύριος θά ἔρθει 
καί θά μᾶς σώσει». «Ἄς εἶναι εὐλογημένος 
αὐτός πού ἔρχεται στό ὄνομα τοῦ Κυρίου» 
(Ἡσαΐας 43, 9). «Εἶναι ὁ Θεός ὁ Κύριος πού 
φανερώθηκε σέ μᾶς» (Ψαλμ. 117, 26). «Ἄς 
ντραπεῖ ὁ Νεστόριος καί ἄς βάλει τό χέρι 
του στό στόμα του. Θεός εἶναι τό παιδί καί 

Η ΠΑΝΑΓΙΑ  
 «Πως έσται μοι τούτο, 

επεί άνδρα ου γινώσκω;»συνέχεια από τη σελ. 1

συνεχίζεται στη σελ. 13



 ΑΓΩΝΑΣ 13ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 2023 ΘΕΟΦΑΝΕΙΑ και η ανθρώπινη αφάνεια
 “Τί σοί ἐστι, θάλασσα, ὅτι ἔφυγες; καί σύ, Ἰορδάνη, ὅτι ἐστράφης εἰς τά ὀπίσω;”   Ψαλ. 113,5

Αν θα επιχειρούσαμε μία ταχύβουλη, αλλά συνάμα και 
εμπερίεκτη ιχνογράφηση της πολυσήμαντης εορτής των Θε-
οφανείων, θα καταλήγαμε στο πόρισμα, ότι πρόκειται για τη 
θεϊκή παρέμβαση, μέσω της οποίας, επετεύχθη η αλλαγή των 
εκβολών του ανθρώπινου Ιορδάνη από τη “νεκρά θάλασσα”,  
προς την αφθαρσία.

Όμως για να καταστούμε πιο ευκρινείς, ας δανεισθούμε 
τις σκέψεις του ιερού Χρυσοστόμου πάνω στο θέμα, το οποίο 
εξετάζουμε. Γράφει ο ιερός πατήρ: Ο Ιορδάνης αναβλύζει από 
δύο πηγές, από τις οποίες η μεν μία λέγεται Ιόρ, η δε άλλη Δάν. 
Καθώς ρέουν αυτές οι πηγές, κάποια στιγμή ενώνονται και 
δημιουργείται ο Ιορδάνης ποταμός, ο οποίος χύνεται μέσα στη 
Νεκρά θάλασσα. Ο ποταμός αυτός είναι τύπος του ανθρωπίνου 
γένους. Οι δύο πηγές του εικονίζουν τον Αδάμ και την Εύα, τους 
δύο προπάτορες, από τους οποίους ανέβλυσε και γεννήθηκε σαν 
άλλος Ιορδάνης, όλο το ανθρώπινο γένος. Αυτό το γένος προς 
τα πού πήγαινε; Στη νέκρωση και στο θάνατο, όπως και ο Ιορ-
δάνης χύνεται στη νεκρά θάλασσα. Σπλαχνίσθηκε όμως ο Υιός 
του Θεού την αθλιότητα του ανθρωπίνου γένους και κατήλθε 
στη γη γενόμενος άνθρωπος και αφού έπαθε και πέθανε, με το 
θάνατό του κατήργησε το θάνατο. Κάπως έτσι όμως χάρισε σ’ 
όλους τους ανθρώπους τη ζωή, στρέφοντάς τους προς τα πίσω 
και τους έκανε να μη τρέχουν στη νέκρωση και το θάνατο, αλλά 
στη ζωή και στην αιωνιότητα”.  

Αυτό ακριβώς ενήργησε ο Χριστός με το βάπτισμά του στον 
Ιορδάνη. Τον ανάγκασε να στραφεί προς τα πίσω. Γιατί; Είδε 
ο ποταμός τον δημιουργό του και το δημιουργό των πάντων 
“με μορφή δούλου” (Φιλ. 2,7) και μη γνωρίζοντας το μυστικό 
σχέδιο της σωτηρίας, έφυγε από τρόμο. “Το ΄βαλε στα πόδια”. 
Όμως ο Χριστός πέρασε το σοβαρό μήνυμα που μεταφέρει ο 
Παύλος,  “Όσοι βαπτισθήκαμε στον Χριστό, βαπτισθήκαμε 
στο θάνατό του” (Ρωμ. 6,3).  

Γιατί βάπτισμα ισοδυναμεί με την πρώτη μύηση, την πρώτη 
δοκιμασία. Αν δε διεισδύσουμε βαθύτερα, χειριζόμενοι και την 
στρατιωτική ορολογία, το βάπτισμα κατ’ ουσίαν είναι ένα “βάπτι-
σμα πυρός”. Γιατί μέσω αυτού ερχόμαστε στην πρώτη επαφή με 
τον εχθρό Διάβολο,  με το πυρ της μάχης. Μιας μάχης αιματηρής, 
“μέχρις ἐσχάτων”, καθότι έχουμε καταστεί σύμμαχοι του Θεού, 
αποτασσόμενοι τον έτερο. Μιας μάχης όμως, όπως διευκρινίζει 
ο Παύλος (Εφεσ.6,11), που δεν έχει να κάνει με σάρκα και αίμα, 
αλλά με τις αρχές, τις εξουσίες, τους κοσμοκράτορες του σκοτει-
νού τούτου κόσμου και με τα πονηρά πνεύματα στους ουρανούς.

Κάποια στιγμή λοιπόν έρχεται ο Χριστός στον Ιορδάνη, για 

να βαπτισθεί. Πότε; Ο Ματθαίος λέγει “τότε” (3,13),  δηλαδή 
όταν ο Πρόδρομος κήρυττε και βάπτιζε. Ο Μάρκος αναφέρει 
“ἐν ἐκεῖναις ταῖς ἡμέραις” (1,9), δηλαδή όταν ήλθε το πλήρωμα 
του χρόνου, ο προκαθορισμένος χρόνος από το Θεό Πατέρα. Στο 
Λουκά όμως ο χρονικός προσδιορισμός της προσέγγισης του 
Χριστού, δηλώνεται με έναν άλλο τρόπο. “ἐν τῶ βαπτισθῆναι 
ἅπαντα τόν λαόν καί Ἰησοῦ βαπτισθέντος” (3,21). Δηλαδή, 
περίμενε ο Χριστός να βαπτισθούν πρώτα όλοι οι άλλοι και 
τελευταίος απ’ όλους βαπτίζεται και αυτός. Με αυτό τον τρόπο 
ταπεινώνει τον εαυτό του και αποφεύγει κάθε διαφήμιση γι’ 
αυτόν. Με αυτόν τον τρόπο εμφανίζεται μπροστά στον Ιωάννη 
σαν ένας από τους τελευταίους και σαν ο τελευταίος από τους 
τελευταίους. Αν ειδικά λάβει κανείς υπ’ όψιν του, ότι από τον 
Ιωάννη βαπτίζονταν αμαρτωλοί, θαυμάζει κανείς που ο Χριστός 
πηγαίνει μαζί με αυτούς. Ο αναμάρτητος, αδελφωμένος με τους 
αμαρτωλούς ανθρώπους.

Αλλά και κάτι άλλο, πολύ σημαντικό, καταγράφει ο Λουκάς. 
Καθώς βαπτιζόταν ο Χριστός, “προσευχόταν”! Προσευχή! Μέσο 
σύνδεσης με την πηγή,  τον Πατέρα! Τι πετυχαίνει δε με την προ-
σευχή; “καί ἰδού ἀνεώχθησαν αὐτῶ οἱ οὐρανοί” (Ματ. 3,16). 
Ανοίγουν οι ουρανοί και αναγκάζεται ο Θεός να αποκαλυφθεί. 
Την ημέρα της βάπτισης του Χριστού στον Ιορδάνη, γίνονται 
και τα αποκαλυπτήριά του. Ο μέχρι τότε υιός του τέκτονος (Ματ. 
13,55), αποδεικνύεται ότι είναι ο αγαπητός υιός του Θεού.

Κι όμως ο Ιωάννης προειδοποιούσε με τον τρόπο του, από 
νωρίτερα. Έλεγε σε αυτούς που πλησίαζαν κοντά του και ειδικά 
στην “Γενιά ἀπό ὀχιές” (Ματ. 3,7). Τι με κοιτάζετε εξεταστικά;  
“Ἐγώ δέν εἶμαι ὁ Χριστός” (Ιω. 1,20). Είμαι υπηρέτης και όχι 
Θεός. Εγώ είμαι τιποτένιος και ελάχιστος “ὅμως μέ ἀκολουθεῖ 
κάποιος πού εἶναι προηγούμενος” (Ιω. 1,30) Είναι ο Υιός 
του Θεού...

Οπότε κάποια στιγμή έρχεται ο Χριστός, φτωχός και απέριττος 
για να βαπτισθεί και ο Ιωάννης φωνάζει,  “μέσος δέ ὑμῶν 
ἕστηκεν ὅν ὑμεῖς οὐκ οἴδατε” (Ιωα. 1,26). Μεταξύ σας στέκεται 
ένας που σεις δεν τον γνωρίζετε.

Αλλά εκείνη την ημέρα έγινε τελικά γνωστός ο Χριστός σ’ 
όλους. Την ώρα που βαπτίσθηκε και όχι όταν γεννήθηκε. Όταν 
γεννήθηκε, μόνο οι Μάγοι και οι Ποιμένες τον ανεγνώρισαν. 
Ήλθε λοιπόν εκείνη την ημέρα ο Χριστός και βαπτιζόμενος, αγί-
ασε και όλα τα ύδατα και όλη την κτίση. Προπάντων ανάγκασε 
τους ουρανούς να ξεσφραγίσουν, που στέκονταν κλειστοί λόγω 
της παρακοής των πρωτοπλάστων και έτσι άνοιξε και ο δρόμος 
προς την ουράνια χώρα.

Ίσως τώρα μπορούμε να αντιληφθούμε επακριβώς, το λόγο 
της απαγόρευσης από πλευράς πολιτείας, της επιτέλεσης του 
μυστηρίου του Αγιασμού των υδάτων τα παρελθόντα έτη “λόγω 
κορωνοϊού”... Αποσκοπούσε να παραμείνει ο λαός πνευματικά 
απροστάτευτος και ο Χριστός να οδεύσει εκ νέου εις νέα φυγή, 
για να προχωρήσει ανενόχλητο το πρωτοφανές ξεθεμελίωμα της 
Ορθόδοξης Εκκλησίας, αλλά και της Ορθόδοξης Ελλάδος. Ειδικά 
ενθυμούμαι τη χρονιά που “επέτρεψαν” τελικά να εορτασθούν 
τα Φώτα, ύστερα από την καθολική απαγόρευση της πρότερης,  
μόλις τελείωσε η θ. Λειτουργία και άρχισε ο αγιασμός των υδά-
των, εκεί που εκκλησιάζομαι, “μπούκαραν” επιθετικά και ανά-
γωγα μέσα στο ναό οι μισθοφόροι του καίσαρα και ανάγκασαν 
το γηραιό ιερέα να διακόψει τις ευχές “ἆρον -ἆρον”, λήγοντας 
ο αγιασμός χωρίς, “Δι’ εὐχῶν...” Αυτές τις εντολές είχαν τα πει-
θήνια όργανα των κοσμοκρατόρων και τις εφήρμοσαν χωρίς 
την τροχοπέδη υποτυπώδους ίχνους πνευματικής ευαισθησίας.

Αλλά, επειδή τα Θεοφάνεια αγιάζεται η φύση και εκδιώκονται 
οι δαίμονες απ’ αυτήν, τρομοκρατημένοι οι πρότεροι ανάγκασαν 
τους επί γης λακέδες τους, να ανακόψουν τον εν λόγω αγιασμό, 
για να μη ξαναβρεθούν στον γκρεμό μαζί με τους χοίρους των Γα-
δαρηνών. Αυτό επέταξαν και αυτό έγινε κατ’ εντολή των ετέρων, 
των κοσμοκρατόρων του σκοτεινού κόσμου, οι οποίοι φλέγονται 
από το πάθος να απομείνει ο Χριστός μόνος, χωρίς οπαδούς και 
συμμάχους, ώστε να κυβερνήσει ανενόχλητος ο Αντίχριστος. 
Ποθούν οι ίδιοι, η κοινωνία να παραμείνει συγκύπτουσα, μη 
δυναμένη ανακύψαι εις το παντελές. Μη δυναμένη να αντι-
κρύσει τους ουρανούς και δη ανεωγμένους. Και αυτό έγινε!  
Άδειοι οι ναοί, γεμάτα όμως τα νοσοκομεία και λοιπά ψυχιατρεία 
της επίσης άρρωστης πολιτείας. Ο φόβος, η ανασφάλεια και ο 
πανικός, κουμαντάρουν τα πάντα. Όμως, όταν υπάρχει φόβος, 
βουλιάζουμε, και αν δεν έχουμε, όπως ο Πέτρος, το θάρρος να 
φωνάξουμε “Κύριε σώσε με” (Ματ. 14,30),  τότε πνιγόμαστε...

Αυτό συμβαίνει στα χρόνια μας και από συγκύπτοντες, πέσαμε 
τελικά μπρούμυτα μέσα στη λάσπη της αμαρτίας. Μέσα στην 
πνευματική ανυπαρξία και την ψυχική αφάνεια. Μάταια ο 
Θεός φωνάζει: “Ἀδάμ ποῦ εἶ;” Εκείνος ο Αδάμ τότε, τουλάχιστον, 
φοβήθηκε και εκρύβη. Ο σύγχρονος, αναίσθητος πλέον, κείτεται 
καταχωνιασμένος στα κατώτατα της ανομίας και της ηθικής 
παραλυσίας, μη δυνάμενος να στραφεί εις τα οπίσω.

Ίσως αν σεισθεί εκ νέου “το όρος Σινά”, να διεγερθεί του ύπνου 
η ναρκωμένη κοινωνία και να αντικρύσει τα Θεοφάνεια από 
άλλη πλευρά. Αυτή όμως θα εμπεριέχει πόνο...         

Αρίσταρχος

συνέχεια από τη σελ. 1

πῶς δέν εἶναι Θεοτόκος αὐτή πού γεννᾶ; 
Ἄν κάποιος δέν παραδέχεται τήν ἁγία 
Παρθένο ὡς τήν Θεοτόκο, εἶναι δίχως τή 
Θεότητα. Δέν εἶναι δικός μου ὁ λόγος, ἄν 
καί τόν εἶπα ἐγώ, εἶναι θεολογικότατη 
κληρονομία πού τήν δέχθηκα ἀπό τόν 
Θεολόγο Πατέρα μας Γρηγόριο» (ΕΠΕ τ. 
9ος, Θεσσαλονίνη 1991). Καί συνεχίζει ὁ ἴδιος: 
«Ἄς χορεύει ἡ παρθενία, γιατί ὅπως λέγει ὁ 
Ἡσαΐας (7,14) «γεννήθηκε ἡ Παρθένος πού 
θά συλλάβει καί θά γεννήσει υἱόν καί 
θά τόν ὀνομάσουν Ἐμμανουήλ, δηλαδή 
ὁ Θεός εἶναι μαζί μας» (ΕΠΕ 9, σελ. 189, 
Θεσσαλονίκη 1991).

Ἡ Παναγία μας δίνει ἠχηρό ράπισμα στούς 
Προτεστάντες, οἱ ὁποῖοι ἀπό αἰῶνες ἔχουν 
ἀρνηθεῖ τήν Ὑπεραγία καί Ἀειπάρθενο Θεοτό-
κο. Ὁ δέ Παπισμός καινοτομεῖ καί δημιουργεῖ 
μιά ἀνεξάρτητη καί αὐτόνομη «Μαριολογία» 
στηριζομένη πάνω σέ «νέα δόγματα», τά ὁποῖα 
παρήγαγε καί συνεχῶς παράγει «ὁ ἀλάθητος» 
Πάπας στή Ρώμη, καθότι ἡ «Μαριολογία» 
παραμορφώνει τό ἀληθινό πρόσωπο τῆς 

Παναγίας Θεοτόκου. Εἶναι δέ δεδομένο ὅτι 
καί οἱ πρῶτοι καί οἱ δεύτεροι ἔχουν ἀποκοπεῖ 
ἀπό τήν ἀληθινή καθολική Ὀρθόδοξη πίστη 
καί παράδοση τῆς Μίας, Ἁγίας, Καθολικῆς 
καί Ἀποστολικῆς τοῦ Χριστοῦ Ἐκκλησίας, 
στήν ὁποία ἡ Παναγία, Μήτηρ τοῦ Χριστοῦ, ἡ 
Θεοτόκος εἶναι «τό σκῆπτρον τῆς Ὀρθοδοξί-
ας» (Κυρίλλου Ἀλεξανδρείας, Ὁμιλία στήν Γ΄ 
Οἰκουμενική Σύνοδο Manse 4, 1253). 

Ὁ πατήρ Ἀλέξανδρος Σμέμαν λέει τά ἑξῆς: 
«Γνωρίζω πολύ καλά πώς εἶναι δύσκολο 
νά δοῦμε τή σύνδεση ἀνάμεσα στά «σύγ-
χρονα προβλήματα» καί στήν Παναγία, 
ἐπειδή ἡ Παναγία στήν καθολική Δύση 
ἔχει γίνει ἀντικείμενο μιᾶς σχεδόν ξεχω-
ριστῆς λατρείας. Στήν Ἀνατολή, ἀπό τήν 
ἄλλη πλευρά, θεωρεῖται «δεδομένη» καί 
δέν προκαλεῖ κανέναν προβληματισμό 
καί σκέψη. Δέν ὑπάρχει «Μαριολογία» 
στήν Ὀρθόδοξη Ἐκκλησία, ἄν αὐτός ὁ 
ὅρος ὑποτίθεται πώς σημαίνει ἰδιαίτερο 
θεολογικό κλάδο, ἕνα ξεχωριστό διανο-
ητικό σύνολο προβλημάτων. Ἡ εὐλάβεια 

πρός τήν Παναγία διαποτίζει κυριολε-
κτικά ὁλόκληρη τή ζωή τῆς Ἐκκλησίας. 
Ἀποτελεῖ μιά «διάσταση τοῦ δόγματος 
τῆς εὐσέβειας, τῆς Χριστολογίας καθώς 
καί τῆς Ἐκκλησιολογίας» («Ἡ Παναγία», 
Ἐκδόσεις Ἀκρίτας,  Ἀθήνα 2003).

Δίνει ἠχηρό ράπισμα στούς Μάρτυρες τοῦ 
Ἰεχωβά, οἱ ὁποῖοι ἰσχυρίζονται ὅτι «ἡ Μαρία 
δέν ἠμποροῦσε νά εἶναι «μήτηρ τοῦ Θεοῦ», 
ἀφοῦ ὁ Θεός εἶναι Χωρίς Ἀρχή» («Πάντα 
δοκιμάζετε» σ.242, 243 Χ).

Δίνει ἠχηρό ράπισμα ἡ Γ΄ Οἰκουμενική 
Σύνοδος ἡ ὁποία καθόρισε: «…Ὁμολογοῦμεν 
τήν ἁγίαν Παρθένον Θεοτόκον διά τό 
τόν Θεόν Λόγον σαρκωθῆναι καί ἐναν-
θρωπῆσαι καί ἐξ αὐτῆς τῆς συλλήψεως 
ἑνῶσαι ἑαυτῷ τόν ἐξ αὐτῆς ληφθέντα 
ναόν» (Ἰωάννου Καρμίρη «Τά δογματικά», τ. 
1ος σ. 155).

Δίνει ἠχηρό ράπισμα σέ ὅσους κληρικούς 
ἀμνηστεύουν τό θανάσιμο ἁμάρτημα τῶν 
προγαμιαίων σχέσων καί τῆς ὁμοφυλοφιλίας, 
ὁδηγώντας τούς νέους καί τίς νέες εἰς «ἕτερον 

εὐαγγέλιον» (Γαλ. 1, 6). Ἀλήθεια, πῶς θὰ δεχτεῖ 
ὁ οἰκουμενικὸς πατριάρχης κ. Βαρθολομαῖος 
τὸ δεδηλωμένο ὁμοφυλόφιλο ἀρχηγὸ τῆς 
ἀξιωματικῆς ἀντιπολιτεύσεως κ. Στέφανο 
Κασσελάκη καὶ θὰ ψάλλει τὸ ἀπολυτίκιον τῶν 
Θεοφανείων «Ἐν Ἰορδὰνῃ βαπτιζομένου 
σου Κύριε...» ἐνώπιον ἑνὸς δημοσίου σημαί-
νοντος προσώπου ποὺ προωθεῖ συνειδητὰ μὲ 
τὰ λόγια καὶ τὸ παράδειγμά του τὴ βδελυκτὴ 
καὶ θεομίσητη ὁμοφυλοφιλία; Τί ἐντύπωση 
ἄραγε θὰ δώσει σὲ ὅσους θὰ τοὺς δοῦν ἰδίοις 
ὄμμασι ἢ ἀπὸ τηλοψίας; Ὅτι ἡ ὁμοφυλοφιλία 
εἶναι πλέον ἀποδεκτὴ ἀπὸ τὴν Ἐκκλησία καὶ 
συνακολούθως ἀπὸ τὸ Θεό; Πῶς θὰ ὑμνήσει 
ὁ Πατριάρχης Κωνσταντινουπόλεως κ. Βαρ-
θολομαῖος τὸν Τριαδικὸ Θεὸ ἐνώπιον ἑνὸς 
ἀνθρώπου ποὺ μὲ τὶς δημόσιες ἐνέργειες καὶ 
προθέσεις του περιφρονεῖ καὶ ἀντιμάχεται 
τὴ διδασκαλία τοῦ ἐν Ἰορδάνῃ βαπτισθέντος 
Κυρίου Ἰησοῦ Χριστοῦ; Ὦ τῆς ὑποκρισίας καὶ 
τῆς ἀνευλαβοὺς εὐλαβείας!

Δίνει ἠχηρό ράπισμα καί σέ ὅσους θεωροῦν 
ὅτι ἡ ὁμοφυλοφιλία εἶναι μιά «φυσική ἕλξη», 

Η ΠΑΝΑΓΙΑ  
 «Πως έσται μοι τούτο, 
επεί άνδρα ου γινώσκω;»

συνέχεια 
από τη σελ. 12

συνεχίζεται στη σελ. 15
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Γ. Το Βασιλικό Αξίωμα του Χριστού
Το πρόσωπο του Ιησού Χριστού
Ανάλυσή του: Δύο Φύσεις, (Θεία και αν-

θρώπινη), ένα Πρόσωπο
Στη Θεολογία της Εκκλησίας περί του 

Προσώπου του Χριστού έχουμε δύο Χριστο-
λογικές τάσεις με τονισμό εκατέρας (= κάθε 
μίας) ενός στοιχείου του Κυρίου, είτε του 
Θείου Λόγου, είτε της ανθρωπότητας Αυτού:

1. Αλεξανδρινή Θεολογία: (Λόγος, Σάρξ, 
Χριστολογία): Η Αλεξανδρινή Θεολογία 
έδινε βάρος στο θείο Λόγο και έτεινε (= 
έκλινε) ελαφρώς στο να υποτιμήσει την 
ανθρωπότητα του Χριστού, τη ψυχή, τη ζωή 
Του. Αρχίζει από τον αιρεσιάρχη Άρειο και 
καταλήγει στον αιρετικό Απολλινάριο. Από 
τη Θεολογία αυτή προήλθε ο Μονοφυσιτι-
σμός (= παραδοχή μόνον της μίας φύσεως 
του Χριστού), αίρεση την οποίαν υποστήριζε 
ο Ευτυχής.

2. Αντιοχειανή Σχολή: (Λόγος, Άνθρω-

πος, Χριστολογία): Η Θεολογία της Αντιο-
χειανής Σχολής υπερτιμούσε ελαφρώς την 
ανθρωπότητα του Χριστού και έτσι έτεινε 
να διχάσει το Χριστό, ήτοι ότι άλλος είναι ο 
Υιός Χριστός και άλλος ο άνθρωπος Ιησούς 
Χριστός, δηλαδή δύο Υιοί. Από τη Θεολογία 
αυτή προήλθε η αίρεση του Νεστορίου (= 
Νεστοριανισμός = δύο Φύσεις δύο Πρόσω-
πα). Η Σύνοδος της Χαλκηδόνας (451 μ.Χ.) 
έθεσε τέρμα στις ακραίες αυτές θέσεις και 
των δύο αυτών Σχολών.

Κατά την Δ΄ Οικουμενική Σύνοδο (451 
π.Χ.) ο Αυτός Λόγος είναι τέλειος Θεός και 
τέλειος άνθρωπος. Το τέλειον της ανθρώπι-
νης φύσης το κατοχύρωσε η ΣΤ΄ Οικουμε-
νική Σ’ύνοδος και καταδίκασε την τάση ότι 
ο Χριστός είχε μόνον μερικές ψυχικές δυ-
νάμεις, ήτοι «του θέλειν και του ενεργείν». 
Η Σύνοδος απέδωκε στον Κύριον τελείαν 
ανθρώπινη ψυχική ζωή, και όχι ζωική ψυχή 
όπως ήθελε η αίρεση του Μονοθελητισμού 

του πρεσβύτερου 
Ευστάθιου Κολλά Ορδόδοξος Θεολόγος, 

εκκλ/κος συνήγορος, επίτιμος πρόεδρος εφημ. κληρου Ελλάδος
Α’ ΘΕΟΛΟΓΙΑ (ΣΥΝΕΧΕΙΑ ΑΠΟ ΤΟ ΠΡΟΠΡΟΗΓΟΥΜΕΝΟ)

και Μονοενεργητισμού. Κατά τον όρο της 
ΣΤ΄ Οικουμενικής Συνόδου ο Χριστός 
έχει δύο θελήσεις, δύο φυσικές ενέργειες 
και δύο θελήματα, αδιαίρετα, άτρεπτα, 
ασύγχυτα και αχώριστα. Ο Θεός Λόγος 
είναι κυβερνήτης του όλου Χριστού, ενώ 
η ψυχή είναι ο κυβερνήτης του σώματος 
του Χριστού.

Ο Χριστός είναι τέλειος Άνθρωπος 
Ποιοτικά. Ο Χριστός όχι΄, διότι έχει ό,τι και 
εμείς, αλλά διότι έζησε ως τέλειος άνθρω-
πος, εξεπλήρωσε τελείως τον προορισμό 
Του ως άνθρωπος σύμφωνα με το θέμα του 
Θεού. Στο Πρόσωπο του Χριστού έχουμε: 
α) Απόλυτη κοινωνία Θεού και ανθρώπου 
στην Αγία Τριάδα. Έχουμε κοινωνία της 
Θεότητας «εν εαυτή». Στο Χριστό έχουμε 
απόλυτη κοινωνία του Θεού με τον κόσμο 
μόνον στο Πρόσωπο του Χριστού. Όλος ο 
Θεός είναι παρών προ του ανθρώπου, προ 
του Θεού. Αλήθεια είναι το α-λανθάνειν (= 

το μη λανθανόμενο, το Φως). Στο Πρόσωπο 
του Χριστού όλος ο Θεός είναι παρών για 
τον άνθρωπο και όλος ο άνθρωπος είναι 
παρών για το Θεό. Ο Θεός κενούται (= 
ταπεινώνεται) στον άνθρωπο, και ο άν-
θρωπος θυσιάζεται στο θέλημα του Θεού 
«εν Χριστώ».

Εμείς αν και είμαστε τέλειοι στα συστα-
τικά, δεν είμαστε τέλειοι ως πρόσωπα, διότι 
ζούμε μέσα στην αμαρτία παρά φύση. Η 
στροφή του προορισμού μας είναι κάτω, 
ενώ πρέπει να είναι άνω. Ο Θεός έρχεται 
προς εμάς «εν Αγίω Πνεύματι» και εμείς 
Τον αποστρεφόμαστε. Ο Χριστός όμως 
εδέχτηκε το Θεό, εθυσίασε την ύπαρξή 
Του γι’ Αυτόν. Όλη η ανθρώπινη φύση του 
Χριστού έχει ταυτιστεί προς τη Θεία φύση. 
Κάθε ενέργεια του Κυρίου ήταν Θεϊκή. Το 
Πρόσωπο του ανθρώπου στο Χριστό είχε 
γίνει Θείο.

(συνεχίζεται)

+ π. Αθ. Μυτιληναίος

Ομιλίες στο βιβλίο της Αποκάλυψης του Αγ. Ιωάννου του Θεολόγου από το μακαριστό γέροντα π. Αθανάσιο Μυτιληναίο.
Ερμηνεία εις την Αποκάλυψη, 6η συνέχεια από την 26η Ομιλία 5/6/1981

«καὶ εἶδον ἄγγελον ἰσχυρὸν 
κηρύσσοντα ἐν φωνῇ μεγάλῃ· τίς 
ἄξιός ἐστιν ἀνοῖξαι τὸ βιβλίον καὶ 

λῦσαι τὰς σφραγῖδας αὐτοῦ;»  
(Ἀποκ. 5, 2)

Ἔχομε κάποιον πού διηγεῖται μία ἱστορία, 
καί τόν βλέπομε στόν κινηματογράφο, σέ 
μία κινηματογραφική ταινία. Διηγεῖται μία 
ἱστορία· ἀνοίγει ἕνα βιβλίο καί ἀρχίζει νά 
διαβάζει. Ἐκεῖ πού διηγεῖται τήν ἱστορία, 
ἐκεῖ πού διαβάζει, χάνομε τόν ἀναγνώστη, 
ὄχι ὅμως τή φωνή του· ἀκοῦμε τήν διήγησιν. 
Προβάλλει τώρα ὁ κινηματογράφος σκηνές 
κατά ἐποπτικόν τρόπον, ὡς εἰκόνες δηλαδή, 
ἀπό ’κεῖνα τά ὁποῖα περιγράφει ὁ ἄνθρωπος 
πού διηγεῖται καί διαβάζει ἀπό τό βιβλίο.

Δηλαδή νά: Κάποιος διηγεῖται μία ἱστορία 
ἀπό τήν Μικρά Ἀσία· τά γεγονότα τῆς κατα-
στροφῆς καί λοιπά καί λοιπά. Ἐκεῖ λοιπόν 
πού τόν βλέπουμε καί διαβάζει, τόν χάνουμε 
ἀπό τήν ὀθόνη· ἀκοῦμε τή φωνή του ὅμως, 
συνεχίζει νά διηγῆται. Καί τώρα βλέπομε 
τήν Σμύρνη, βλέπομε τίς ἄλλες πόλεις τῆς 
Μικρᾶς Ἀσίας, βλέπομε τήν φωτιά πού βά-
ζουν οἱ Τοῦρκοι, βλέπομε τήν ἀναχώρησι, τήν 
ἄτακτον ἐκείνην ἀναχώρησιν τῶν ἀνθρώπων 
μας πού ἔφυγαν ἀπό τήν Ἀνατολή καί λοι-
πά. Ὁ διηγούμενος συνεχίζει τήν διήγησιν· 
ἀκοῦμε τήν φωνήν του. Ἀλλάζουν οἱ εἰκόνες, 
συνέχεια.

Ἔ, αὐτό τό πρᾶγμα γίνεται, ἀγαπητοί μου, 
κι ἐδῶ. Θά δοῦμε πιό κάτω –θά τό δοῦμε 
αὐτό τοῦ χρόνου, πρῶτα ὁ Θεός–, ὅταν θά 
ἀρχίσουν νά ἀνοίγουν οἱ σφραγῖδες μία-
μία, ἐνῶ θ’ ἀνοίγῃ ἡ σφραγίδα, καί θά τήν 
ἀνοίγῃ τό «ἐσφαγμένον ἀρνίον», ἀμέσως 
θά ἐκτυλίσσεται μία εἰκόνα. Μέ τήν διαφορά 
πώς, στό παράδειγμα πού σᾶς εἶπα, αὐτά 
πού διηγεῖται ὁ διηγούμενος τά τῆς Μικρᾶς 
Ἀσίας ἀνήκουν στό παρελθόν, ἐνῶ ἐδῶ ἐν 
προκειμένῳ ἀνήκουν εἰς τό μέλλον. Ἐπειδή 
λοιπόν ἀνήκουν εἰς τό μέλλον, κι ἐπειδή 
ἔχομε εἰκόνα καί ὄχι ὁρισμούς, δέν ἔχομε 
διατύπωσι ἀλλά εἰκόνα, γι’ αὐτό ἡ ἑρμηνεία 
τους εἶναι δύσκολη. Ὅπως ξέρετε ἡ εἰκόνα 
εἶναι πληθωρική, εἶναι πλουσία, ἀλλά καί 
ταυτοχρόνως εἶναι ἀσαφής, γιατί ἀκριβῶς 
εἶναι πληθωρική· δηλαδή ἔχει πολλές ἑρμη-
νεῖες. Ἔτσι ἐκτυλίσσεται τό γράμμα, τό ὁποῖον 

καταγράφεται ἀπό τόν εὐαγγελιστήν Ἰωάννην 
εἰς τό βιβλίον τῆς Ἀποκαλύψεως, τό ὁποῖο 
κρατᾶμε τώρα στά χέρια μας καί πού τώρα 
ἀναλύομε, τό δέ πνεῦμα τῶν γραφομένων 
θά κατανοῆται –κατά τήν ὡραιοτάτην καί 
βαθυτάτην ἑρμηνεία τοῦ ἁγίου Ἀνδρέου 
Καισαρείας– θά κατανοῆται σέ κάθε σημεῖο 
τῆς Ἱστορίας, πού θά ἐκδηλοῦται, θά φανε-
ροῦται καί θά πραγματοῦται αὐτό πού τό 
γράμμα περιέχει.

Θά παρακαλέσω αὐτό τό πρᾶγμα πού σᾶς 
εἶπα νά τό κρατήσετε· ἀποτελεῖ ἕνα κλειδί 
νά κατανοήσωμε τήν Ἁγία Γραφή. Γιατί θά 
δῆτε ὅτι ὑπάρχει ἕνας κυκεών εἰκόνων, πού 
μπερδευόμαστε καί λέμε: «Μά, ποῦ θά 
βροῦμε ἄκρια;»! Ἔ, κάπως ἔτσι μποροῦμε 
νά βροῦμε, ὅπως σᾶς ἐξήγησα, τήν ἄκρη.

Ἀλλά τό ὅτι τό «ἐσφαγμένον ἀρνίον» 
–πού, ὅπως θά δοῦμε, εἶναι ὁ Ἰησοῦς 
Χριστός– εἶναι ἐκεῖνο τό ὁποῖον δύναται 
νά ἀνοίξῃ τό «βιβλίο», διότι αὐτό μόνο 
γνωρίζει τά μέλλοντα καί οὐδεμία ἄλλη 
κτιστή δημιουργία, τό βλέπομε ἀκόμη καί 
ἀπό τά εὐαγγέλια.

Γράφει ὁ εὐαγγελιστής Ματθαῖος ἕναν 
λόγον τοῦ ἰδίου τοῦ Κυρίου: «Ὁ οὐρανὸς 
καὶ ἡ γῆ παρελεύσονται, οἱ δὲ λόγοι μου 
οὐ μὴ παρέλθωσι.» (Ματθ. 24, 35. Πρβλ. 
Λουκ. 21, 33).

Ἀγαπητοί μου, ποιός τολμάει νά πῇ μέσα 
στήν Ἱστορία αὐτόν τόν λόγον, αὐτήν τήν 
κουβέντα;... Ποιός τολμάει νά τό πῇ;...! 
«οἱ οὐρανοί θά περάσουν· τά λόγια μου 
ποτέ.»!... Ποιός ἄνθρωπος τολμᾶ νά τό πῇ, 
ποιό κτιστό πλάσμα, κτιστή δημιουργία, 
ἄγγελος ἤ ἄνθρωπος; ποιός τολμᾶ νά τό 
πῇ;... Μόνον ὁ Θεός τολμᾶ νά τό πῇ· κι ἐπει-
δή ὁ Χριστός εἶναι ὁ Θεός, γι’ αὐτό τό λέγει.

«Περὶ δὲ τῆς ἡμέρας ἐκείνης καὶ ὥρας 
οὐδεὶς οἶδεν», κανείς δέν γνωρίζει –εἶναι τό 
«ἐσφραγισμένον βιβλίον»–, «οὐδὲ οἱ ἄγγε-
λοι τῶν οὐρανῶν, εἰ μὴ ὁ πατήρ μου μόνος.» 
(Ματθ. 24, 3536. Πρβλ. Μᾶρκ. 13, 32).

Ἐάν ὅμως ὁ Πατήρ γνωρίζῃ, γνωρίζει καί 
ὁ Υἱός, ὡς ὁμοούσιος. Ἀλλά δέν ὁμιλεῖ περί 
τοῦ ἑαυτοῦ Του. Διότι, ὅταν ἐρωτήθηκε ἀπό 
τούς Μαθητάς Του, εἶπε: «Οὔτε ὁ Υἱός» –ὡς 
ἄνθρωπος· ὄχι ὡς Θεός–, γιά νά πάψουν 
νά Τόν ρωτοῦν. Διότι –μιά παρέκβασι ἐδῶ– 
ἔχομε δύο γνώσεις τοῦ Ἰησοῦ. Ἔχομε ἕνα 

πρόσωπο, ἔχομε δύο θελήσεις, ἔχομε καί 
δύο γνώσεις στόν Ἰησοῦν Χριστόν· εἶναι ἡ 
θεία καί ἡ ἀνθρωπίνη. Ἡ ἀνθρωπίνη εἶναι 
πεπερασμένη· ἡ θεία εἶναι ἄπειρος. Ὡς 
Θεός, γνωρίζει· ὅ,τι ὁ Πατήρ, γνωρίζει καί ὁ 
Υἱός. Διότι λέγει ὁ Ἴδιος: «Ἐγὼ καὶ ὁ πατὴρ 
ἕν ἐσμεν.» (Ἰωάν. 10, 30), εἴμεθα ἕνα. Ὡς 
ἄνθρωπος ὅμως εἶχε πεπερασμένη γνῶσι. 
Πότε; Ὅταν ἦταν ἐδῶ στή γῆ. Ἀλλά τώρα ἡ 
ἀνθρωπίνη φύσις Του γνωρίζει ὅσα καί ἡ 
θεία, ἕνεκα τῆς ὑποστατικῆς ἑνώσεως.

Ὡστόσο ὅμως συνεχίζει καί λέγει: «Ὁ 
πατὴρ φιλεῖ τὸν υἱὸν καὶ πάντα δείκνυσιν 
αὐτῷ ἃ αὐτὸς ποιεῖ.» (Ἰωάν. 5, 20), Ο Πατήρ 
ἀγαπᾶ τόν Υἱόν, καί ὅ,τι κάνει τό δείχνει 
εἰς τόν Υἱόν. Καί: «Οὐχ ὑμῶν ἐστι γνῶναι 
χρόνους ἢ καιροὺς οὓς ὁ πατὴρ ἔθετο ἐν τῇ 
ἰδίᾳ ἐξουσίᾳ.» (Πράξ. 1, 7), εἶπε τότε στούς 
Μαθητάς Του, μετά τήν Ἀνάστασί Του.

Αὐτά ἐκφράζουν ὅτι πράγματι τό μέλλον 
εἶναι «σφραγισμένο μέ ἑπτά σφραγῖδες». 
Ὅ,τι ἀποκαλύψῃ ὁ Θεός, θά μποροῦμε νά 
τό ξέρωμε· ὅ,τι δέν ἀποκαλύψῃ, θά μένῃ 
σφραγισμένο.

«Καὶ εἶδον ἄγγελον ἰσχυρὸν κηρύσσοντα 
ἐν φωνῇ μεγάλῃ· τίς ἄξιός ἐστιν ἀνοῖξαι τὸ 
βιβλίον καὶ λῦσαι τὰς σφραγῖδας αὐτοῦ;» 
(Ἀποκ. 5, 2), Καί εἶδα, λέγει ὁ ἱερός Εὐαγγε-
λιστής, ἄγγελον ἰσχυρόν –ἰσχυρός ἄγγελος 
σημαίνει ἄγγελος μέ ἰσχυράν φωνήν– πού 
νά κηρύσσῃ μέ μεγάλη φωνή καί νά λέγῃ: 
Ποιός εἶναι ἄξιος νά ἀνοίξῃ τό βιβλίο καί τίς 
σφραγῖδες του;

Ἡ παρουσία τοῦ ἀγγέλου, ἀγαπητοί 
μου, μέ τήν ἰσχυράν φωνήν θυμίζει ἐκεῖνον 
τόν λόγον τῶν Παροιμιῶν, τοῦ βιβλίου 
Παροιμίαι –εἶναι στό 9ο κεφάλαιον–, πού 
ἡ Σοφία, ἡ ἐνυπόστατος Σοφία, «ἔσφαξε 
τὰ ἑαυτῆς θύματα», τά σφάγιά της, καί 
ἐκάλεσε τούς συνδαιτημόνας –προσέξτε μία 
ὡραία φράσι:– «μετὰ ὑψηλοῦ κηρύγματος» 
(Παρ. 9, 23)!

Αὐτό τό «ὑψηλόν κήρυγμα», τοῦ βιβλίου 
τῶν Παροιμιῶν, καί μέ τόν «ἄγγελον τόν 
ἰσχυρόν, πού κηρύσσει ἐν φωνῇ μεγάλῃ», 
τοῦ βιβλίου τῆς Ἀποκαλύψεως, δέν δείχνει 
τίποτε ἄλλο παρά ὅτι ἐκεῖνο τό ὁποῖον 
ἔπρεπε νά ἀκουστῇ, ἦτο ἀπαραίτητον νά 
ἀκουστῇ εἰς τά πέρατα τῆς οἰκουμένης, –τί 
εἶπα;...– εἰς τά πέρατα τῆς κτιστῆς δημι-

ουργίας, ὁρατῆς καί ἀοράτου!... Διότι αὐτό 
τό «ὑψηλόν κήρυγμα», αὐτή ἡ «μεγάλη 
φωνή», δείχνει –ἰδίως ὡς πρός τό «ὑψη-
λόν κήρυγμα»– δείχνει ὄχι μόνο δυνατή 
φωνή, πού ν’ ἀκούσῃ ἡ τελευταία γωνίτσα 
ὁλοκλήρου τῆς κτιστῆς ὁρατῆς καί ἀοράτου 
δημιουργίας –καί ἀοράτου δημιουργίας! 
τῶν ἀγγέλων–, ἀλλά καί τό ὑψηλόν τοῦ 
περιεχομένου καί τῆς ποιότητος τοῦ «βιβλί-
ου». Καί, ἀκόμη, νά φανῇ καί κάτι ἄλλο· ὅτι, 
ἀφοῦ κανείς δέν μπορεῖ νά τό ἀνοίξῃ, θά τό 
ἀνοίξῃ τό «ἐσφαγμένον ἀρνίον». Συνεπῶς 
τό «ἐσφαγμένον ἀρνίον» ἔχει νά παίξῃ ἕναν 
πολύ σπουδαῖο ρόλο στήν ἀποσφράγισι τοῦ 
«βιβλίου», δηλαδή στήν ἀποκάλυψι τῶν 
μελλόντων εἰς τήν Ἱστορίαν.

«Καὶ οὐδεὶς ἐδύνατο ἐν τῷ οὐρανῷ οὔτε 
ἐπὶ τῆς γῆς οὔτε ὑποκάτω τῆς γῆς ἀνοῖξαι τὸ 
βιβλίον οὔτε βλέπειν αὐτό.» (Ἀποκ. 5, 3), Καί 
κανείς δέν μποροῦσε, οὔτε στόν οὐρανό οὔτε 
στή γῆ οὔτε στά καταχθόνια, νά ἀνοίξῃ τό βι-
βλίον· οὔτε κἄν νά τό βλέπῃ· ὄχι νά τό ἀνοίξῃ.

Μελαγχολική σημείωσις αὐτή.
Σημειώνει ὅμως πάλι ὁ ἅγιος Ἀνδρέας 

Καισαρείας... Σᾶς εἶχα πῆ κάποτε, στήν ἀρχή 
τῶν ὁμιλιῶν μας, ὅτι θά χρησιμοποιοῦμε 
τόν ἅγιον Ἀνδρέα, καί κάθε ἐπίσημον τῆς 
Ἐκκλησίας μας ἑρμηνευτήν, βῆμα πρός βῆμα, 
ἀκριβῶς διά νά μήν ποῦμε πράγματα τά 
ὁποῖα θά εἶναι φαντασιόπληκτα. Θά τό πα-
ρακαλέσω αὐτό πάντα νά τό ἔχετε στό μυαλό 
σας, καί μήν περιμένετε νά ἀκούσετε... Γιατί, 
ξέρετε, ἡ φαντασία μας πολλές φορές νοσεῖ, 
καί ζητᾶ πολλάκις πράγματα νά ἱκανοποιήσῃ 
τήν νοσηρότητά της, ἔστω κι ἄν ξέρῃ ὅτι αὐτά 
εἶναι ψεύτικα. Αὐτό τό πρᾶγμα δέν εἶναι 
λόγος Θεοῦ! κι αὐτό τό πρᾶγμα δέν μπορεῖ 
νά προσφερθῇ ὑπό τῆς Ἐκκλησίας. Ὑπό τῆς 
Ἐκκλησίας θά προσφερθῇ τό ὑγιές· ὄχι τό 
νοσηρόν· μέ σκοπόν, ὄχι νά ἱκανοποιῆται ἡ 
νοσηρά μας φαντασία, ἀλλά νά μαθαίνωμε 
ὅ,τι ὁ Θεός μόνον ἀποκαλύπτει. Λέγει λοιπόν 
ὁ Ἅγιος Ἀνδρέας:

«Διὰ τοῦ, Οὐδεὶς ἠδύνατο ἀνοῖξαι τὸ 
βιβλίον, δηλοῦται μήτε ἀγγέλους, μήτε 
ἀνθρώπους τοὺς ἐν σαρκὶ ὄντας, μήτε τοὺς 
ἐκ σαρκὸς ἀποδεδημηκότας ἁγίους, τὴν 
ἀκριβῆ τῶν θείων κριμάτων κατηλειφέναι 
γνῶσιν, πλὴν τοῦ Ἀμνοῦ τοῦ Θεοῦ, τοῦ τῶν 
προφητευθέντων περὶ αὐτοῦ ἔκπαλαι διὰ τῆς 

παρουσίας αὐτοῦ τὴν ἀσφάλειαν λύσαντος.» 
(Ἅγ. Ἀνδρέας Καισαρείας, Εἰς τὴν Ἀποκάλυψιν 
τοῦ Ἀποστόλου καὶ Εὐαγγελιστοῦ Ἰωάννου 
Θεολόγου, J.P.Migne, P.G., Τόμ. 106, Λόγος 
Δ΄, Κεφ. ΙΑ΄, Κέντρον Πατερικῶν Ἐκδόσεων, 
Ἀθῆναι 2001, σελ. 260C.). Λέγει ὅτι Κανείς 
δέν θά μποροῦσε ν’ ἀνοίξῃ τό βιβλίον, οὔτε 
ἄνθρωπος οὔτε ἄγγελος οὔτε Ἅγιος πού 
ἔφυγε ἀπό τήν παροῦσα ζωή, δηλαδή ἀπό τίς 
ψυχές τῶν ἀνθρώπων πού βρίσκονται εἰς τά 
καταχθόνια, δηλαδή εἰς τόν Ἅδην.

Ἐδῶ βλέπομε νά ὑπάρχῃ μία τριμερής 
ὑποδιαίρεσις ἁπάσης τῆς κτιστῆς δημιουρ-
γίας: εἶναι τά ἐπουράνια, τά ἐπίγεια, τά 
καταχθόνια. Εἶναι μία τριμερής ὑποδιαίρεσι, 
τήν ὁποία συναντοῦμε πολλές φορές εἰς τήν 
Ἁγίαν Γραφήν. Πολλές φορές. Βεβαίως περιτ-
τόν νά σᾶς πῶ ὅτι αὐτή ἡ ὑποδιαίρεσις εἶναι 
συμβατική. Συμβατική εἶναι. Καί τό κρίνομε 
μόνο ἀπό ἕνα σημεῖο, ἀπό τά καταχθόνια. 
Καταχθόνια εἶναι αὐτά πού βρίσκονται εἰς τά 
ἔγκατα τῆς γῆς. Αὐτό θά πῇ κατάχθόνια· εἰς 
τά ἔγκατα τῆς γῆς. Ἀλλά στά ἔγκατα τῆς γῆς, 
ἀγαπητοί μου, δέν εἶναι οἱ ψυχές. Δέν εἶναι 
οἱ ψυχές ἐκεῖ. Εἶναι μία ἔκφρασις. Συνεπῶς ἡ 
τριμερής αὐτή ὑποδιαίρεσις εἶναι συμβατική· 
θέλει νά δείξῃ αὐτά τά τρία, θά λέγαμε, ἐπί-
πεδα τῆς δημιουργίας: ἀγγέλους, ἀνθρώπους 
καί ψυχές κεκοιμημένων ἀνθρώπων.

Πάντως θέλει κάτι νά πῇ ἐδῶ· θέλει νά πῇ 
ἐκεῖνο πού σᾶς εἶπα προηγουμένως, καί σᾶς 
εἶπα νά τό θυμᾶστε, ὅτι καμμιά, μά καμμιά, 
μά καμμία κτιστή δημιουργία δέν μπορεῖ νά 
ἀνοίξῃ τό «βιβλίο». Καμμία! οὔτε ἄγγελος 
οὔτε ἄνθρωπος οὔτε Ἅγιος. Καί, ὅπως σᾶς 
εἶπα, τό «βιβλίο» θά τό ἀνοίξῃ μόνο τό 
«ἐσφαγμένον ἀρνίον».

ςυνΕΧίΖΕταί

ΑΠΟΚΑΛΥΨΗ ΤΟΥ ΙΩΑΝΝΟΥ 
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ιστορία με τους Πέρσες – οι οποίοι 
δεν έχουν καμμία σχέση με τους 
Αχαιμενίδες τους παλιούς. Στέλ-
νει όμως τον πρεσβευτή του, τον 
Ιωάννη Πατρίκιο, στο Χοσρόη, 
να δει αν προτίθενται να κάνουν 
ειρήνη. Και λέει ο Πατρίκιος: 
‘’Μολονότι οι άνθρωποι νομίζουν 
πως θα χάσουμε, εμείς είμαστε 
βέβαιοι πως θα νικήσουμε, αλλά 
προτιμάμε την ειρήνη, γιατί νο-
μίζω ότι ο νικητής ζει άσχημα 
από τα δάκρυα που χύνουν οι 
ηττημένοι’’. Αυτό για μένα είναι 
το μεγαλύτερο μάθημα ειρήνης 
μέσα από τις σελίδες της ιστο-
ρίας». Αν οι αντίπαλοί μας δεν 
είναι ευτυχισμένοι, δεν είμαστε 
κι εμείς! Και αυτά λέγονται σ’ ένα 
κόσμο που πιστεύει ο θάνατός 
σου η ζωή μου.

Τι μεγάλες και υψίστου ηθικού 
κάλλους ιδέες διατυπώνει ένας 
κοσμικός άρχοντας! Τι ωραία 
μαθήματα διπλωματίας μας πα-
ραδίδει η Ρωμιοσύνη. Μπορεί το 
Βυζάντιο να έχει άσχημες πλευ-
ρές, όπως και ο κάθε ανθρώπινος 
οργανισμός· αμαρτίες, ραδιουρ-
γίες, αρριβισμούς, εμφύλιες συ-
γκρούσεις, επεκτατισμούς, σκλη-
ρότητες κάποτε και αμείλικτες 
επιθέσεις, αλλά έχει και φωτεινά 
σημεία, οάσεις ανθρωπιάς και 
υψηλής και ανώτερης λογικής. 
«Τα δάκρυα των ηττημένων 
δεν μας αφήνουν να ευτυχού-
με». Τι υπέροχη διαπίστωση και 
συναίσθηση!

Εκτός τούτου ο πόλεμος μας 
αποθηριώνει. Τα άγρια ένστικτα 
του ανθρώπου εξάπτονται στο 
έπακρον, ασχέτως πνευματικής 
καλλιεργείας και πολιτισμού που 
μπορεί να διαθέτει οποιαδήποτε 
χώρα. Η χειρότερη μέθη του αν-
θρώπου δεν προέρχεται από τα 
αλκοολούχα ποτά, αλλά από την 
έκχυση αίματος. Και μπορεί έτσι 
τα δάκρυα των ηττημένων να μη 
μας συγκινούν, ούτε να ενοχλούν 
την κτηνώδη ευτυχία μας. Συνε-
πώς να άλλη σημαντική αιτία για 
να έχουμε ειρήνη.

Ο Ρώσος φιλόσοφος Ν. 
Μπερδιάγεφ (1874-1948), 
στην πραγματεία του «Περί της 
δουλείας και της ελευθερίας του 
ανθρώπου» που έγραψε το 1939, 
εξετάζει –μεταξύ άλλων– και το 
θέμα της νίκης σε μια πολεμική 
αναμέτρηση μεταξύ εθνών, τάξε-
ων ή και εμφυλίου διαμάχης, όχι 
μόνο εν σχέσει με τις καταστρο-

φές που επιφέρει στον υλικό πο-
λιτισμό, αλλά και εν σχέσει με τη 
φθορά που επιφέρει στην ψυχή 
και στο χαρακτήρα του νικητού, 
και λέγει τα εξής αξιοπρόσεκτα:

«Αλλοίμονο στους νικητές 
και όχι στους ηττημένους. 
Οι νικητές είναι οι πραγματικοί 
σκλάβοι και όχι οι ηττημένοι. 
Γίνονται σκλάβοι των παθών 
τους και η συνείδηση τους σκο-
τεινιάζει εντελώς. Ο νικητής 
αντί να δειχθεί γενναιόδωρος 
και ανθρώπινος, γίνεται σκλη-
ρός και ανελέητος. Διψάει για 
καταστροφή· πλημμυρίζει από 
περηφάνεια· μεθάει από οίηση 
και ναρκισσισμό. Όσο πιο μεγάλη 
είναι η νίκη του, τόσο πιο πολύ 
θεοποιεί τον εαυτό του. Η νίκη 
είναι από τα τρομερώτερα πράγ-
ματα στον κόσμο».

 Εδώ ο Μπερδιάγεφ θίγει το με-
γάλο θέμα· το να νικηθούμε από 
τα πάθη μας, ασχέτως αν νική-
σαμε κοσμικά, πολιτικά, εθνικά.

Ο Ευριππίδης στις «Τρωάδες» 
του, αναφέρει ότι μετά την κα-
ταστροφή της Τροίας οι Έλληνες 
παίρνουν τη γυναίκα του Έκτορα, 
την Ανδρομάχη, σκλάβα, αφού 
πρώτα σκοτώσουν το μωρό της. 
Κάνουν και οι Έλληνες βλέπετε 
εγκλήματα πολέμου...

Ο δε Ηρώδης ο μέγας (;), για 
να εξασφαλίσει τη βασιλεία του, 
σκοτώνει τα βρέφη των Ιουδαίων 
που ζούσαν στα περίχωρα της 
Βηθλεέμ.

Ο Ντοστογιέφσκυ πάλι, 
κριτικάροντας τα συνθήματα 
της γαλλικής επαναστάσεως, 
λέγει μεταξύ άλλων ότι «πως 
θα επιτευχθεί η αδελφοσύνη 
όταν δεν υπάρχει η αγάπη που 
‘ου ζητεί τα εαυτής’. Η Ευρώπη 
λατρεύει το εγώ κι αυτό ζητεί να 
ικανοποιήσει με κάθε μέσο».

Αλλά εκτός της Ευρώπης, οι 
πάντες ζητούν τα δικαιώματά 
τους, αδιαφορώντας για τα δι-
καιώματα και τα προβλήματα 
των άλλων. Η Γραφή όμως λέγει 
«ευλογητός ει Κύριε δίδαξόν με 
τα δικαιώματά σου» (Ψαλμ.118). 
Όταν μάθουμε τα δικαιώματα 
του Θεού και τα δικαιώματα των 
άλλων, τότε θα πετύχουμε την 
αδελφότητα.

Γράφει κάπου ο Παναγιώ-
της Κανελλόπουλος ότι η 
γαλλική επανάσταση κόντεψε να 
πνίξει στο αίμα τον πολιτισμό της 
Ευρώπης. Και όμως όλοι μιλούν 
με θαυμασμό για τη γαλλική 

επανάσταση και τον ευρωπαϊκό 
Διαφωτισμό! Πόσο επιπόλαια 
σκεπτόμαστε και πόσο λατρεύ-
ουμε ανθρωποκεντρικά κινήματα 
και ιδέες! Τα δικαιώματά μας 
έχουν γίνει τα είδωλά μας, στα 
οποία προσφέρουμε οποιαδήποτε 
θυσία χρειαστεί και δεν αφήνου-
με κανένα να τα αμφισβητήσει. 
Τον χαρακτηρίζουμε αμέσως 
σκοταδιστή, οπισθοδρομικό πει-
ραγμένο. Ξεχνάμε το παράδειγ-
μα του αποστόλου Παύλου που 
διακηρύττει πως «Ελεύθερος γαρ 
ων εκ πάντων πάσιν εμαυτόν 
εδούλωσα, ίνα τους πλείονας 
κερδίσω» (Α’Κορ. 9,19).

Ο Χριστός λέγει ότι χωρίς 
θυσία δεν υπάρχει πρόοδος ούτε 
σωτηρία, αλλά θυσία όχι των 
άλλων αλλά του εαυτού μας, του 
εγωισμού μας, του συμφέροντός 
μας. Όχι να θυσιάζουμε τους άλ-
λους στις προσπάθειές μας για 
επιτυχία, ή για να λατρεύσουμε  
το Θεό, όπως συνήθιζαν οι ειδω-
λολάτρες. Ή, χωρίς να θυσιάζουμε 
ανθρώπους, να προσφέρουμε 
ζώα και σπονδές στο Θεό, αφήνο-
ντας αλώβητα όμως τα πάθη μας. 
Ο Χριστός γέμισε τα χέρια του με 
δικό του αίμα και προσευχήθηκε 
για τους σταυρωτές του. Θέλεις 
να μάθεις αν είσαι χριστιανός, 
σκέψου πόσο σε κοστίζει ο χρι-
στιανισμός. Τι σταυρό σηκώνεις 
και με τι διάθεση.

Οι επαναστάτες και οι πολε-
μιστές μπορεί να θυσιάσουν, όχι 
μόνο τους άλλους, αλλά και τον 
εαυτό τους στις εξεγέρσεις τους 
και στις συγκρούσεις τους. Αλλά 
αυτή η θυσία είναι εύκολη, γιατί 
δεν προυποθέτει μετάνοια, ταπεί-
νωση, συγγνώμη, καταλλαγή. Δε 
διαθέτει την αγάπη που «ου ζητεί 
τα εαυτής».

Αδελφοί και φέτος Χριστός 
γεννάται. Όχι μόνο ιστορικά 
αλλά και οντολογικά. Και χρονικά 
βέβαια σε κάθε στιγμή της αν-
θρωπότητας. Μέσα από τη διδαχή 
του ευαγγελίου, μέσα από τα μυ-
στήρια της Εκκλησίας μας, μέσα 
από κλήσεις και προσκλήσεις του, 
ομαδικές και ατομικές, και ζητά 
να τον δεχθούμε ελεύθερα και 
θεληματικά και ως άτομα και ως 
σύνολα. Άραγε θα ανταποκριθού-
με στη θεία κένωση, ταπείνωση 
και αγάπη;

ΑΡΧΙΜΑΝΔΡΙΤΗΣ 
ΜΕΛΕΤΙΟΣ 

ΑΠ. ΒΑΔΡΑΧΑΝΗΣ

ΤΑ ∆ΑΚΡΥΑ ΤΩΝ ΗΤΤΗΜΕΝΩΝ
συνέχεια από τη σελ. 1

τήν ὁποία ἔχει φυτεύσει ὁ Θεός σέ κάποιους ἀνθρώ-
πους, ὅπως διατείνεται καί ὁ Μητροπολίτης Νέας 
Ἰωνίας κ. Γαβριήλ. Ἄπαγε τῆς βλασφημίας! 

Δίνει ἠχηρό ράπισμα στούς κυβερνώντες καί στά 
πολιτικά κόμματα πού θέλουν νά νομοθετήσουν 
τὸν πολιτικὸ γάμο τῶν ὁμοφυλοφίλων καί τήν τε-
κνοθεσία - σοδομικό ἁμάρτημα - διαστρεβλώνοντας 
τή φυσιολογία τοῦ ἀνθρώπου καί ἀλλοιώνοντας τή 
σύνθεση τῆς κοινωνίας.

Δίνει ἠχηρό ράπισμα σέ κάποιους ἐκπαιδευτικούς, 
οἱ ὁποῖοι ἐνῶ ἔχουν κληθεῖ νά παρέχουν - σύμφωνα 
μέ τό Σύνταγμα - τήν ἑλληνοχριστιανική ἀγωγή, 
διαστρέφουν τίς ψυχές τῶν παιδιῶν μας.

Δίνει ἠχηρό ράπισμα σέ ὅσους μέ τίς διάφορες 
παρελάσεις ἀσχημονοῦν κρατώντας στά χέρια τους 
τήν εἰκόνα τῆς Παναγίας μας, τοῦ Ἁγίου Νικολάου 
καί ἄλλων Ἁγίων δείχνοντας τήν ἀσέβεια τῆς καρ-
δίας τους.

Δίνει ἠχηρό ράπισμα σέ ὅσους βλασφημοῦν τό 
Χριστό μας καί τήν Παναγία μας ἀλλά καί τούς Ἁγί-
ους μας. Ὁ Ἅγιος Κοσμᾶς ὁ Αἰτωλός λέει τά ἑξῆς: 
«Ἕνας ἄνθρωπος νά ὑβρίσει τόν πατέρα μου, τή 
μητέρα μου, τόν ἀδελφόν μου ἔχω χρέος σάν 
Χριστιανός νά τόν συγχωρήσω. Τό νά ὑβρίσει 
τό Χριστό μου και τήν Παναγία μου, δέ θέλω 
νά τόν βλέπω».

Θεομητορικό μήνυμα
Πολύ διδακτικά εἶναι τά λόγια τοῦ Ἁγίου Νικο-

δήμου τοῦ Ἁγιορείτου: «Ἄς κατασκευάσωμεν τήν 
ἐνθύμησιν καί καρδιάν μας ταμεῖον καί κατοικίαν 
τῶν ἀρετῶν τῆς Θεοτόκου. Πῶς τοῦτο ἠμποροῦμεν 
νά κάμωμεν; Παρθένος εἶναι ἡ Θεοτόκος καί φιλο-
πάρθενος καί ἁγνή καί φίλαγνος. Βέβαια καί ἡμεῖς, 
ἄν ἔχωμεν ὄχι μόνον ἁγνόν τό σῶμα ἀπό κάθε 
σαρκικήν ἁμαρτίαν, ἀλλά καί τήν ἐνθύμησίν μας 
καθαράν ἀπό αἰσχρούς καί ρυπαρούς λογισμούς, 
θέλομεν ἀποκτήσει εἰς τόν ἑαυτόν μας τήν χάριν τῆς 
ὑπεράγνου Παρθένου. Φεύγει αὐτή κάθε αἰσχρόν 
πάθος; Τούς ρυπαρούς λογισμούς ἀποστρέφεται; 
Σιχαίνεται τήν γαστριμαργίαν; Πολεμεῖ τήν πορνεί-
αν; Μισεῖ τοῦ θυμοῦ τά κινήματα; Δέν δέχεται τόν 
φθόνον καί τάς φιλονικείας; Ἔτσι καί ἡμεῖς, πρέπει 
νά μισῶμεν ὅλα τά ἀνωτέρω πάθη, ἐάν θέλωμεν νά 
εἴμεθα μιμηταί καί φίλοι τῆς Παρθένου. Πάλιν ἐκ τοῦ 
ἐναντίου, ἡ Παρθένος χαίρει εἰς τήν νηστείαν καί 
τήν ἐγκράτειαν˙ εὐφραίνεται εἰς τήν παρθενίαν καί 
σωφροσύνην..., ἀγαπᾶ τήν εἰρήνην καί τήν πραότη-
τα˙ ἐναγκαλίζεται τήν ἀγάπην καί τήν ταπείνωσιν˙ 
διά τοῦτο καί ἡμεῖς πρέπει νά ἀγαπῶμεν τάς ἀρετάς 
ταύτας, ἐάν θέλωμεν νά εἴμεθα ἀκόλουθοι καί μιμη-
ταί τῆς Παρθένου...» 

(Ἑορτοδρόμιον ἐν Βενετίᾳ 1830).
Ἐμεῖς δε, ἄς εὐχαριστήσουμε τήν Παναγία μας γιά 

τή συμβολή της στό ἔργο τῆς Θείας Οἰκονομίας. Ἄς 
τήν τιμοῦμε μέ ὕμνους καί ὠδές πνευματικές. Ἄς 
τήν ἐπικαλούμαστε σέ ὅλες τίς στιγμές τῆς ζωῆς 
μας, ἀφοῦ εἶναι ἡ Ὑπέρμαχος Στρατηγός τοῦ Ἔθνους 
μας. Κι ἄς μιμηθοῦμε τήν ἁγιασμένη της ζωή, γιά 
νά γίνει σκέπη καί ἀρωγός μας, γιατί γνωρίζουμε  
ὅτι στό τέλος αὐτῆς τῆς ἱστορίας τοῦ κόσμου πού 
φαίνεται ὅτι θριαμβεύει τό κακό καί ἡ ἁμαρτία, ὁ 
Χριστός θά νικήσει. «Ἐγώ εἰμι τό Α καί τό Ω, λέγει 
Κύριος ὁ Θεός, ὁ ὤν καί ὁ ἦν και ὁ ἐρχόμενος, ὁ 
Παντοκράτωρ» (Ἀποκάλυψη 1, 8), μέ τίς πρεσβεῖες 
τῆς Παναγίας, Ἀχράντου, Ὑπερευλογημένης 
καί Ἐνδόξου Δεσποίνης ἡμῶν Θεοτόκου καί 
Ἀειπαρθένου Μαρίας καί πάντων τῶν Ἁγίων.

Η ΠΑΝΑΓΙΑ  
«Πως έσται μοι τούτο, 

επεί άνδρα ου γινώσκω;»
συνέχεια από τη σελ. 13
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Λαμπαδάριος

ΗΡΘΕ ΠΑΛΙ ΤΟΥΤΟΣ…!
 Άγιες ημέρες της Γέννησης του Χριστού και είπα ας πάω να επισκεφτώ την οικο-

γένεια του φίλου μου που πριν ένα χρόνο μας άφησε και μετά από τέτοιες φωτιές 
και πλημμύρες να δω που βρίσκονται και πως βρίσκονται.

Η δεύτερη καμπάνα άρχισε να χτυπά, ο ψάλτης τελείωνε το μηνολόγιο της ημέρας 
και άρχιζε τις καταβασίες. “Έσωσε λαόν…”, ολίγοι στο ναό, όλοι καθήμενοι, ή πα-
παδιά, όταν μπήκα, ήταν δίπλα δεξιά στην πόρτα, μόλις με αντίκρισε, σκούντησε τη 
διπλανή της, “ήρθε πάλι τούτος” και αφού την καλημέρισα με ένα νεύμα, κάθισα 
πίσω από το ψαλτήρι.

Σαν τελείωσε η Θεία Λειτουργία και πήρα αντίδωρο με τις ευχές  του σεβάσμιου 
Ιερέα, μπήκα στ’ αυτοκίνητο, για να πάω στην οικογένεια του μακαριστού φίλου 
μου. Η παπαδιά πετάχτηκε από το σπίτι, “που πας,- μου λέει-, ο παπάς μούπε μη 
φύγεις…”. Η παπαδιά μπαίνοντας στο σπίτι ήταν πολύ ευδιάθετη, ο περιβάλλων 
χώρος Χριστουγεννιάτικος, ο καφές, τα μελομακάρονα και τα κουλούρια ήταν έτοιμα 
στο τραπέζι. Νάτος…! Ήρθε και ο παπάς.

Η παπαδιά στην κουζίνα κάτι ετοίμαζε στην κατσαρόλα, μάλλον για φαγητό. 
Παπαδιά – της λέω – ωραία η κουζίνα, θα είναι απ’ αυτές που μοίρασε ο 
δεσπότης στους πλημμυροπαθείς! Τι ήταν να το πω, άφησε την κουζίνα και 
ήρθε αναψοκοκκινισμένη. -Για ποια κουζίνα λες μωρέ; Για την κοροϊδία του 
δεσπότη; Μάζωξε-μάζωξε από δίσκους απ’ όλες τις εκκλησίες εκτός απ’ τις 
δωρές του κοσμάκη στις Τράπεζες. Ρίξτε, έλεγαν στον κόσμο, να πάρουμε 
κουζίνες, να πάρουμε χλωρίνες, να πάρουμε, να πάρουμε και δεν πήραμε 
τίποτα, εκτός κάτ’ νερά και κατ’ τροφές για τα ζωντανά, κι αυτά ήταν δωρεές 
από άλλους δεσποτάδες και κάποιους ελεήμονες, πως τους λεν αυτούς που 
έχουν τρανά εργοστάσια – επιχειρηματίες – Ε… απ’ αυτούς! Πέρασαν τέσσερις 
μήνες και τίποτα, μας ξέχασαν και το ξέχασαν κι αυτοί που έδωσαν λεφτά 
στους δίσκους, τέτοια κοροϊδία, δε ματάγινε και νάναι κι από δεσπότ. Τώρα 
είπε πως θα δώσ από 200-250 ευρώ στο κάθε σπίτ, αλλά θα εξετάσ πολύ καλά 
το πράμα κι μετά θα τα δώσ! Ωχ, αντ’ έτσι, άντε βράχικα λίγο παρ λεφτά…!

Ο παπάς που τόση ώρα μας παρακολουθούσε αμήχανα, παρενέβη – παπαδιά 
πήγαινε στην κουζίνα και άφησέ μας να πούμε καμιά κουβέντα. 

-Ναι παπά μ’, θα πω, να πω και τούτο και θα σώσω! – Τι ξέρς εσύ, που το 
μαθαίνς ούλα, γιατί μάλωσαν ο μικρός με το μεγάλο; - Ποιος μικρός και ποιος 
μεγάλος παπαδιά μου; - Ο μικρός Ιγνάτσ με το δεσπότ… - Δεν τάμαθες. – Άντε-
άντε κι εγώ νόμιζα ότι ούλα τα ξέρς…! – Για πές μ’ τότε, γιατί η εφημερίδα 
Ελευθερία δεν θέλαν το δεσπότ στη γιορτή του άι Λευτέρ που κάνουν κάθε 
χρόνο κι ο δεσπότς ήταν απ’ τους πρώτους κι τους καλύτερους που έκαμαν 
ποδαρικό; - Παπαδιά μου δεν το ξέρω, κάτι ψιθυρίζεται, αλλά… - Άντε-άντε, δεν 
ξέρς τίποτα, με φαίνεται δεν βλέπς’ που τον ξέχασε η Ελευθερία σαν να μην 
υπάρχει δεσπότς στη Λάρσα;

-Παπά μ’ τούτο, σώνω και φεύγω και τίποτα άλλο. -Γιατί φέτος κάναν τέτοια 
προσβολή τον αϊ Νικόλα στη γιορτή να μην πάει ούτε ο δεσπότς, ούτε άλλος 
δεσπότς, που άλλα χρόνια μάζευαν 3-4 δεσποτάδες; Ούτε παπάδες της Λάρι-
σας δεν πήγαν, εσύ τι έμαθες; – με ρώτησε.-Παπαδιά, είπαν ότι ο δεσπότης ήταν 
άρρωστος από κορονοϊό, γι’ αυτό. – Άντε-άντε… δε φαίνεσαι για αχμάκς, ποιος 
δεσπότς άρρωστος με λες τώρα. Με τέσσερα αμπόλια που να τον σταυρώσει 
ο κορονοϊός; Μεις με τον παπά μ’ και τα παιδιά και τα εγγόνια ούτε στην 
πόρτα δεν έφτασε αυτός ο καταραμμένος κορονοϊός. Τι μες λες τώρα! Άμα 
θελ’ να σκαπουλάρ ο δεσπότς, τον κορονοϊό φωνάζει…!

Παπά, θα σ’ αφήνω να τα πείτε, εγώ φεύγω για το φαγητό, να φιλέψουμε και τον 
απρόσκλητο μουσαφίρη μας. – Παπαδιά, σ’ ευχαριστώ για το φίλεμα, δε θα 
πάρω, θα φύγω, να δω και τους φίλους μου του μακαρίτη του Θανασάρα.

Είπαμε και κάμποσα ακόμα με τον παπά… ίσως να γράψουμε κάτι ακόμα αργότερα 
και πήρα το δρόμο της επιστροφής, κοίταζα τα χωράφια που άλλα ήταν γεμάτα λούνη 
και άλλα που έμοιαζαν σαν λίμνη που τα παπιά τσαλαβουτάν στα νερά.

Μούρθε στη μνήμη το δεσποτικό αγνάντεμα από μακριά μετά το δεκαπενθήμερο 
της πλημμύρας στα χωριά Αρμένιο και Σωτήριο και οι ευχές που τους έδωσε “την 
εξ ύψους δύναμη προκειμένου να αντέξουν, κάλεσα δε σε πανστρατιά προ-
σευχής τον κάθε Χριστιανό, ώστε το έλεος του Αγίου Θεού να σκεπάσει τον 
λαό του”.       Από ευχές και ευλογία ωραία τα πάμε.

Πέρασαν πέντε (5) χρόνια και κάποιοι μήνες από 
τότε που έγινε μητροπολίτης Λάρισας και Τυρνά-
βου ο κ. Ιερώνυμος Το “τεράστιο” έργο που άφησε 
την 5ετία είναι μια αλησμόνητη παρακαταθήκη το 
“ΕΙΠΑ – ΞΕΙΠΑ”. Οι Λαρισαίοι τον κατάλαβαν και 
όταν υπόσχεται σε κήρυγμα ή με εγκύκλιο γελούν, 
διότι κατάλαβαν στα πέντε χρόνια ό,τι ανακοίνωσε, 
κανένα δεν πραγματοποίησε, ήταν μια φούσκα, μια 
παραπληροφόρηση, ήταν μια στιγμιαία υπόσχεση 
χωρίς κανένα αντίκρισμα.

Η πενταετής δεσποτική παρουσία απέδειξε περί-
τρανα την ανεπάρκεια του επισκοπικού ήθους, το 
“ναι-ναι” ή το “ου-ου” που αυτό αποτελεί θεμελιακή 
εντολή του Κυρίου μας. Ανύπαρκτη η παρουσία του, ως  
παρουσία του πατέρα και ως ποιμένα, ο λόγος του είναι 
“έπεα πτερόεντα”, μηνύματα στεγνά, χιλιοειπωμένα, 
στοχασμοί άλλης εποχής και ευχές “κατά συνθήκην”.

Πέντε χρόνια, οι ημέρες κυλούν και προσυπογρά-
φουν και επικυρώνουν, μόνο λόγια θα-θα! Και κάθε 
θα… μένει ανεκπλήρωτο όνειρο.

Ένα σύντομο οδοιπορικό:
Ξεκίνησε με τη Δαμασκήνιο καταβασία “Ράον σι-

ωπή” κατά την ώρα της χειροτονίας και από τότε δεν 
έβαλε γλώσσα μέσα. Εμφανίστηκε στα Μέσα Ενημέρω-
σης ως χαρισματικός εκκλησιαστικός ποιμένας που με 
τη παρρησία του θα δώσει κουράγιο, φως και ελπίδα 
στο ποίμνιο και σε κάθε ύπαρξη που θα προσεγγίσει 
το ράσο του.

Αποτέλεσμα: Την πρώτη ημέρα που πάτησε το πόδι 
του στο επισκοπείο, ζήτησε τις παρατηρήσεις όλου του 
προσωπικού! Αμέσως το ξέχασε και όλοι δουλεύουν 
και παρότι έχουν λιγότερη δουλειά, το προσωπικό 
αυξήθηκε.

■ Δε χρειάζεται πρωτοσύγκελος – είπε – και τον 
κατάργησε, σύντομα τον επανέφερε!.

■ Θα φτιάξω κηροπλαστείο, για να αγοράζουν 
φθηνό κερί οι ναοί, άπλωσε το χέρι στην Περιφέρεια, 
για να πάρει χρήματα από Κοινοτικά Προγράμματα, 
ΓΙΟΚ του είπανε  και το σχέδιο ναυάγησε!

■ Θα γκρεμίσω το επισκοπείο, γιατί δεν έχει καλή 
στατικότητα, έβαλε και μηχανικούς, να γνωματεύσουν 
(παρότι έχει φάει τόσους σεισμούς) και θα φτιάξω ένα 
σύγχρονο, άπλωσε το χέρι για χρήματα από κονδύλια 
ευρωπαϊκά. ΓΙΟΚ του είπανε. Η επιθυμία του έμεινε 
ανεκπλήρωτη!

■ Θα εγκαταστήσουμε με το Δήμο Λάρισας φωτο-
βολταϊκά, για να δώσουμε στους ναούς φθηνό ρεύμα. 
Ήταν σαν ένα “όνειρο θερινής νυκτός”.

■ “Δε θα ανεχτώ χαζολογήματα”, είπε. Από 
το θεμέλιο λίθο που θα μπαίνει σε ναό, στα πέντε 
χρόνια θα κάνουμε εγκαίνια. Πήρε τα βιβλιάρια των 
καταθέσεων από τις ερανικές επιτροπές και από τότε 
πέρασαν πέντε χρόνια και δε λάσπωσε ούτε ένα τούβλο 
σε νεοαναγειρόμενο Ναό! Ήταν σαν μια ανοιξιάτικη 
δροσιά, βγήκε ο Ήλιος και τη σήκωσε!

■ Θα καταργήσω τους δίσκους στους ναούς – είπε –. 
Και αντί… κάθε Κυριακή και μεγάλη γιορτή και δίσκος. 
Αυτό είναι το μενού των δεσποτάδων!

■ Θα παραμείνουν οι προϋπολογισμοί των ναών, 
ως έχουν (δήλωσε, όταν ήρθε) και στο χρόνο τους 
σκαρφαλώσατε έως και 80% παραπάνω. Η υπόσχεση 
δε χαλάει σπίτι…!

Και δεκάδες ακόμα θα-θα... “Αυτό το έργο θέλω 
να κάνω στη Λάρισα” (δήλωσε στη “LarissaNet” 
(26/10/2008) και μετά από μερικές ημέρες στο περιοδι-

κό «Μαθητική Πένα» Τυρνάβου, επανέλαβε: “Ακόμα 
δεν είδατε τίποτα! Τίποτα!”. Ήταν προφητικός! Το 
τίποτα πέντε χρόνια τόπε και τόκανε, μα ΤΙΠΟΤΑ!

Το αποκορύφωμα του ΘΑ και του ΤΙΠΟΤΑ ήρθαν 
να το συμπληρώσουν οι πλημμύρες. Η Μητρόπολη με 
ανακοίνωση στις 8 Σεπτεμβρίου καλούσε “με αίσθημα 
ευθύνης και πίστη στην παράδοση το λαό να 
προστρέξει σε βοήθεια…”. Ζητούσε είδη πρώτης 
ανάγκης, καθαριστικά, κλινοσκεπάσματα, κρεβάτια, 
ζωοτροφές, λιπάσματα κ.ά. Άνοιξε και λογαριασμό στις 
τέσσερις Τράπεζες, για να καταθέτουν οι ενδιαφερόμε-
νοι χρήματα και ανακοίνωσε ότι οι ναοί θα βγάζουν 
δίσκους τις Κυριακές και με τα χρήματα θα αγοραστούν 
800 ηλεκτρικές κουζίνες, για να δοθούν μαζί με 
κάποια χρήματα στις πλημμυροπαθείς οικογένειες.

Η βοήθεια άρχισε να φθάνει από διάφορες μητρο-
πόλεις, Συλλόγους, Σωματεία, κόμματα και φορείς. Ο 
δεσπότης  πόζαρε μπροστά στα προσερχόμενα φορτη-
γά με τη βοήθεια! Οι ιερείς στους ναούς προέτρεπαν 
τους εκκλησιαζόμενους να προσφέρουν τον οβολό 
τους γενναιόδωρα για τις 800 κουζίνες.

Μετά δυόμισι μήνες (18/11/2023) οι πλημμυροπα-
θείς της περιοχής Νέας Σμύρνης βγήκαν στο δρόμο 
καταγγέλλοντας τη μητρόπολη Λάρισας: «Στη Νέα 
Σμύρνη δεν έχει απολύτως τίποτα. Καμία βοήθεια και 
σε καμία μορφή. Πού πήγε αυτή η τεράστια βοήθεια;

Ούτε τρόφιμα, ούτε καθαριστικά, ούτε κλινοσκεπά-
σματα, ούτε, ούτε…

Και εδώ γεννάται το ερώτημα: Πώς, μέσω ποιών και 
με ποια κριτήρια δόθηκε αυτή η βοήθεια;;;

Οι πλημμυροπαθείς της Νέας Σμύρνης ερωτούν:
Μήπως ζούμε σε άλλη πόλη;
Μήπως δεν ανήκουμε στην Ιερά Μητρόπολη Λα-

ρίσης και Τυρνάβου;
Μήπως μας έχουν ξεχάσει στη μητρόπολη;
Και αύριο θα περιαχθεί δίσκος. Σοβαρά; Για ποιον; 

Για όλους τους άλλους πλην της Νέας Σμύρνης; - Είναι 
μόνο η Νέα Σμύρνη που διαμαρτύρεται; Ή υπάρχουν 
και άλλοι;»

Δεν άργησε το ΘΑ! Ξεχάστε το, η μητρόπολη δε 
θα αγοράσει και ούτε θα δώσει ηλεκτρικές κουζίνες 
στους πλημμυροπαθείς, αλλά με αυστηρά κριτήρια θα 
βοηθήσει με 200-250 ευρώ οικογένειες.

Αυτό είναι το δεσποτικό αράδιασμα υποσχέσεων και 
όταν έρθει η ώρα να τις εκπληρώσουν, εξαφανίζονται, 
όλα ήταν υποκριτικά και ψεύτικα ταξίματα. Ανακοι-
νώνουν προϊόντα δημοσιογραφικού τεχνάσματος 
που αποβλέπουν στην παραπληροφόρηση και στην 
εξαπάτηση. Μιλούν για φιλανθρωπικές πρωτοβουλίες, 
για έργα και αυτά είναι σε λόγια ή μονάχα σε χαρτιά.

Οργανώνουν τελετές, συνεντεύξεις, για να προβά-
λουν τους σχεδιασμούς και μετά τις σπρώχνουν στο 
ντουλάπι της λήθης (υπάρχουν βέβαια και κάποιες 
εξαιρέσεις). Απογειώνονται από το ΘΑ! Και τερματί-
ζουν στο ΤΙΠΟΤΑ!

 

ΕΙΠΑ – ΞΕΙΠΑ   ΑΠΟ ΤΟ ΘΑ!........ ΣΤΟ ΤΙΠΟΤΑ!
ΨΑΛΤΙΚΑ

Χρόνια Πολλά!  Ευλογημένο από τον Θεό το νέο 
έτος. Ευχόμαστε στους φίλους και αναγνώστες κάθε 

ευλογία  ατομική, οικογενειακή, επαγγελματική.  


